
حرکت تلویزیون در انحصار و ســپس سانســور مراســم 
اختتامیه جشــنواره فجر نشان از سیاســتگذاری اشتباه 
این سازمان  در انتقال جزئیات چنین مراسمی داشت. در 
واقع تلویزیون با تاکید بر انحصار و ســپس مجبور ساختن 
همگان به تماشای آنچه آن ســازمان صلاح می داند قواعد 
بازی را کاملا به نفع خود تغییر داده اســت. نوعی  احتیاط 
غیرمنطقی که بازتــاب بد و بی موردی برای صداوســیما 
داشت. حداقل در چهار مورد مســئول ممیزی سراسیمه 
ســخنان برگزیده ها را قطع کرد و به پلاتو و مجری آن پناه 
برد. با چه منطقی حرف های امیر آقایی باید قطع می شد؟  
اشــاره او به حرف های یک مجری تلویزیونی در شبکه افق 
چه عوارضی می توانست داشته باشد؟ )جدا از اینکه اصلا این 
اشاره چندان حرفه ای هم نبود و به نوعی تلاش امیرآقایی 
برای موجه نشــان دادن جایزه اش به طیف معترضان با هر 
بهانه ای بود( یا از آن بدتر قطع حرف های محمد کارت که 
اتفاقا داشت علیه ســلبریتی ها حرف می زد و سانسورچی 

دستپاچه ناگهان حرفش را قیچی کرد.
این همان چیزی است که ما را می ترساند. اینکه صداوسیما 
انحصار پخش چنین مراســمی را در دســت بگیرد و بقیه 
رســانه ها از جمله vod  ها را مجبور کنــد که فقط راوی 
تصاویر تلویزیون باشند و بعد عنان کار را به دست ممیزی 
بســپارد که مشــخص اســت نیروی محرکــه کنش ها و 
واکنش هایش نه مصلحت که  تنها هراس اســت. ترس از 

اینکه خدای نکرده بد شود!
پروژه تحریم جشنواره به شکل واضحی شکست خورد  اما 
صداوسیما می توانســت  این موفقیت کوچک را با برخورد 
فعالانه و شجاعانه کامل کند. می شد حرف ها را پخش کرد 
)که هیچ کدام حاوی نکته های عجیــب و غریبی نبودند و 
فقط استفاده از فرصت مراسم برای ادای دین یا ابراز تعلق 
به طیف های سیاسی داخل کشــور محسوب می شدند( و 
اگر شــرح و انتقادی بر آن حرف ها وجود داشــت در پلاتو 
یا در بعد از مراســم بیان می شد. نمی شــود جزئیات یک 
مراســم مهم را اینگونه جرح و تعدیل کرد. نمی شود برای 
تماشــاگران چنین برنامه مهمی یک نفره تصمیم گرفت. 
واضح است که صداوسیما با بخشی از حرف های چهره های 
روی سن موافق نباشد. طبیعی است اما آزادی بیان هم یک 
اصل مهم است. آن هم در حد حرف های ساده و طعنه های 
ملایم و گاه دو پهلو از چند سینماگر. اگر انحصار صداوسیما 
برقرار نبود می شــد راحت تر کنار آمد اما انحصار در کنار 
اعمال سلیقه حاصلش چندان خوشایند نیست. تلویزیون 
می تواند به شکل فعال تر و بازتری با این مسائل برخورد کند 
و دیدگاه های خود را نیز به شکل مناسبی منتقل سازد اما 
شیوه فعلی، یک تاکتیک قدیمی است که ضررهایش فراوان 

است. از ما گفتن. 
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 قيمت درتهران و البرز 2000تومان
 قيمت درساير استان ها 1000تومان

سیمرغ من 
زیر درخت 

آلبالو گم شده
12 نکته از 

اختتامیه جنجالی 
جشنواره 38 به همراه 

انتخاب های شخصی

1   وقتی فیلمــی از مجیدی در 
جشنواره  باشد خیال داوران راحت 
است. فیلم خورشید از مجید مجیدی 
چنان کیفیتی داشــت که داورها با 
آسودگی سیمرغ بهترین فیلم را به 
او بدهند و خیالشان از پیشداوری ها 
و انگ ها و تهمت ها راحت باشــد. 
خورشید ســیمرغ بهترین فیلم و 
بهترین فیلمنامه را برد. اما خب سهم 
شــخص مجیدی چندان پربار نبود. 
این ششمین فیلم مجیدی است که 

جایزه بهترین فیلم را می برد.

2   ســیمرغ کارگردانــی بــه 
محمد حسین مهدویان رسید. با فیلم 
تاثیر گذار درخت گردو. مهدویان که 
سه فیلم استراتژیک در کارنامه اش 
دارد )ماجرای نیمروز 1 و 2 و همین 
طور ایستاده در غبار ( و در لاتاری هم 
دیدگاه های تند رادیکال را در حوزه 
دیپلماسی به نمایش گذاشته بود این 
بار حادثه بمباران سردشــت را نقل 
کرد. قهرمانان کُرد   و سویه ضد جنگ 
فیلم مهدویان را در جایگاه متفاوتی 

ازآثار قبلی اش قرار داده بود . 

3    روز صفر که امید داشت جوایز را 
درو کند در نهایت به جایزه ویژه هیات 
داوران و سیمرغ نگاه ملی )بهترین 
فیلم اول ( قناعــت کرد که خب این 
موضوع موجب عصبانیت سازندگان 
روز صفر شــد . روز صفری ها مراسم 
را تحریم کردند اما بهانه شان جایزه 
دادن به تحریمی ها بود. یعنی سعید 
ملکان و بهرام توکلی که به هرحال 
به بدنه اصلاح طلب ســینما نزدیک 
هستند به خاطر آنکه به مثلا درخت 
گردو و پیمان معادی جایزه داده شد 
جشــنواره را تحریم کردند. یعنی 
عده ای جشــنواره را تحریم کردند، 
 بعد عده ای بــه خاطر جایزه دادن به 
تحریمی ها اختتامیه را تحریم کردند! 

4   پیمــان معــادی کــه جزو 
تحریمی هــا بــود برای ســیمرغ 
بازیگر مرد برگزیده شــد اما گفتند 
آمریکاست و مهدویان و یک دختر 
خانم کوچک به نمایندگی از معادی 

روی سن آمدند. آره دیگه !

5   طناز طباطبایی بازیگر درجه 
یک ســینمای ما بالاخره سیمرغ 
بهترین بازیگر نقش مکمل به دست 
آورد. او بازیگری دقیق و ماهر است 
که این سال ها بازی های بسیار خوبش 
از چشم داوران دورمانده بود.  او برای 
نقشی بسیار کوچک در فیلم شنای 
پروانه برنده سیمرغ بازیگر مکمل 
شــد. در نقش پروانه که شنایش در 
استخر موجب همه این بلواها شده 

بود !    ادامه در صفحه 08
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کمال بردبار| از کی ایــن اتفاق افتاد؟ این دفاع وســط های 
جنجالی و آرتیست و پر از تلفات از کجا وارد فوتبال ما شدند ؟  تا 
کی باید اعصابمان از این مدافعان قوی هیکل پرخاشگر همیشه 
معترض وظیفه نشناس به هم بریزد؟ مدافعانی که وظایف خود 
را فراموش می کنند و حواسشــان در طول بازی به سکوها و 
دوربین های تلویزیونی است؟ مدافعانی که بیش از آنکه تکل 
بزنند ،  پوزخندهای آرتیســتی می زنند و بــا رگ های گردن 
برافراشته به ســمت داورها هجوم می برند و روی رقص های 
شادمانی شــان تمرین می کنند؟ از کدام لحظه شوم و تباهی 
شروع شــد؟ از کی و از چه وقتی این مدافعان وسط در فضای 
مجازی و غیر مجازی شدند مترونوم تنظیم افکار طرفدارها ؟ 

در بازی پرسپولیس در گل اول انگار دژاوو رخ داده بود. انگار 
رب النوع فوتبال مدل گل ژاپن به ایران را عینا و دوباره تداعی 
کرده بود. یک سانتر بلند برای مانزوکیچ ،  غول کروات ،  نادری 
خودش را به مانزوکیچ می رساند اما با تنه فنی درست او ،  نقش 
بر زمین می شــود. اما تصمیمی به بلند شدن ندارد. در همان 
خوردن به زمین دستش را به سمت داور بلند کرده. مانزوکیچ 
توپ را با ســر برای معزعلی فرستاده. شــجاع خلیل زاده به 
ســمت داور یورش می برد و مانزوکیچ را رهــا می کند. توپ 
به نظر می رســد از معزعلی گذشــته و در حال اوت شــدن 
اســت. کنعانی زادگان طبق معمول و با همــان اعتماد بیش 
از حد و همیشــگی اش به برآوردهایش )کــه در بازی با ژاپن 
هم دیده بودیم ( توپ را اوت شــده فــرض می کند و تصمیم 
می گیرد همراه با زوج تیزهوش کناری اش یعنی خلیل زاده به 

ســمت داور برود. اما معزعلی توپ را روی خط اوت با مهارتی 
شــگفت انگیز کنترل می کند. هیچکس دوروبرش نیســت. 
کنعانی سراسیمه به طرفش می رود اما دیر شده معزعلي توپ 
را سانتر می کند . روی تیر دو . شجاع هم که مانزو را رها کرده و 
به سمت داور یورش برده بود )آن هم به دلایل واهی ( شتابزده 
سعی می کند به سمت مانزو حرکت کند و آب رفته را به جوی 
بازگرداند . بیرانوند هم با چشمانی هراسان به سیر اتفاقات نگاه 
می کند . مانزو توپ را با ضربه سر به همان شکاف میان بیرانوند 
و تیردروازه می فرستد و گل به ثمر می رسد ! نادری ،  شجاع و 
کنعانی زادگان در ســه مرحله مانزوکیچ و معزعلی را به امان 
خدا رها کردند و فستیوالی از عدم تعهد ، عدم وظیفه شناسی و 
آماتوریسم را به راه انداختند. آن هم جلوی چه بازیکن هایی ؟  
معز علی زهردارترین مهاجم آســیا و مانزوکیچ فوروارد سابق 
یوونتوس و بایــرن مونیخ و آتلتیکو مادریــد و عضو تیم ملی 
کرواســی نایب قهرمان جهان ! بازیکن هایی که حتی بین دو 
نیمه و در پایان بازی  هم عقل حکم می کرد مدافعان بهشان 
بچسبند! اما این مدافعان سروقامت ما ،  در داخل شش قدم با 
دلایل واهی و به هوای اعتراض به داور آنها را رها کردند. و جالب 
آنکه کنعانی زادگان عین حرکتش دربازی با ژاپن را اینجا هم 
تکرار کرد . تلفات و ضایعاتی که کنعانی زادگان به استقلال )در 
همان یکی دو بازی زیر نظر منصوریان ( تیم ملی و پرسپولیس 
وارد کرده است خودش یک پرونده پرسوز و گداز است  و جالب 

آنکه عبرت هم نمی گیرد. باز هم تکرار می کند. 
عین این پرونده را  می توان برای چشمی و دانشگر)و یا حتی 

سیاوش یزدانی ( در اســتقلال باز کرد. این مدافعان چرا فکر 
می کنند نقــش اول نمایش بــه آنها تعلق دارد ؟ بــا چه توان 
تکنیکی و فیزیکی و با چه بهره خاص هوشی؟ چرا باید تصاویر 
تلویزیونی ما پر باشــد از این مدافعان پرخاشــگر پراشتباه و 
جنجالی که مدام سوتی می دهند و مدام اعتراض می کنند و 
مدام در فضای مجازی خط و نشان می کشند؟ چه کسی به آنها 
گفته است که اشتباهاتشان را باید به پای ژست ها و پشت چشم 
نازک کردن های پی در پی شان بخشید؟ چه کسی گفته است 
که شجاع و کنعانی و یا چشمی و دانشگر نقش اول هستند؟  و 
جالب آنکه مهاجمان این تیم ها عموما حرکاتی متین و فارغ 
از جنجال ارائه می دهند و با تواضع نقــش اول را به مدافعان 

سپرده اند . 
شــاید خشــت اول ماجرا دو دهه پیش  با شــلوغ بازی ها ی 
انصاریان و هاشمی نسب شــروع شــد. دفاع وسط هایی که 
بازی ملی چندانی هم نداشــتند اما خودشان را در نقش اول 
تیم هایشان جا انداختند. به نظر می رسد نسل جدید مدافعان 
وسط پراشتباه ما کپی های ناشــیانه از همان الگوی انصاریان 
و هاشمی نسب هستند . با همان نوع جنجال و یا همان سطح 
متوســط بازی. در حالیکه می توانســتند از مدافعان وظیفه 
شناس و  ششدانگی مثل پاشــازاده ،  امیرحسین صادقی و یا 
همین ســید جلال خودمان گرته برداری کنند. این داستان 
دفاع وسط های جنجالی پراشتباه  باید روزی تمام شود . دیگر 
اعصابمان نمی کشد. یک بار دیگر گل های ژاپن و الدحیل به 

تیم ملی و پرسپولیس را نگاه کنید . حق را به ما می دهید.

این مطرودین خانواده های اصیل!
ما در اين گزارش سراغ هشت خودرو رفته ايم که کسی سمت شان نمی رود و با اينکه از 
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درباره نسل مدافعان جنجالی و پرخاشگر که خسارت هايشان بیشتر از 
فوايدشان شده است؛ با نیم نگاهی به گلی که پرسپولیس از الدحیل خورد 

را بکش و راحتمان کن خدایا ما 

واقعیت این است که زندگی ما این روزها بر مداری پرحادثه می گردد. 
سالی پرخبر و پر از اتفاق را داریم به پایان می بریم. سال سخت 98 که 
بارها در مورد آن هشدارها داده شده بود به ویژه برای کسب وکارها. 
حالا این سال پر از چالش آخرین نفس هایش را مي كشد. در حال عبور 
از سالی هســتیم که در عمر کمتر از دو دهه ای فضای آنلاین کسب 
وکاری ایران؛ می توان آن را ســخت ترین سال نامید. اما پرسشی که 
این روزها مطرح اســت اینکه ســال 99 چگونه خواهد بود؟ آیا باید 
منتظر گشایشی باشــیم یا اینکه در کماکان بر همین پاشنه خواهد 

چرخید؟
استارتاپ ها و کســب وکارهای ایرانی مدت هاست که پذیرفته اند بر 
زمینی بنای کاروبارشان را گذاشته اند که مهم ترین ویژگی آن عدم 
قطعیت است! زمینی که هر روز و هر ساعت می تواند آبستن حادثه ای 
یا خبری باشد که کلیت یک تجارت و بیزینس را تحت شعاع قرار دهد. 
در این فضا شاید بهتر باشد چند اصل را پیش رویمان داشته باشیم تا 

با شوک هایی مشابه سال 98 روبه رو نشویم.

1- امیدوار باشید اما خوش خیال نه! 
مهم ترین درس ســال 98 این بود که آن ها که برای روزهای سخت 
بی برنامه باشند در منظومه کسب وکاری آنلاین ایران باقی نخواهند 
ماند. منظور از روزهای ســخت، روزهای کم مشتری نیست، منظور 
روزهای بی اینترنتی و بی پاسخ گویی اســت. روزهایی که به یکباره 
دسترســی به ابتدایی ترین ابزارهای کسب وکار آنلاین از شما دریغ 
می شود و باید با چنگ و دندان آنچه ســاخته اید را زنده نگه دارید. 
این مهم ترین آموخته ما از سالی است که کم کم وارد ماه پایانی آن 
می شویم. سالی که به ما یاد داد بیشتر امیدهای گذشته چیزی جز 
خیال باطل نبوده و به جز ساختن و برپا کردن یک کسب وکار باید 
برای بی گزند ماندن آن از دست تیرهای غیب هم برنامه داشته باشیم.

2- مسئولان را به حال خود بگذ ارید 
یکی از بهترین جنبه های سال 98 این بود که برای همه ما روشن و 
مسجل شد که چندان نباید به حمایت ها و شعارهای مسئولان دولتی 
و نیمه دولتی در روزهای آرام توجهی کرد. عیار حمایت های آن ها که 
داعیه پشتیبانی از اکوسیستم کسب وکارهای آنلاین ایران را داشتند 
در پاییز 98 روشن شد. کسانی که به یکباره از فضاهای مجازی خود 
را کنار کشیدند و صاحبان کسب وکارهای نوپا را با مشتریان ناراضی و 
هزینه های تحمیل شده ناگهانی، تنها گذاشتند. بارها در مورد دولتی 
شدن اکوسیستم کسب وکار نوآورانه ایران هشدار داده شده بود. اینکه 
نباید اجازه داد دولتی ها خط و ربط و مسیر آینده این فضا را مشخص 
کنند. اینکه تجربه های گذشته نشان داده مدیران دولتی گزینه های 
مناسبی برای راهبری تمام عیار یک فضای نوآورانه نیستند. اعتمادی 
که این اکوسیستم به مسئولان دولتی داشت در پاییزی که گذشت 
به شدت خدشه دار شد و فعالان اســتارتاپی متوجه شدند بیشتر از 
آنچه فکر می کنند در این فضا تنها هستند و باید دست روی زانوی 

خودشان بگذارند و برخیزند و از این روزهای سخت عبور کنند.

3- با موج دوم اکوسیستم استارتاپی همراه شوید
کم کم در حال نزدیک شدن به 10 سالگی اکوسیستم استارتاپی ایران 
با مبدا سرمایه گذاری های انجام شده روی استارتاپ ها هستیم. شاید 
10ســالگی این فضا را باید فرصت مناسبی برای بازنگری در روندها 
و آینده این فضا دانست. دهه اول برای این فضا دهه آزمون و خطا و 
تجربه گری در حوزه های دم دستی و امن بود. اما حالا می توان اذعان 
کرد که با شروع دهه دوم عمر فضای استارتاپی ایران، وقت آن رسیده 
که موج دومی از نوآوری در کسب وکارهای ایرانی اتفاق بیفتد. موجی 
که می تواند با نزدیک کردن فاصله خود بــا روندهای جهانی از یک 
ســو و همراه کردن بخش های دیگری از اقتصاد سنتی که هنوز تن 
به نوآوری نداده اند، فرصت ها و بازارهای تازه ای برای خود دست  وپا 
کند. در این موج دوم شاهد ظهور و بروز استارتاپ هایی خواهیم بود 
که هم دز نوآوری و فناوری آن ها بیشتر است و هم کمی دور از فضای 
خرده فروشی آنلاین و خدمات فعلی اســتارتاپ های بزرگ، میدان 
بازی خود را تعریف خواهند کرد. برندگان اصلی دهه دوم اکوسیستم 
استارتاپی ایران کســانی خواهند بود که به موقع با این موج همراه 
شوند و با دور شدن از تجربه های تکراری و اشباع شده فعلی، دست 
به ریسک های بزرگ تری بزنند. البته که باید امیدوار بود کلیت این 
فضا تحت تاثیر اتفاقاتی مشــابه آنچه در سال 98 رخ داد در معرض 

خطر قرار نگیرد.

4- و اما سال 99...
با تمام امیدواری هایی که هر صاحب کسب وکاری باید همیشه در کار 
و زندگی اش داشته باشد دوست دارم بگویم و بنویسم که پیش بینی 
من این است سال آینده سالی سخت تر برای کسب وکارهای آنلاین  
خواهد بود. ایــن پیش بینی هرچقــدر هم احتمال اشــتباه از آب 
درآمدنش زیاد باشــد این خوبی را دارد که عــده ای هرچند معدود 
را به فکر وادارد برای نجات و راهبری درســت تر کسب وکارشان از 
همین حالا کاری کنند. من هم امیدوارم ســال 99 ســال گشایش 
در جنبه های مختلف زندگی و کسب وکار ایرانی ها باشد، اما تجربه 
98 به ما می گوید باید کمی منطقی و واقع بین بود و برای روزهایی 
دشوارتر هم آمادگی داشته باشیم. این واقعیتی ناخوشایند است اما 
شکی نیست بی اعتنایی به آن حسرت هایی بزرگتر از آنچه در ماه های 

گذشته تجربه کردیم بر دل ما خواهد گذاشت.
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یادداشت
رضا جمیلی

 سال سختی گذشت 
و سالی سخت تر در پیش است...

مسعودشاهحسيني| کسب وکارهاي آنلاین فضا 
مي خواهند و حمایــت. دیده شــدن و توجه، اگر 
سکوي پرتاب نباشــد، دست کم کمترین انتظاري 
است که اســتارتاپ ها از دولت و سیاست گذاران 
و در بعدي حیاتي تــر، از ســرمایه گذاران دارند. 
داســتان مجوزها، قوانین و مقررات و آیین نامه ها 
و دســتورالعمل هایي براي کسب و کارهاي آنلاین 
و اتحادیه ها و انجمن هاي آن هــا، قصه پرغصه اي 
است که سال ها و بلکه دهه هاست همه درگیر آنند. 
داستاني که سر دراز دارد و جاي کار بسیار. با همه 
این ها، از 12سال پیش که ایده برگزاري رویدادي 
با محوریت اســتارتاپ هاي حوزه وب شکل گرفت 
و بعدها هم با جشــنواره موبایل ادغام و یکي شد، 
فعالان این دو عرصه دور همدیگر جمع مي شوند 
تا از ایده ها و فکرهاي جدید و نــو، رونمایي کنند 
و فرصت و زمینه را براي حمایت از استارتاپ هاي 
برتر فراهم کنند. »جشــنواره وب و موبایل ایران« 
فارغ از کم و کاســتي ها و ضعف ها و گله هایي که 
کم هم نیستند، در دوره دوازدهم خود بعد از عبور 
از هفت شهر، حالا به ایستگاه پایاني رسیده است. 
جشنواره اي که امسال شــعار »ایران فقط تهران 

نیست« را انتخاب کرده و همین موضوع هم شاید 
مهمترین تفاوت این دوره از جشنواره با سال هاي 

گذشته باشد. 

 ثبت نام دوهزار و 83۷ سرویس آنلاین
آنطور که برگزارکنندگان رویداد سال 98 وب و موبایل 
ایران مي گویند، هدف از برگزاري جشنواره، ایجاد پل 
ارتباطي و در اکوسیستم کارآفریني آنلاین و شناخت 
بیشتر است. شایان شلیله، از بنیانگذاران این جشنواره 
در نشست خبري پیش از برگزاري مراسم اختتامیه 
گفت: »هدف جشــنواره وب و موبایل ایران توسعه 
فضاي کسب وکارهاي آنلاین اســت. ما مي خواهیم 
پلي ارتباطي میان فعالان اکوسیستم و نسل قدیم و 
جدید حوزه کارآفریني برقرار کنیم و به استارتاپ هاي 
نوپا براي بیشتر شناخته شدن کمک کنیم و در کنار 
آن زمینه براي استارتاپ هایي که چندین سال است 
فعالند و نیاز به جلب اعتمــاد عمومي  دارند، صورت 
گیرد.« دوهزار و 8۳۷ اثر براي حضور در جشــنواره 
ثبت نام کرده بودند اما درنهایــت از میان آن ها تنها 
دوهزار و 1۳1 اثر واجد شرایط و استانداردهاي لازم 
براي شــرکت در جشــنواره تشــخیص داده شد. از 

آمارها و ارقام اعلام شده چنین برمي آید که بیشترین 
مشارکت  را وب سایت ها داشته اند. در رویداد سال 98، 
در مجموع 2۵۶۶وب سایت براي حضور در جشنواره 
ثبت نام کرده  بودند که از میان آن ها شوراي 28نفره 
داوري صلاحیــت 1902وب ســایت را تایید کرد. از 
میان اپ هاي موبایلي هم 42محصول به مرحله فینال 
رفته اند. طي 12دوره گذشته جشنواره وب و موبایل، 
درمجموع 21 هزار و ۵1۳وب ســایت و هفت هزار و 
412اپلیکیشن مشارکت داشته اند. همچنین در بخش 
گروه هاي ویژه فناوري، بیش از ۷0شرکت دانش بنیان 
در شش شاخه مختلف در جشــنواره ثبت نام کردند. 
درباره داوري ها نیز آمارها حکایــت از آن دارد که در 
مرحله اول ثبت نام، 182هزار و 209راي جمع آوري 
شده که این تعداد را دوهزار و ۶91نفر ثبت کرده اند. 
با احتســاب ۳02هزار و ۳8۵راي مردمي، آنگونه که 
شــلیله گفته، درمجموع ۵94هزار و 484راي براي 
مرحله اول جشنواره ثبت شده اســت. به این میزان 
در مرحله نهایي هم حدود 92هزار راي اضافه شــده. 
در مراحل ارزیابي نهایي داوري ها نیز تاکنون 92هزار 
و 181راي به وب ســایت ها و ۷۳هزار و 4۷9راي نیز 
به اپلیکیشن ها تعلق یافته است.ادامهدرصفحه02

نوآوری به گستردگی ایران زمین

مرکز نوآوری ایران زمین یکی از بازیگران پر تلاش فضای کسب وکارهای نوپای 
کشور است که تبدیل به نقطه پیوند امیدبخش افراد نوآور و مسائل واقعی حوزه 
کسب وکار شده. برخورداری از حمایت بانک ایران زمین و قرار گرفتن در کانون 
فعالیت های بانکداری دیجیتال، قابلیت های گسترده ای را فراهم کرده که برای 
صاحبان طرح های خلاق جذابیت ویــژه ای دارد.  صاحبان طرح های خلاق با 
حضور در مرکز نوآوری ایران زمین، امیدوار به بهره برداری از حمایت این مرکز 
در مسیر تبدیل شدن به یک کسب وکار و جلب توجه سرمایه گذاران علاقه مند 
نیز هستند. گستره متنوع قابلیت ها و نیازمندی های بانکداری دیجیتال در کنار 
امکانات حمایتی مرکز نوآوری، فرصت ویژه ای برای شناسایی نیازهای روز بازار 
و ارائه راه حل توسط گروه های نوآور فراهم کرده. امکان دسترسی به زیرساخت 
موسوم به بوم نوآوری ایران زمین که در این مرکز، قابلیت ها و خدمات گسترده 
حوزه بانکی و بیش از 200 خدمت در این زمینه را به کسب وکارهای نوپا عرضه 
می کند. این زیرساخت بستر شکل گیری فعالیت های گوناگونی است که نسل 
بعدی کسب وکارهای فناورانه کشور را شکل خواهند داد.  کافی است به بهانه 
یک رویداد، برای آشنایی با یکی از گروه های تحت حمایت، یا شرکت در یکی 
از کلاس های آموزشی که در مرکز نوآوری ایران زمین تشکیل می شود، سری 
به این محل بزنید، تا همه شور و انگیزه لازم برای این نوع فعالیت ها را از فضای 
مناسب و گروه علاقه مند و با تجربه از نزدیک ببینید. مرکز نوآوری ایران زمین 
گروه خوبی از افراد آگاه و با سابقه در حوزه کسب وکار را گردهم آورده تا در یک 
محیط دلپذیر برای توسعه و پرورش طرح های خلاق کار کنند. این گروه برنامه 
سنجیده و مناسبی را برای حمایت از افراد و گروه های خلاق و نوآور برنامه ریزی 
کرده و از مســیر فراخوان ها و اجرای برنامه های مســتمر آشنایی با صاحبان 
طرح های خلاق، زمینه جذب آنها را فراهم می کند.  هر گروه نوآوری که بتواند 
در مسیر ارزیابی نمره قبولی دریافت کند، در یک برنامه 4 تا ۶ ماهه شتابدهی 
تحت حمایت مرکز نوآوری ایران زمین قرار می گیرد. آنگونه که گروه های تحت 
حمایت فعلی می گویند، در طول برنامه شتابدهی امکان استفاده از فضای جذاب 
کاری و زیرساخت های فراهم شده در مرکز را دارند. آنها همچنین به شبکه خوبی 
از مشاوران آگاه و کارآزموده در حوزه های مختلف دسترسی دارند که نیازهای 
هر گروه برای رشد تا تبدیل شدن به یک کسب وکار را برآورده می سازند. مرکز 
نوآوری ایران زمین در کنار همه اینها، مبلغ قابل توجهی را هم به عنوان سرمایه 
پرورش طرح در اختیار این گروه ها قرار می دهد تا گام های نخستین در مسیر 

تبدیل شدن به یک کسب وکار را با سهولت بیشتری دنبال کنند.
مرکز نوآوری ایران زمین به شکل مســتمر برنامه های مختلفی را برای بهبود 
زیست بوم کسب وکارهای نوپای کشور اجرا می کند. رویداد »چای تلخ« یکی 
از این نوع برنامه هاست که به مسائل زیست بوم کسب وکارهای نوپای کشور و 
مفاهیم کلیدی در این زمینه می پردازد. مرکز نوآوری ایران زمین در این نوع 
رویدادها هربار یک موضوع یا مفهوم کلیدی را با حضور تعدادی از افراد با تجربه و 
اثرگذار مورد کنکاش قرار می دهد. سابقه اجرای این برنامه حاکی است که تلاش 
ارزشمند و منحصر به فردی برای بررسی جوانب مختلف موضوعات روز از مجرای 
مسائل فرهنگی شکل گرفته. محل برگزاری رویدادهای این مرکز به طور مداوم 
شاهد حضور علاقه مندان برای شرکت در رویدادهای متنوع است که علاوه بر 
گسترش شبکه ارتباطی موجب رشد دانش فعالان زیست بوم کسب وکارهای 

نوپای کشور می شود.
مرکز نوآوری ایران زمین بســتر نرم افزاری را ایجاد کرده که در گام نخســت 
فناوری های مالی خانــواده ایــران زمیــن و در ادامــه آن فناوری های کل 
تامین کنندگان خدمات مالی کشور را در قالب یک زیرساخت یکپارچه در اختیار 
کسب و کارها قرار می دهد. از این طریق ورود کسب و کارهای نوپا به صنعت مالی 
کشور با سهولت بیشتری محقق شده و خلق محصولات مالی نوآورانه با شتاب 
بیشتری انجام خواهد شد. دسترسی به بوم بانکداری باز، محیط کار جذاب، گروه 
مشاوران کارآزموده و حمایت های گسترده ای که مرکز نوآوری ایران زمین به 
صاحبان طرح های خلاق و نوآورانه عرضه می کند، اتفاق خوبی است که تکرار آن 
آرزوی علاقه مندان و فعالان حوزه کسب وکارهای نوپای کشور است و برهمین 
اساس مدیران و دست اندرکاران این مرکز اراده خود را »نوآوری به گستردگی 

ایران زمین« قرار داده اند.

با اینکه بــازار گردشــگری زیرمجموعه های آن مثل 
بوم گردی و طبیعت گردی بازیگــران و فعالان زیادی 
دارد، اما تقریبا با اطمینان می توان گفت اکوسیستم 
استارتاپی و عملکرد تحســین برانگیز آن ها بوده که 
توجه ها را بــه بوم گردی و اکوتوریســم جلب کرده و 
این حوزه را از گمنامی و ناشــناخته بــودن درآورده 
اســت. حوزه ای شــلوغ و پررقابت که اســتارتاپ ها 
می کوشند سهم بیشتری برای خود دست و پا کنند. 
اســتارتاپ جاجیگا )jajiga.com ( یکی از همین 
استارتاپ هاست که از سال 9۵ و در شهر رودسر استان 

گیلان کار خود را شروع کرده است. 

اقامت با طعم سبک زندگی محلی
به طور قطع اقامت در خانه، ویلا، آپارتمان، ســویت، 
خانه های روستایی و اقامتگاه های خصوصی و مردمی و 
در کنار  مردم محلی مقاصد سفر گردشگران، تجربه ای 
متفاوت برای همه است که روز به روز هم بر محبوبیت 
آن افزوده می شــود. کاری که جاجیگا می کند همین 
است. پلتفرمی برای رزرو اینترنتی اقامتگاه هاست که 
امکانات جســت وجو و  فیلترهایی در آن تعبیه شده و 
مراجعه کنندگان می توانند به آسانی اقامتگاه مدنظر 
خود را در هر منطقه ای که می خواهند انتخاب کنند. 
بازه قیمتی و مشخصات و ویژگی ها و تصاویر باکیفیت 
هر اقامتگاه در دسترس اســت و متقاضیان می توانند 
نظرات میهمان های قبلی هر مــکان را بخوانند تا به 
انتخاب شان کمک کند. جاجیگا فرایندی ساده و امن 
دارد که این امکان را به مســافران می دهد به صورت 

آنلاین اقامتگاه مورد علاقه خود را انتخاب و واچر رزرو را 
نیز به صورت  خودکار دریافت کنند. جاجیگا در حقیقت 
بستری فراهم کرده که از یک طرف میزبانان می توانند 
پس از ثبت اقامتگاه و طی کردن مراحل تایید میزبانی، 
خدمات اقامتی خود را به گردشــگران عرضه کنند و 
از دیگر سو گردشــگران می توانند، به راحتی به تنوع 
بی نظیری از اقامتگاه های مردمی که میزبانان و صاحبان 
اقامتگاه ها ثبت می کنند، دسترسی داشته باشند و پس 
از مطالعه و مقایســه ویژگی های اقامتگاه ها، اقامتگاه 
منتخب خود را به صورت آنلاین رزرو کنند.   در حال 
حاضر حدود ۷0 شهر در 20 استان در جاجیگا پوشش 
داده شده اند و تمرکز اقامتگاه ها بیشتر در استان های 
شمالی است. همچنین حدود 1200 اقامتگاه فعال در 
جاجیگا ثبت شده اند و از زمانی که جاجیگا کار خود را 
شروع کرده است، حدود 180 هزار کاربر از آن بازدید 
داشته اند. ثبت و انتشار اقامتگاه ها در جاجیگا رایگان 
است، تنها هنگامی که اقامتگاهی رزرو می شود، کارمزد 

جاجیگا از صورتحساب رزرو کسر می شود.
داده های رســمی اي درباره حجم و گردش مالی بازار 
اقامتگاه های بوم گردی وجود ندارد. با این حال برآوردها 
در زمینه اجاره روزانه ویلا، سوئیت، منزل مبله و سایر 
انواع اقامتگاه هــا حول و حوش هــزار میلیارد تومان 
در سال اســت که جاجیگا می خواهد یک پنجم این 
بازار پرکشش را نصیب خود کند. سهرابی در این باره 
می گوید: »چشم انداز جاجیگا دســتیابی به سهمی 
20درصدی از بازار رزرواســیون آنلاین اقامتگاه های 
خصوصی و مردمی است که تا چهارسال آینده به آن 

دست می یابیم.« در سه سالی که جاجیگا کار خود را 
شــروع کرده ، با اینکه نام آن در زمره یکی از بازیگران 
کلیدی پلتفرم های رزرو آنلاین قرار گرفته، سنگ ها 
و موانع پیش پای این استارتاپ هم کم نیست. موانعی 
که اگر پای صحبت های فعالان استارتاپی بنشینیم، 
ســیاهه ای بلندبالا می شود. بوروکراســی پیچیده و 
دشــواری های دریافت انواع مجوز، مواردی است که 
سهرابی معتقد است سرعت رشدشان را گرفته است. 
او توضیح می دهد: »به طور کلی سازمان های مرتبط 
در حوزه گردشگری به روز نیســتند و همگام با رشد 
پر شتاب در حوزه اســتارتاپ حرکت نمی کنند و اکثر 
قوانینی که براساس آن در حال حاضر تصمیم گرفته 
می شود، مربوط به ســال های گذشته است که نیاز به 
بازنگری جــدی دارد.« به زعم بنیانگــذاران جاجیگا 
و اعداد و ارقام، و مهمتر از همــه این ها بازخوردهای 
عمومی، جاجیگا کارنامه موفقی از خود به جا گذاشته 
و مسیر رو به رشد خوبی را هم تجربه کرده است. حالا 
موسسان این اســتارتاپ در حال مذاکره برای جذب 
سرمایه گذار هســتند تا فعالیت های خود را به ورای 
مرزها و کشــورهای دیگر هم گسترش دهند. ایده ای 
بلندپروازانه که سهرابی معتقد است اگر همه چیز خوب 

پیش برود، به زودی به آن دست می یابند. 

معرفی فضای استارتاپی

استارتاپ گردشگری

سلامی گرم به اساتید
نگاهی به آخرین تحولات »استادسلام« که 

نغمه عقیلی بنیان گذار آن است

خیز بلند جاجیگا برای تصاحب20 درصد بازار 

100تنديس
براي سايت ها 

و  اپلیکیشن ها
رقابت دوهزار وب سایت و اپلیکیشن در 

جشنواره دوازدهم وب و موبایل ایران

ديروز    و   امروز 
سرمايه گذاری خطرپذير 

در استارتاپ ها

تغییر معادلات آموزش
آنلاين با نماتک

گفت وگو با رادمان ربیعی، معاون 
سرمایه گذاری جسورانه گروه مالی فیروزه

استارتاپ نماتک روی ایده آموزش 
تخصصی حوزه صنعت دست گذاشته و 

عملکردی فراتر از انتظار داشته است
گروه مالی فیروزه از سال 8۶ فعالیت خود را در ایران آغاز 

کرد. 1۵سال پیش با اینکه پای شرکت های بزرگ خارجی 
به ایران باز شده بود اما هنوز سرمایه گذاران خارجی به 

ایران نیامده بودند و حتی در بانک های بین المللی صندوق 
سرمایه گذاری تحت عنوان ایران وجود نداشت...

هنوز مانده تا بازار آموزش آنلاین به حد و اندازه رقبای 
سنتی قدر و قدرتی که سال هاست پول های کلان در 

می آورند، برسد. چندین سال است استارتاپ ها و کسب و 
کارهایی وارد این بازار شده اند و با آنکه دوره های شتابدهی 

را نیز تجربه کرده اند، خروجی شان آنطور که باید و...

ثبت لحظات  ماندگار
استارتاپ اینستاچاپ، کار آتلیه های قدیمی 
را انجام می دهد، منتها آنلاین و امن و سریع

ره 
نوا

ه جش
نام

یژه 
و

ایران 
وبایل 

 و م
وب

کودتا و معمای  صادق
موج سنگین خبری که پس از حدود  چهل سال 

درباره  نقش عجیب يکی از افراد موثر در روزهای 
بعد از انقلاب به پا خاسته است

مستندی تلویزیونی به نام فرزند انقلاب با موضوع زندگی صادق قطب زاده، 
در روزهای 20 تا 22 بهمن از شبکه بی بی سی فارسی پخش شده و در فضای 

مجازی فارسی نیز مورد توجه قرار گرفته است. صادق قطب زاده چرا مهم است 
و چرا این مستند مورد توجه قرار گرفته است؟ صفحات 12 و 13 را بخوانید

معادله معکوس  سرطان و شیمی درمانی

آرش خوشخو  
هفتصبح

 چرا هر چی می گذره سخت تر 
میشه، مگه آتاریه؟

موج ها و طنازی های شبکه های مجازی در هفته گذشته 
هوا بس ناجوانمردانه سرد است

يادداشت هايی خواندنی درباره زمستان های سینمايی و ادبی  
به قلم  ابراهیم افشار، ياسرنوروزی، احسان رضايی، 

صوفی نصرالهی و صدرا بکتاش

خرهفته
ویژهآ

  عکس یک/ تصاویری از بارش برف بی سابقه در گیلان و آذربایجان- عکس از مهر و باشگاه خبرنگاران

ویژه نامه جشنواره وب و موبایل 
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تدوین لایحه برگزاری همه پرسی در معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری

معاون حقوقی رئیس جمهور از تدويــن پیش نويس لايحه برگزاری 
همه پرســی درباره صلاحیــت داوطلبان انتخاباتی کــه در نهايت 
چارچوب نظارت استصوابی را تعیین می کند در اين معاونت خبر داد.

 پیش نويس لايحه برگزاری همه پرسی درباره صلاحیت داوطلبان 
انتخاباتی در معاونت حقوقی آماده شــده و به زودی تحويل هیات 
وزيران می شــود. اين لايحه نهايتاً چارچوب نظارت اســتصوابی را 

مشخص می کند.
 لوايحی که برای همه پرسی تدوين می شود معمولًا بايد کوتاه و 
روشن باشــند و پاســخ آنها نیز به صورت آری يا خیر باشد، بايد در 

نهايت چیزی باشد که واقعاً بتوان آن را درست اجرا کرد.
 در طرحی که به معاونت حقوقی ارجاع داده شد، تصريح شده بود 
که در روند نگارش پیش نويس اين لايحه بايد تسريع شود. در همین 
راستا نیز اين اتفاق در معاونت حقوقی رخ داده و ما پیش نويس لايحه 
مذکور را خیلی زود به دولت تحويل خواهیم داد. بر اساس روندی که 
لوايح در دولت و مجلس طی می کنند منطقاً رسیدگی به اين موضوع 

در روزهای پايانی مجلس دهم انجام خواهد شد.
 متنی که وجود دارد، سعی شده موارد به صورت معقول و صحیح 
نوشته شود به همین دلیل می توان امیدوار بود که به نتیجه ای معقول 

ختم شود و مورد اتفاق همه ارکان قرار بگیرد.
)در پاســخ به اين پرســش که برخــی معتقدند»اصل نظارت 
استصوابی و نظر تفسیری که شورای نگهبان در سال ۷1 داده است، 
به درخواست يک عضو هیأت نظارت از شورای نگهبان بوده، در حالی 
که مجلس يا فقهای شورای نگهبان می توانستند اين درخواست را 
داشته باشــند؛ آيا در اين خصوص دولت ايده ای دارد؟«(: از لحاظ 
تفسیری قطع نظر از مبدأ و منشأ که مطرح شده، به نظر می رسد که 
تفسیر در جايی بايد مطرح شود که ابهام وجود دارد و بعد هم تفسیر 

بايد مبتنی بر اصول کلی حاکم بر قانون اساسی باشد.
 حق اساسی مشارکت به عنوان يکی از اصول قانون اساسی بايد 
چراغ راهنمای تفسیر باشد بنابراين در اصل تفسیر بايد حدود رعايت 
شود. همچنین هر تفسیر بايد در مقام اجرا هم حدود را رعايت کند و 
اگر موجب منع، محدوديت و ايجاد تضییع حق می شود، حداقل در 

نظر گرفته شود و اصل حق مدنظر قرار گیرد.
 لايحه پالرمو طبق قانون اساسی ايرادی ندارد و اين تصمیم نهايی 
است و بايد شورای نگهبان و مجلس توافقی روی اين موضوع داشته 
باشــند و به عنوان امر مصوب کــه حقیقتا اينطور بــوده، به دولت 

بفرستند.
 )درباره آخرين وضعیت بررســی لوايح و پیوســتن به معاهده

FATF(: در مورد معاهدات هم مجمع تشخیص مصلحت نظام بايد 
در اين خصوص تصمیم بگیرد و دولــت هم تلاش می کند تا مجمع 
بررسی کند، به ويژه در مورد پالرمو که از نظر ما هم مجلس تصويب 

کرده و هم ايرادات شورای نگهبان برطرف شده است.
 به پايان مهلت FATF نزديک می شويم و دولت همه تلاش خود 
را انجام داده تا با مجموع مقرراتی که برای پولشويی و آيین نامه ها و 
قوانینی که نوشته است در ارزيابی نهايی نهادهای ذی ربط بین المللی 
را توجیه کند که تمام تلاش مقابله با تامین مالی تروريسم و پولشويی 
توسط ايران انجام شده و تلاش می کند تا زمان بگیرد و بايد ديد که 

آيا موفق خواهد شد يا نه.

وزیر جنگ رژیم صهیونیستی: سیاست مان   ویژه
درباره ایران را تغییر داده ایم

وزیر جنگی رژیم صهیونیستی بار دیگر با تاکید 
بر ادعای استقرار نظامی مستقل ایران در سوریه 

گفت که این رژیم تلاش ها برای مبارزه با آنچه 
وی سیاست های توسعه طلبانه ایران می خواند 

را افزایش خواهد داد. به گزارش ایسنا، به نقل از 
روزنامه یدیعوت آحارانوت رژیم صهیونیستی، 
نفتالی بنت وزیر جنگ این رژیم روز سه شنبه 

درباره حضور مستشاری نظامی ایران در سوریه 
گفت: ما به طور مداوم در تلاشیم و خسارت های 

زیادی را از جانب ایران متحمل می شویم تا به 
هدف نهایی مان برسیم که آن بیرون راندن 

ایران از سوریه است. وی در اظهاراتی ضد ایرانی 
با بیان اینکه  ما به طور مداوم با بازوهای ایران در 
لبنان، سوریه و نوار غزه جنگیدیم اما بر تضعیف 
خود ایران تمرکز نکردیم، گفت که از هم اکنون 
سیاست مان را تغییر داده و در کارزاری مستمر 

برای تضعیف خود ایران قرار داریم.

روسیه: هیچ بحثی درباره تمدید تحریم 
تسلیحاتی ایران مطرح نیست

مدیر اداره منع گسترش و کنترل تسلیحات 
وزارت امور خارجه روسیه گفت که فعلا هیچ 
مذاکره رسمی برای بازبینی قطعنامه ۲۲۳۱ 

)قطعنامه برجام( یا تمدید تحریم تسلیحاتی 
ایران در کار نیست. به گزارش ایسنا به نقل از 
پایگاه خبری اردوپوینت، ولادیمیر یرماکوف، 

مدیر اداره امور منع گسترش و کنترل تسلیحات 
وزارت امور خارجه روسیه در گفت وگو با 

خبرگزاری اسپوتینک گفت که در حال حاضر 
امکان تمدید معاهده منع تجارت تسلیحاتی 

اعمال شده بر ایران که طبق برجام در ماه اکتبر 
مدت آن به پایان خواهد رسید، مورد بحث در 
شورای امنیت سازمان ملل نیست. یرماکوف 
درباره اینکه آیا مذاکره ای بر سر تمدید این 

معاهده در حال انجام شدن است یا نه اظهار کرد: 
من به شما اطمینان می دهم که هیچ مذاکره ای بر 

سر بازبینی قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان 
ملل نه در شورای امنیت و نه در هیچ جای دیگری 

به طور رسمی در حال انجام گرفتن نیست. او 
علاوه بر این بیان کرد: قطعنامه یادشده که مایلم 

اشاره کنم یک روند مبتنی بر اختیار قانونی را 
برای انتقال تسلیحات و تجهیزات نظامی به ایران 

و از آن در نظر می گیرد، به واقع، یک مکانیسم 
یا یک گزینه را برای تمدید آن]معاهده تجارت 

تسلیحاتی[ ارائه نمی دهد. این مقام روس افزود 
که تمام بندهای این قطعنامه از همان ابتدا بر 
»محدود کردن حقوق قانونی« ایران معطوف 
نبوده اند بلکه ]این قطعنامه[ بر ایجاد شرایط 

خوب پاسخ به سوال هایی که آژانس بین المللی 
انرژی اتمی می خواست با ایران مطرح کند، 

معطوف بوده است. 

سی
لما

دیپ
ســخنگوي دولت گفت: تا ســال14۰۰هر خبري 

درباره استعفا رئیس جمهور را تکذيب مي کنیم.
 قبلا نوشته ام که تا 12مرداد14۰۰ دولت در کنار 
مردم بوده و نگاه رو به جلو هم دارد. از اين پس هم هر 
شــايعه اي را دربــاره اســتعفاي رئیس جمهور، 

پیشاپیش تکذيب مي کنیم.
 )درباره اظهارات رئیس جمهور درباره جمهوريت 
در روز 22بهمن(: ما که جمهوريت نو نداريم. ما همان 
جمهوريتي مي خواهیم که امام خمیني)ره( درباره آن 
گفتند، نه يک کلمه بیشتر و نه يک کلمه کمتر؛ يعني 

جمهوريتي که اســاس آن راي آزادانه مردم باشد. 
هرجا که صندوق ها پايه هاي تغییر باشند، ثبات ايجاد 
مي شود. نظام ما هم صندوق محور بوده  و ما بايد به 
صندوق ها وفادار باشــیم، زيــرا صندوق ها، ثبات و 
پیشرفت کشور را تامین مي کنند. در هر جامعه اي 
مردم از صندوق ناامید شوند، آن جامعه روي خوش 
نمي بیند. خــود انقلاب مــا انتخاب مــردم بود و 

چهل سال نظام ما مبتني بر صندوق راي بوده است.
 ابتداي جلســه هیات دولت بحث راهپیمايي 
22بهمن مطرح شــد. با وجود سرماي هوا، مردم با 

حضورشان، ايران را گرم کردند که اين حضور مورد 
تقدير و تشکر هیات دولت قرار گرفت. اين راهپیمايي 
امســال براي همه ما اهمیت زيادي داشت، زيرا با 
وجود همه مشــکلات ناشــي از تحريم ها و جنگ 
اقتصادي، مردم در صحنه بوده و بر اصول اساســي 
خود هم نظر هستند و اين براي دولت مغتنم است. 
مردم با همه انتقادهايي که دارند، از همه گرايش ها 

در اين راهپیمايي شرکت کردند.
 تلاش زيادي شد که راه هاي اصلي باز شود که 
هنوز هم مشــکل وجود دارد، ولي بیشتر راه هاي 
اصلي باز شده است. گاز در روستاها قطع نشده است. 
اعتبار براي حل مشکل قطعي برق تامین انجام و نیرو 
به مناطقي که برق قطع شده است، اعزام شد. اين 
مشکل درحال رفع شدن است.  توصیه مي شود که 
مردم مســافرت  غیرضــروري انجــام ندهند و به 

توصیه ها و اخطارهاي پلیس راه عمل کنند.

 مصوبــه اي از قبل وجود داشــت که  صندوق 
توســعه ملي مکلف بود، 15درصــد از منابع را به 
ايثارگران اختصاص دهد که اين مصوبه ابهام داشت 
که امروز تصمیم  خوبي براســاس پیشــنهاد بنیاد 
شهید گرفته شد که شرکت هايي که 5۰درصد سهام 
آنها متعلق به ايثارگران است، مي توانند مشمول اين 
مصوبه شوند، به شرطي که تا پايان دوره بازپرداخت، 
سهم ايثارگران کمتر از 5۰درصد نباشد. تصمیمي  
هم درباره افزايش 3۰درصــدي فوق العاده جذب 
کارکنان ثابت و رســمي  شــهرداري گرفته شد. 
همچنین اساسنامه جامعه مشاوران رسمي  مالیاتي 
هم اصلاح شد و رشته هاي حسابداري و حسابرسي 
هم به آن اضافه شدند و پروانه کار حرفه اي هم براي 
آنها صادر مي شود و پیش بیني مي شود بین پنجاه تا 
صدهزار نفر در اين رشــته ها بازار کار جديدي پیدا 

کنند.

ما جمهوريت نو   نداريم
سخنگوي دولت: تا سال۱۴۰۰ هر خبري درباره استعفاي 

رئيس جمهور را تکذیب مي کنيم

  خبر یک

وزير دفاع با اشــاره به اينکه ماهواره بر موضوعي کامــلا غیردفاعي بوده و 
استفاده از آن حق مســلم ما است، گفت: موشــک  با کلاهک هسته اي  در 
جمهوري اسلامي  ايران وجود ندارد. به گزارش ايسنا، امیر حاتمي  در حاشیه 
جلسه ديروز هیات دولت، درباره ارســال ماهواره ظفر اظهار کرد: موضوع 
پرتاب ماهواره و ماهواره بر در دنیا روشن است و ارتباطي به بحث  موشکي  
ندارد. آن چیزي که منع شده است، ســاخت موشک هايي با قابلیت حمل 

کلاهک هسته اي  است که در جمهوري اسلامي  چنین چیزي وجود ندارد.
وي ادامه داد: همه موشــک هاي ما با سرجنگي متعارف استفاده مي شود و 
دقت آنها بســیار بالا بوده و آمريکايي ها در عین الاسد به خوبي اين  نکته را 
درک کردند، اما ماهواره بر موضوعي غیرنظامي  اســت، البته ممکن است 
ما ماهواره اي با اهداف دفاعي هم اســتفاده کنیم ولي ماهواره بر موضوعي 
کاملا غیردفاعي است و استفاده از آن حق مسلم ما است. ما هم اين برنامه 
را باقدرت پیش مي بريم و هیچ منعي هم در دنیا وجود ندارد. وزير دفاع در 
ادامه با بیان اينکه ظفر2 با ماهواره بر ســیمرغ پرتاب مي شود، خاطرنشان 
کرد: تحقیقات خود را در اين زمینــه ادامه مي دهیم و در اولین فرصتي که 

فکر مي کنم اوايل سال آينده باشد، ظفر2 پرتاب مي شود.

 وزیر دفاع: موشک  با کلاهک هسته اي 
در ایران وجود ندارد

  خبر دو

رای الیوم نوشــت: چند روز پیش از آنکه جنگ يمن وارد سال 
ششم خود شود، دولت امارات اعلام کرد که تمام نیروهايش را از 
يمن خارج کرده و مأموريت آنها را به سربازان يمنی تحت آموزش 

خود می سپارد که تعدادشان به 2۰۰ هزار نفر می رسد.
به گزارش انتخاب، در ادامه اين مطلب آمده است: حمله انصارالله 
و هم پیمانان آن به آرامکو، امارات را به سمت اتخاذ اين تصمیم در 
مورد خروج نیروهايش از يمن سوق داد. علاوه بر اين اماراتی ها 
يک هیات امنیتی را نیز به تهران فرســتادند تا روابط خود را با 

ايران بهبود بخشند.
به گزارش منابعی در کشورهای حاشــیه خلیج فارس، رهبری 
امارات اطمینان يافت که ائتلاف ســعودی اماراتی هرگز برنده 
جنگ در يمن نخواهد بود و اين جنگ تنها باعث به فرســايش 
رفتن توان مالی و انســانی امــارات و در مقابــل افزايش قدرت 
هم پیمانان ايران يعنی حوثی ها می شــود. بدين معنا، همانطور 
که حوثی ها می توانند رياض، أبها، بقیق، جیــزان و نجران را با 
موشک های دقیق خود بمباران کنند، امکان هدف گرفتن دوبی و 

ابوظبی و در ادامه، نابود کردن اقتصاد امارات را نیز دارند.

گزارش صنــدوق بین المللی پــول مبنی بر اينکــه دولت های 
خلیجی تا 15 سال ديگر در نتیجه کاهش میزان نفت و رکود در 
بازارهای جهانی، به دلیل نفت صخره ای، ورشکســت می شوند، 
به منزله هشــداری برای دولت های حاشیه خلیج فارس بود که 
براساس آن مرحله آسايش و رفاه آنها، به سرعت رو به اتمام است 
و شــکی نیســت که اين دولت ها بايد به دنبال جايگزينی برای 
درآمدهای نفتی خود باشــند که مهم ترين جايگزين می تواند 

تعیین مالیات های سنگین برای مردم باشد.
در اينجا يک سوال مهم مطرح می شود که نمی توان آن را ناديده 
گرفت و اين ســوال، مربوط به اوضاع يمن پس از عقب نشینی 
نیروهای اماراتی اســت؛ آيا يمن به سمت تقســیم می رود؟ يا 
اينکه راه به روی انصارالله باز می شود تا اغلب مناطق يمن را باز 

پس گیرد؟
اين عقب نشــینی امارات، به معنای فروپاشی طوفان قاطعیت و 
شکست آن در يمن، پیش از ورود جنگ، به سال ششم آن است؛ 
امری که نقطه تحولی در تمام منطقه محسوب می شود چراکه 
اين امر می تواند تبعات استراتژيک منطقه ای زيادی داشته باشد.

آیا در یمن همه چيز به نفع ایران پيش می رود؟

  خبر سه

علي اکبــر صالحي، معــاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان انرژي اتمي  کشــورمان عصر روز سه شنبه 
با رافائل گروسي، مديرکل جديد آژانس بین المللي 
انرژي اتمي ، در مقر اين نهاد در وين ديدار و گفت و گو 
کرد. به گزارش ايسنا،  در اين ديدار که اولین ملاقات 
رئیس سازمان انرژي اتمي  کشــورمان با مديرکل 
جديد آژانس بود، طرفین درمورد همکاري هاي فني 

و مسائل پادماني به تبادل نظر پرداختند.
صالحي ضمــن قدرداني از تلاش هــاي آژانس در 
پیگیري پروژه هــاي همکاري فنــي و توجه ويژه 

مديرکل به اين موضوعــات، توصیه کرد با توجه به 
حساسیت وظايف آژانس به ويژه در حوزه پادماني، 
آژانس بین المللي انرژي اتمي  همواره ضمن حفظ 
بي طرفي، به طور حرفه اي با مســائل و موضوعات 
برخورد كند. رافائل گروســي نیز ضمن قدرداني از 
همکاري ايران در حوزه هاي مختلف، از دکتر صالحي 
درخواست کرد تا جمهوري اسلامي ايران همچون 
گذشته همکاري هاي سازنده با آژانس را ادامه دهد.

صالحي، سیاست جمهوري اســلامي  ايران را ادامه 
همکاري ها با آژانس عنوان کــرد و در عین حال بر 

اين نکته نیز تاکید کرد که آژانــس هم بايد بدون 
تاثیرپذيــري از هرگونه مســائل پیراموني، نقش 
حرفه اي خود را حفظ کرده و به تاثیر اقدامات آژانس 
بر حفظ توافق ارزشمند برجام نیز توجه داشته باشد. 
در اين ملاقات کاظم غريب آبادي، سفیر و نماينده 
دائم کشــورمان نزد آژانس بین المللي انرژي اتمي، 
بهروز کمالوندي، معــاون امور بین الملل، حقوقي و 
مجلس سازمان و معاونین و دســتیاران مديرکل 

آژانس نیز حضور داشتند.
بنا بر گزارش خبرگزاري صدا و سیما، رئیس سازمان 

انرژي اتمي  ايران پس از ديدارش با مديرکل جديد 
آژانس در جمع خبرنگاران، روابط ايران و اين نهاد را 
بسیار خوب و سرشار از همکاري و تفاهم ارزيابي و 
ابراز امیدواري کرد، اين رابطه همچنان پابرجا بماند. 
صالحي گفت: در اين ديدار مديرکل آژانس تاکید کرد 
که ايران اهل مذاکره و منطق اســت؛ اما تحت هیچ 
فشاري تصمیم نخواهد گرفت. معاون رئیس جمهور 
افزود: در اين ديدار تاکید شد که آژانس بین المللي 
انرژي اتمي  بايد به گونه اي عمل کند که سمت گیري 

سیاسي در تصمیماتش وجود نداشته باشد.

صالحي: آژانس ضمن بي طرفي، حرفه اي با مسائل و موضوعات برخورد کند
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    محمد جواد آذری جهرمی، در حاشيه جلسه دیروز دولت. او به خاطر انتشار تصویر لباس فضایی عذرخواهی کرد. 
)عکس: حامد عطایی / ميزان(

   حجت الاسلام ناطق نوری در  آئين تشييع و بدرقه پيکر نماینده سابق ولی فقيه در مازندران که پيش ازظهر 
چهارشنبه با حضور گسترده مردم برگزار شد )عکس: امير علی رزاقی / مهر(

    مراسم گراميداشت شهيد مدافع حرم اصغر پاشاپور با حضور سردار محمدرضا فلاح زاده معاون هماهنگ کننده 
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سایت  نگار سياسي / گزید     ه اي از تحليل ها ي جناح هاي سياسی

۱   هادی العامری: از شــهید ابومهدی خواستم به سردار 
سلیمانی بگوید به عراق نیاید؛ هادی العامری، رئیس سازمان 
بدر عراق اخیرا در گفت وگويی تلويزيونی گفت: قبل از شــهادت 
سردار سلیمانی و ابومهدی المهندس از شهید ابومهدی خواستم 
که به سردار سلیمانی بگويد به عراق نیايد. وی گفت: قبل از جنايت 
آمريکا در فرودگاه بغداد ابومهدی المهندس به من گفت ســردار 
سلیمانی فردا به عراق می آيد، من به او گفتم که به سردار سلیمانی 
بگويد که به عراق نیايد اما شــهید ابومهدی به من گفت که برای 
من سخت است که اين مسئله را به او بگويم. هادی العامری افزود: 
به ابومهدی گفتم به سردار ســلیمانی بگو که حاج عامری راضی 
نیست به عراق بیايی. رئیس سازمان بدر عراق در ادامه تاکید کرد: 
تلاش کردم که ابومهدی اين پیام را به سردار سلیمانی برساند و 
به او گفتم که اگر به سردار سلیمانی نگويی که به عراق نیايد به او 
خیانت کرده ای. وی گفت: از ابومهدی بسیار خشمگین شدم و اين 
مسئله بســیار مرا آزار داد چون ما باهم برادر بوديم. بر اساس اين 
گزارش، هادی العامری به جزئیات اين مسئله و دلیل وی برای عدم 
رفتن سردار ســلیمانی به بغداد نپرداخت. )ايسنا به نقل از پايگاه 

خبری بغداد الیوم(

2  پنج آمریکایی به خاطر همکاری برای فروش نفت ایران 
به چین بازداشت شــدند؛  پنج  مرد آمريکايی بــه اتهام تلاش 
برای تجارت نفت تحريم شــده ايران که از نظر واشــنگتن نقض 
تحريم های تجاری ايالات متحده به شمار می رود، دستگیر شدند. 
بر اساس بیانیه روز سه شنبه دفتر دادستان فیلادلفیا سه متهم با 
نام های شنیو وانگ، رابرت توئیتز و نیکلاس جیمز فاشز از دالاس، 
دانیل رای لن از مک کینی تگــزاش و نیکلاس هووان از نیويورک 
به اتهام توطئه و نقض تحريم های اقتصادی ايالات متحده آمريکا 
علیه ايران متهم و دستگیر شــده اند. اين متهمان که در پی يک 
شکايت کیفری در ماه ژوئیه دستگیر شده اند سعی داشته اند نفت 
ايران را به طور غیرقانونی خريداری و به يک پالايشــگاه در چین 
بفروشند. به گفته مقامات قضايی آمريکا متهمان قصد داشته اند 
هر ماه دو محموله نفتی را از ايران خريداری و به پالايشگاهی در 
چین بفروشــند و هر ماه 28 میلیون دلار ســود کسب کنند. در 
صورت اثبات اتهامات مطرح شده علیه اين افراد، هر يک از اين 5 
نفر ممکن است به 25 سال زندان محکوم و تا 1.25 میلیون دلار 

جريمه شوند. )يورونیوز(

3 انتقاد شدید طلایی از عدم وحدت اصولگرایان؛ مرتضی 
طلايی، فعال سیاسی اصولگرا درباره وضعیت فعلی انتخاباتی در 
اردوگاه اصولگرايی گفت: »برای نیروهای انقلابی و ارزشــی اين 
پرسش مهم مطرح است که چرا نیروهايی که ادعای ولايت مداری 
دارند بعد از اين همه گفت وگو و جلســه به هیچ توافق ارزنده ای 
نرســیدند. در مقطع کنونی مردم مومن و متعهــد به انقلاب اين 
پرسش حیاتی  را مطرح می کنند و هیچ پاسخی در میان نیست. 
چرا بعد از اين همه نشست وبرخاست امکان ارائه يک لیست واحد 
مهیا نشــد؟ در حالی طرف مقابل يعنی اصلاح طلبان بدون اين 
قیل وقال ها ظاهرا به يک جمع بندی همه جانبه رســیده اند. اين 
قصه دردناکی اســت که باعث گلايه نیروهای انقلابی شده است. 
اکنون اين نگرانی وجود دارد که لیست های متعددی منتسب به 
اصولگرايان و ولايت مداران منتشر شــود و تا کنون برای مثال در 
اصفهان چندين لیست از سوی گروه های مدعی اصولگرايی عرضه 

شده است. چنین وضعیتی مردم را سردرگم می کند و اساسا معنای 
لیســت گرايی را منتفی می کند و طبیعتا مردم به سمت انتخاب 
افراد و لیست می روند. بنابراين ارائه يک لیست واحد برای نیروهای 
اصولگرا خیالی بیش نبود...بخش ناراحت کننده ماجرا اين است 
که در اين دوره می شد به يک لیســت واحد برسیم اما نرسیديم. 
با چنین وضعیتی نتیجه انتخابات هرچه باشــد نبايد انتظار يک 
فراکســیون قوی اصولگرايی در مجلس را داشت و احتمالا شاهد 
چند فراکسیون اعم از پايداری ها، عدالت خواهان، طرفداران آقای 
احمدی نژاد و... خواهیم بود. اکنون که هنوز کســی وارد مجلس 
نشــده وضعیت اينگونه اســت قطعا در مجلس اختلافات بیشتر 

می شود و فراکسیون ها متعدد خواهد شد. )نامه نیوز(

۴  ابتکار: انتخابات را تحریم نمی کنیم؛  معصومه ابتکار معاون 
رئیس جمهور و از چهره های اصلاح طلب دولت دوازدهم در پاسخ 
به اين سوال که پیش بینی شما از حضور اصلاح طلبان در انتخابات 
دوم اســفند چه خواهد بود، چون برخی از چهره های اين جريان 
سیاســی معتقد هســتند که بايد انتخابات را تحريم کرد، اظهار 
داشت: در برخی حوزه ها کم و بیش کانديدايی برای ما باقی نمانده 
و با کمبود چهره مواجه هســتیم اما اين اتفــاق به معنای تحريم 
انتخابات نیست. ابتکار با بیان اينکه شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان لیستی را ارائه نخواهد کرد، گفت:  با اين حال ما راهی 
جز انتخابات نداريم. مســیری جز حضور و مشارکت در انتخابات 
نداريم. پیام ما حضور همدلانه است. هرچند از عدم حضور بسیاری 
از دوستانمان و سیاســی شدن فرآيند ابراز تاســف می کنیم اما 
در عین حال مشــارکت مردم و حضور در پای صندوق های رای 
و دخالت در تعیین سرنوشــت را کاملا تايیــد می کنیم و دعوت 
می کنیم مردم در انتخابات شرکت کنند و هیچ راه ديگری نداريم.

5  مقیمی: حــوزه انتخابیه ام را تغییر نــدادم؛ همچنین 
محمدحسین مقیمی، اســتاندار ســابق تهران و از کانديداهای 
اصلاح طلب مجلس يازدهم در واکنش به برخی گمانه زنی ها درباره 
تغییر حوزه انتخابیه اش از تهران بــه خمین گفت: بالاخره مردم 
خمین دوست داشــتند که بنده از آن حوزه انتخابیه در انتخابات 
شرکت کنم.  شــنیدم که شايعه شــده بود که بنده از خوزستان 
کانديدا می شوم که متوجه نشدم چرا چنین شايعه ای در رسانه ها 
مطرح شد. البته گمان می کنم علت مطرح شدن اين شايعه، سابقه 
استانداری بنده در خوزستان بوده باشــد. به نوشته تسنیم، وی 
در پاسخ به اين سوال که آيا نام او در لیست ائتلاف اصلاح طلبان 
قرار دارد يا خیر؟  تصريح کــرد: صحبت هايی در اين رابطه با بنده 
صورت گرفته ولــی  با توجه به اين که بنده چهره  حزبی نیســتم 
طبعاً  از جزئیات جلسات انتخاباتی اصلاح طلبان نیز اطلاع دقیقی 

ندارم. )تسنیم(
6  راهبرد انتخاباتی اصلاح طلبان از قبل برنامه ریزی شده 
است؛ علی باقری، رئیس دفتر سیاسی حزب توسعه ملی و عضو 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان درباره راهبرد انتخاباتی 
اصلاح طلبان می گويد: اينکه اين بار اصلاح طلبان راهبرد متفاوتی 
نسبت به چهارسال گذشته اتخاذ کرده اند، به جمع بندی  تازه آنها 
نسبت به شرايط کشور برمی گردد. درواقع اصلاح طلبان با ارزيابی 
راهبرد چهار ســال قبل خود در ارائه لیست و نامزدهايی که با در 
نظرگیری معیارهای حداقلی معرفی شدند، راهبرد جديدی اتخاذ 
کردند. اين راهبرد هم مال امروز و ديروز نیست. شورای عالی چند 

ماه پیش اعلام کرد اصلاح طلبان نامزدهايی معرفی می کنند که 
بتوانند نسبت به عملکرد آنان پاسخگو باشند. يعنی نامزدهايی را 
برای انتخابات معرفی خواهند کرد که مشــی کاملا اصلاح طلبانه 
و معیارهای يک نماينده را داشته  باشــند. برهمین مبنا بايد اين 
تفاوت رفتار را نسبت به انتخابات گذشــته ديد. اين راهبرد هیچ 
ارتباطــی به شکســت در انتخابات و کاهش ســرمايه اجتماعی 

اصلاح طلبان ندارد. )ايرناپلاس(

7  افشانی استعفا داد؛ محمدعلی افشانی از فعالان سیاسی 
اصلاح طلب طــی نامه ای به فرمانــدار تهران انصــراف خود را از 
داوطلبی انتخابات مجلس شــورای اســلامی اعلام کرد. در نامه 
محمدعلی افشانی خطاب به فرماندار تهران آمده است: اينجانب 
سید محمدعلی افشــانی با توجه به پیشــینه فردی، اجتماعی و 
مديريتی و اصرار فراوان اشــخاص و احزاب، داوطلب نمايندگی 
مجلس شورای اســلامی  از حوزه انتخابیه تهران شدم . متأسفانه 
تأيید ديرهنگام شــورای محتــرم نگهبان امــکان برنامه ريزی، 
ســازماندهی و حضور موثر در اين دوره از انتخابات را از اينجانب 
ســلب نمود، همچنین احزاب اصلاح طلبی کــه داوطلب تأيید 
صلاحیت شده دارند نتوانستند به اتفاق لیست واحد انتخاباتی ارائه 
نمايند. بنابراين مستند به ماده 46 قانون انتخابات مجلس شورای 
اسلامی انصراف خود را از داوطلبی نمايندگی دوره يازدهم مجلس 

شورای اسلامی  اعلام می دارم. )ايسنا(

8  تغییر حوزه انتخابیه دو اصلاح طلب؛ اسماعیل گرامی مقدم 
ســخنگوی حزب اعتماد ملی نیز ديــروز از تغییر حــوزه انتخابیه 
محمدرضا خباز  استاندار سابق سمنان از تهران به کاشمر خبر داد. 
حجت الاسلام احمد مازنی نماينده فعلی مردم تهران در مجلس نیز 
تغییر حوزه داده و از حوزه انتخابیه گرگان کانديدا شده است. )فارس(

9  اتحاد ملت در انتخابات مجلــس فعالیتی ندارد؛ رئیس 
حزب اتحاد ملت در خراســان رضوی گفت: حزب اتحاد ملت در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی  نه فعالیت انتخاباتی و نه لیست 
دارد، در شهرستان ها نیز همین اينگونه است، مگر اعضا به صورت 
فردی فعالیت کننــد. مهدی عبايی خراســانی در خصوص ارائه 
لیست توســط حزب اتحاد ملت در اســتان، اظهار کرد: اکنون از 
اعضای لیست امید کانديدايی در استان نداريم و تصمیم گیری در 
اين حوزه را به افراد واگذار کرديم، اگر فردی می خواهد برای يک 
نفر کار کند، رای دهد و سخنرانی کند، می تواند نه به نام حزب و 
نه اصلاح طلبان اين کار را انجــام دهد که اين يک کار فردی بوده 
اما انجام آن با نام حزب اتحاد و شــورای اصلاح طلبان منع شده 

است. )خبرآنلاين(

۱۰  اکثریت برای اصولگرایان اســت ولی مجلس یکدست 
نخواهد شد؛ مســئول ســتاد انتخابات حزب اعتدال و توسعه با 
بیان اينکه مجلس آينده يکدست نخواهد شد در عین حال گفت 
که اکثريت غالب مجلس يازدهم از اصولگرايان خواهند بود. علی 
جنتی درباره انتخابــات مجلس يازدهم گفــت: در تهران ظاهراً 
تعدادی از اصلاح طلبان تايید صلاحیت شــدند و ممکن اســت 
به ائتلاف برســند اگر تعدادی از آنها ائتلاف کنند ممکن اســت 
مشارکت بیشتر شود. وی افزود: مجلس آينده يکدست نخواهد شد 

ولی اکثريت غالبی از اصولگرايان خواهند بود. )ايسنا(

روایت عجيب هادی عامری از پيغام به سردار سليمانی، آخرین اخبار انتخاباتی و ...
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مادري در شيراز بعد
 از قتل دو فرزندش خودكشي كرد

تقارن بازخواني پرونده قتل دو كودك توسط مادرشان در بهمن 
سال 92 و قتل دو كودك در بهمن 98

سارا غضنفري|روز گذشته خبري با عنوان قتل عام در شيراز منتشر شد. مادري جوان در شيراز 
طي يك جنون آني، دو فرزند 8 و 12 ساله اش را به قتل مي رســاند و سپس خودش را مي كشد. 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان فارس گفت: يک زن جوان بر اثر جنون آنی، دو فرزند 

8و 12 ساله اش را کشت و به زندگی خود نيز پايان داد. 
سرهنگ کاووس محمدی روز چهارشنبه 23 بهمن گفت: بعد از اعلام وقوع يک فقره خودکشی 
در خيابان شمس، در شيراز ماموران به صحنه حادثه اعزام شده و در گزارش اوليه مرگ دو کودک 
8و 12 ساله و يک زن را اعلام کردند. محمدی با بيان اينکه اجساد کشف شده با هماهنگی دستگاه 
قضايی به پزشکی قانونی تحويل داده شد، گفت: در تحقيقات فنی و تخصصی پليس مشخص شد 
که مادر خانواده به علت مشکلات مالی، روحی و روانی و جنون آنی، پس از کشتن دختر و پسر 8 
و 12 ساله با يک شی، خود را خفه کرده و به زندگی اش پايان داده است.معاون فرماندهی انتظامی 
فارس خاطرنشان کرد: بسياری از خانواده هايی که قتل يا خودکشی در آنها رخ داده است گرفتار 
اختلافات اقتصادی و خانوادگی، مسائل و معضلات اجتماعی مانند اعتياد و ... بوده اند که می طلبد 
برای پيشگيری از اين امور با مراجعه به مراکز مشاوره و کارشناسان، مشکلات خود را حل و فصل 

کنند تا شاهد حوادث تلخ و ناگوار نباشيم.

  بازخواني پرونده فرزندكشي در بهمن سال 92
طبق روال هر هفته بازخواني پرونده هاي قديمي، در بهمن ماه ســال 92 نيــز يك فقره پرونده 
فرزندكشي توسط مادر مورد بررسي قرار گرفت كه از لحاظ موضوعي با حادثه روز گذشته متاسفانه 
قرابت دارد. 13 بهمن ماه سال 92، مادر سنگدل زمانی که به اتهام قتل کودک دو ماهه اش دستگير 

شد، راز قتل پسر يک ساله اش را هم فاش کرد. 
25  شهريور سال 92 از طريق مرکز فوريت هاي پليسی 110، يک فقره فوت مشکوک به کلانتری 
106 نامجو اعلام شد . با حضور مأموران کلانتری در محل و در تحقيقات اوليه از مادر پسربچه ای 
دو ماهه ، وی در اظهاراتش عنوان کرد که پســرش به علت بالاآوردن شــير و بسته شدن مجاری 
تنفسی فوت کرده است .با تشکيل پرونده مقدماتی با موضوع»فوت مشکوک«و به دستور شعبه 
اول بازپرسی دادسرای امور جنايی تهران ، پرونده برای رسيدگی در اختيار اداره دهم پليس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت .
مادر طفل دو ماهه در اظهارات اوليه همچنان مدعی بود که در حال شــيردادن به فرزندش بوده 
که ناگهان شير به داخل مجاری تنفسی بچه وارد و باعث مرگ طفل دو ماهه شده است .هم زمان 
با آغاز تحقيقات از پدر و مادر طفل دو ماهه ، جسد به پزشکی قانونی منتقل و بررسی تيم پزشکی 
علت مرگ را »ضربه مغزی ناشی از برخورد با جسم سخت« اعلام کرد که بلافاصله مادر طفل دو 
ماهه دستگير و برای ادامه تحقيقات به اداره دهم منتقل مي شــود . زن 23 ساله پس از انتقال به 
اداره دهم با توجه به اعلام نظريه پزشکی قانونی ، به ناچار لب به اعتراف گشود و با بيان»عصبانيت 
شديد ناشی از مشکلات مالی و گريه کردن بچه«به عنوان انگيزه جنايت ، به کارآگاهان گفت: قبل 
از تولد بچه به تهران آمديم و در منزل پدرم سکونت پيدا کرديم تا اينکه بچه 25 تير به دنيا آمد . روز 
حادثه هيچکس خانه نبود . به خاطر مشکلات مالی ناشی از بيکاری همسرم عصبانی بودم و بچه نيز 
گريه مي کرد . تصميم گرفتم تا بچه را به حمام برده و پس از حمام او را بخوابانم اما در حين شست 
و شوی داخل حمام ، بچه از دستم ليز مي خورد و گريه مي کرد .در يک لحظه عصبانی شدم و بچه را 
محکم به کف حمام کوبيدم . حال بچه خراب شد و در همين موقع همسرم وارد خانه شد . همسرم 
تصور مي کرد که بچه بيش از اندازه شير خورده و به همين علت به او تنفس داد اما بچه حالش بدتر 
و بدتر شد تا اينکه به بيمارستان رفتيم . من که ترسيده بودم واقعيت را از همسرم پنهان کردم تا 

سرانجام چند روز بعد بچه فوت کرد .

اين زن 23 ســاله يکی از فرزندانش را خفه کرده و نوزادش را محکم به زميــن کوبيده بود. او در 
تحقيقات اوليه مدعی شده بود که فرزندانش بر اثر سقوط از ارتفاع جان باخته اند اما پس از افشای 
راز جنايت مدعی شــد در حالت عصبانيت فرزندانش را به قتل رسانده است. اين مادر بالاخره در 
بهمن ماه ســال 92 به جنايتي كه انجام داده بود اعتراف كرد. او در بازجويی ها گفت: ســه سال 
قبل با همسرم به نام سامان آشنا شــده و با هم ازدواج کرديم. يک سالی که از زندگی ام با سامان 
گذشت، به اصرار پدرم برای ادامه زندگی از گرگان به تهران آمديم. بعد از مدتی نيز فرزندمان به 
دنيا آمد. سامان بيکار بود و مشــکل مالی زيادی داشتيم. به همين خاطر عصبانی بودم و بچه هم 
گريه می کرد. تصميم گرفتم او را به حمام ببرم تا شــايد آرام شود و بخوابد. در حمام چند باری او 
ليز خورد و روی زمين افتاد. گريه هايش بيشتر شــد، به همين دليل من هم عصبانی شدم و او را 
محکم به زمين کوبيدم. در همين زمان همسرم به خانه آمد و متوجه حال بد فرزندمان شد. او فکر 
کرد کودک دوباره شير اضافی خورده است، به همين دليل او را سريع به بيمارستان رسانديم، اما 
فايده ای نداشت و فرزندمان فوت کرد. من هم از ترس اصل موضوع را به سامان نگفتم.با اعترافات 
مادر قاتل، او بازداشت شد و ماموران در ادامه تحقيقات متوجه شدند کودک يک ساله اين خانواده 
نيز اسفندماه سال 91 فوت کرده است.به همين دليل تيمی از کارآگاهان برای بررسی موضوع به 
گرگان رفتند. تحقيقات اوليه نشان می داد کودک يک ساله به نام ابوالفضل توسط خانواده اش به 
بيمارستان منتقل شــده و مادر او ادعا کرده فرزندش هنگام شير خوردن فوت کرده است.از آنجا 
که ادعای مادر در هر دو مورد يکی بود ماموران به تحقيق از او پرداختند که مادر سنگدل به قتل 
دومين کودکش اعتراف کرد و گفت: 24 اسفند سال 91 همسرم دير از سر کار آمد، برای اين که 
همسرم بتواند بخوابد ابوالفضل را به اتاق ديگری بردم، اما او همچنان سروصدا و گريه می کرد. يک 
لحظه عصبانی شده و او را خفه کردم. بعد هم به خاطر عذاب وجدان خودکشی کردم، اما همسرم 
مرا نجات داد و به بيمارستان رســاند. دو روز بعد پس از بهبودی مرخص شــدم و به خانه آمدم. 
همسرم سامان من را دلداری می داد و برای اين که موضوع را فراموش کنم به تهران آمديم. محسن 
مديرروستا، بازپرس شعبه ششم دادسرای جنايی تهران پس از بازجويی دوباره از سپيده با تکميل 

تحقيقات قرار جلب به دادرسی را صادر کرد. 

  اعتراف به مصرف شيشه
اين مادر با اين كه دو فرزندش را كشته بود توسط پدرشان بخشــيده شد. در آن زمان او  به جرم 
قتل دو كودك خود به ١٥ ســال حبس محكوم شــده بود اماپرونده اش براي رسيدگي به ديوان 
عالي كشور فرستاده شد. متهم زني ٢٦ ساله كه با رضايت شوهرش )پدر دو كودك كشته شده( 
از قصاص نفس رهايي يافت. با وجود آنكه او به راي صادره تسليم شده بود اما نماينده دادستان به 
حكم اعتراض كرده و گفته بود :»براساس ماده ١٣٤ قانون مجازات اسلامي، حكم دو قتل)در صورت 
رضايت اولياي دم( از جنبه عمومي جرم سه تا ١٠ سال حبس است و نبايد در اين پرونده مجازات 
هر قتل به طور جداگانه در نظر گرفته شود.« متهم پس از انتقال به شعبه چهارم  دادگاه كيفري 
استان تهران درباره حادثه گفته بود: »من معتاد به شيشه هستم و دچار توهم مي شوم. سال ٩١، 
پسر اولم يك ساله بود كه در خانه ام در گرگان روي صورتش بالشت گذاشتم و چند ثانيه آن را نگه 
داشتم تا خفه شد. آن روز شوهرم خانه نبود.وقتي آمد گفت مي خواهد با پسرمان بازي كند. همان 
لحظه عذاب وجدان گرفتم و با ٢٠ قرص خودكشي كردم كه شوهرم مرا به بيمارستان برد. او وقتي 
پسرمان را ديد فكر كرد خفه شده براي همين آن زمان كسي متوجه قتل نشد.« متهم درباره قتل 
نوزاد دو ماهه اش نيز در دادگاه گفته بود: »پسرم را به حمام برده بودم، وقتي بيرون آمديم تلويزيون 
را روشن كردم اما ناگهان به خاطر مصرف شيشه دچار توهم شدم و او را به زمين كوبيدم. من اصلا 

نمي خواستم بچه هايم را بكشم. مصرف شيشه باعث اين اتفاقات شد.«
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ذوق زدگی برای یک 
رویای نصفه نیمه 23 ساله
از سال 75 که کلنگ ساخت آزادراه تهران-

شمال به زمين زده شد، مسافران چشم 
انتظار افتتاح آن بودند؛ انتظاری که بالاخره 

به پایان رسيد
رئيس جمهور در مراسم گراميداشت سالگرد 
وقــوع انقلاب اســلامی از پشــت تريبون 
ســخنرانی دســتور افتتاح آزاد راه تهران- 
شــمال را داد. او گفت:» من از همين جا به 
وزارت راه و شهرسازی دستور می دهم که 
جاده عظيم تهران ـ شــمال را که تکميل 
شده از فردا )23 بهمن( به صورت آزمايشی  
باز کند، ان شاءالله اوايل اســفند اين جاده 
مهم که يکی از افتخارات مهندســی ايران 
است، افتتاح خواهد شــد.« البته قرار بود 
همزمان با شروع دهه فجر اين اتفاق بيفتد 
اما وقتی دهه فجر شــروع شــد و خبری از 
افتتاح آزادراه نشــد مســئولان وزارت راه 
گفتند که اين تاخير به دليل وسواسی است 
که برای رعايت نکات ايمنی در اين مســير 
به خرج داده می شــود و اگر قرار بود امنيت 
اين آزادراه عادی و مثل بقيه آزادراه ها باشد 
مشکلی برای افتتاحش وجود نداشت. آنها 
روزهای نزديک به نــوروز را به عنوان تاريخ 
افتتاح آزاد راه تهران- شمال اعلام کردند، 
به همين دليل هــم وقتی روحانی از افتتاح 
آن در 23 بهمن خبر داد همه غافلگير شدند. 
از طرفی وضعيت جوی شــهرهای شمالی 
کشــور و بدقولی هايی که تــا الان در مورد 
زمان افتتاح اين آزادراه شده بود باعث شد 
بدبين ها در شــب 23 بهمن باور نکنند که 
فردا بالاخــره پای ماشــين های تهرانی به 

آزادراه تهران- شــمال باز می شود و رويای 
23ســاله شــمال روها تحقق پيدا می کند 
اما صف ماشــين هايی که درست صبح روز 
23 بهمن در اتوبان همــت، ورودی آزادراه 
تهران- شمال ديده می شــد نشان می داد 
که تعداد خوشبين ها هم کم نبوده است. از 
قضا اين بار حق با خوشــبين ها بود و بعد از 
چندين ساعت معطلی ماشين هايی در صف 
و شکل گرفتن گره ترافيکی در اتوبان همت 
بالاخره ويراژ خودروهــا در آزادراه تهران- 

شمال شروع شد. 
اينطور کــه عکس هــا و ويدئوها نشــان 
می دادند استقبال مردم از اين اتفاق خيلی 
هم خوب بوده اســت، بعضی از راننده های 
که در ترافيــک ورود بــه آزادراه بودند به 
خبرگزاری ها گفتند که می خواهند خاطره 
ورود به عنوان اولين خودروهــا به آزادراه 
تهران- شــمال را به مجمــوع تجربه های 
جاده ای شان اضافه کنند. اينطور که تصاوير 
نشــان می داد حتی ترس از بــارش برف و 
کولاک در جاده های شمال کشور هم باعث 
نشد که چيزی از ذوق خودروها برای اولين 

ورود به آزادراه تهران- شمال کم شود.

    قطعه یک یعنی کجا؟
همانطور که رئيس جمهور دستور داده بود 
ديروز آزادراه تهران- شــمال افتتاح شــد 

اما اين اتفاق فقط در مــورد قطعه يک اين 
آزادراه افتاد البته قطعــه چهار آن هم قبلا 
راه اندازی شده بود. اينطور که درچشم انداز 
توسعه آمده تکليف دو قطعه ميانی آزادراه 
هم بايد تا ســال 1400 روشن شود اگرچه 
کارشناســان می گويند احتمالا اين اتفاق 
زودتر از سال 1402 نخواهد افتاد. حالا اين 
قطعه يک کجاست و وقتی اين قطعه تمام 
شود تکليف ماشين هايی که در آن حرکت 
می کردند چه می شود؟ افتتاح منطقه يک 
آزادراه، آن را به جاده موجودِ کندوان وصل 
می کند تا به اين ترتيب مســافران از طريق 
بزرگراه همــت و آزادگان وارد منطقه کن 
به عنوان کيلومتــر صفــر آزادراه تهران-

شمال شــده و بعد در منطقه شهرستانک 
وارد جاده قبلی شــوند و بعد از طی مسير، 
از ســه راهی دشــت نظير وارد قطعه چهار 
آزادراه تهران-شمال شــوند؛ جاده ای که 
تا کمربندی چالوس-تنکابــن ادامه دارد. 
اينطور که کارشــناس ها می گويند منطقه 
يک بيشتر از هر ســه منطقه ديگر اهميت 

دارد چون با تکميل اين منطقه، گلوگاه های 
ترافيکی مسير تهران- چالوس  باز می شود.

 در واقع اگــر همه چيز خــوب پيش برود 
ترافيک حدفاصل تهران تــا کرج، ترافيک 
ورودی به محور کرج-چالــوس و ترافيک 
محورِ قديم همه تبديل به خاطره شــده و 
مسير مسافران شمال از مسافران کرج کاملا 
جدا می شــود. در نهايت هــم احتمالا يک 
ساعت و نيم در مسافرت مسافران چالوس 

صرفه جويی خواهد شد. 

   آزمایشی یعنی چه؟
همانطور که در دستور روحانی به وزير راه و 
شهر سازی هم گفته شد، افتتاح قطعه يک 
آزادراه تهران - شمال فعلا آزمايشی است. 
خود مســئولان وزارتخانه هم می گويند 
که اگر همه چيز خــوب پيش برود افتتاح 
رســمی و قطعی اواخر اســفند ماه اتفاق 
خواهد افتاد. آنها در مــورد اينکه تفاوت 
استفاده آزمايشی مسافران از آزادراه تهران 
- شمال با استفاده رسمی از آن چه تفاوتی 

دارد و آيا در حال حاضر محدوديتی برای 
رفت و آمد اعمال شده يا نه، می گويند فعلا 
محدوديتی نيست اما چون فعلا استفاده از 
آزادراه به شکل آزمايشی است ممکن است 
محدوديت هايی در زمينه ساعت استفاده 
اعمال شود. يکی از حاشــيه های آزادراه 
تهران- شــمال هزينه ســاخت آن بوده 
است که 9هزار و ســيصد ميليارد تخمين 
زده می شــود به همين دليل هم حرف و 
حديث های زيادی در مورد ميزان عوارضی 
که از مســافران گرفته خواهد شد وجود 
دارد. موضوعی که تا  همين الان مسئولان 
وزارت راه و شهرســازی از اعلام جزئيات 
آن طفره رفته اند. فعلا هــم خودروهايی 
که به صورت آزمايشی در اين مسير تردد 
می کنند عــوارض نمی پردازنــد و معاون 
وزارت راه و شهرسازی اخيرا اعلام کرده که 
دريافت عوارض اســتفاده از آزادراه تهران 
-شمال کاملا الکترونيک خواهد بود و هيچ 
وقفه ای در مسير تردد خودروها به وجود 

نخواهد آمد.

روز گذشته دکتر محمد اســماعيل اکبری، رئيس 
مرکز تحقيقات سرطان دانشگاه علوم پزشکی شهيد 
بهشتی در يک نشست خبری از حقايقی تکان دهنده 
از ســرطان در ايران پرده برداشت که بخش هايی از 

آن را مرور می کنيم.
1   تاثير پارازیت

امــواج الکترونيکی که با نام پارازيت ممکن اســت 
به بدن انسان وارد شــوند به هيچ عنوان سرطان زا 
نيست. البته نمی توانيم منکر عوارض اينگونه امواج 
الکترونيکی شويم اما چيزی که به ما ثابت شده اين 

است که اين امواج سرطان زا نيستند.
2   سرطان به رتبه دوم رسيد

تا ســال گذشته وقتی در مورد ســرطان ها صحبت 
می کرديم از آنها به عنوان ســومين علت مرگ ومير 
در کشــور ياد می کرديم اما امسال رتبه مرگ و مير 
سرطان ها به رتبه دوم رسيده است. يکی از علت های 
اين موضــوع افزايــش تعداد ســرطان ها و کاهش 
سوانح و حوادث اســت. از آنجايی که ميزان مرگ و 
مير حوادث ترافيکی، قتل، خودسوزی و خودکشی 
کمتر شده و به جايگاه ســوم رفتند جايگاه دوم به 
سرطان اختصاص يافته است. همچنين استرس های 
درازمدت و کهنه نيــز می توانند علتــی برای بروز 

سرطان باشند.
3 کابوس سرطان معده

چهره سرطان ها در کشور در حال تغيير است. زمانی 
سرطان معده در اســتان های بزرگی مانند تهران و 
اصفهان در رديف اول ابتلا به سرطان بودند اما اکنون 
به رتبه سوم و چهارم رســيده اند که اين موضوع به 
علت تغييــرات اقتصادی و اجتماعی اســت چراکه 
اتفاقات اجتماعی و اقتصادی در بروز سرطان ها موثر 
اســت. البته ســرطان معده همچنان کشنده ترين 

سرطان در کشور است.
4  وضعيت درمان سرطان در کشور

خوشبختانه وضعيت درمان ســرطان در کشور به 
شکل اعجاب آوری رو به بهبود است. حدود 10سال 
قبل نســبت بروز مرگ در اثر ســرطان ها در طول 
يک ســال ۷0 به 30 بود يعنی ۷0درصد مبتلايان 
جان خود را از دست داده و 30درصد زنده می ماندند 
اما امروز اين رقم وارونه شــده اســت. به شکلی که 
۷0درصد مبتلايان به ســرطان زنــده مانده و تنها 
30درصد فوت می کنند. خوشبختانه مرکز تحقيقات 
سرطان حتی از برخی کشــورهای اروپايی نيز بهتر 
فعاليت می کند. ميزان بقای سرطان سينه به بيش 
از 10سال، بالای 80درصد است و اين در حالی است 
که حدود 40درصد از سرطان های پستان را در حالی 

که پيشرفته شده اند، تشخيص می دهيم.
5  خاموشی دستگاه رادیوتراپی

اينکه آمريکا می گويد حوزه سلامت را تحريم نکرده 
است يک دروغ صددرصدی اســت. اکنون چند ماه 
است که دستگاه راديوتراپی که حين انجام عمل از 
آن اســتفاده می کرديم در مرکز تحقيقات سرطان 
ما خاموش شده اســت، حتی با اينکه اين دستگاه 

آمريکايی نيســت اما اروپايی ها جــرات نمی کنند 
برای تعمير آن به کشور ورود کرده و به اين موضوع 

ورود کنند.
6  ناکارآمدی برخی

راهنماهای بالينی سرطان
اکنون گايدلاينی )راهنما( کــه برای مبتلايان به 
سرطان پستان اســتفاده می شود از نظر اقتصادی 
و درمان موثر نيست و ســود قطعی آن تنها شش 
درصد اســت. پيش از اين آمار نشــان می داد که 
هزينه های حوزه ســلامت هشــت درصد مردم را 
به سمت زير خط فقر سوق می دهد اما اکنون اين 
رقم به 12درصد رســيده اســت. پس بايد بسيار 
حساب شــده به فکر تجويز دارو و درمان باشيم تا 
حداکثر بهره وری را داشته باشيم. به طور مثال در 
تشخيص اوليه سرطان پســتان وقتی از دستگاه 
MRI استفاده می کنيم تنها 4۷.5درصد اثربخشی 
را شاهد هستيم در حالی که حداقل بهره گيری از 
اين روش در دنيا 85درصد است. يک کانادايی اگر 
بخواهد از خدمات MRI استفاده کند حداقل شش 
ماه در نوبت اســت ولی ما در برخی مراکز درمانی 
خود حتی ساعت 3 صبح بدون حضور پزشک وقت 
انجام MRI را می دهيم و توجه به اين نکته ضروری 
است که گاهی اوقات ارزش برخی داروهای ارزان 
می تواند موثرتر از درمان های شيمی درمانی باشد 
که آن دارو در پوشش بيمه ای قرار نگرفته اما داروها 
و خدمــات گرانقيمت داروهای پوشــش بيمه ای 

هستند.
7  شيمی درمانی کمترین اثربخشی را دارد

سرطان ها در دو قســم خونی و مغز اســتخوانی يا 
توموری هســتند. در درمان ســرطان های خونی، 
درمان دارويی می تواند پاســخگو باشد و در صورتی 
که اقدامات تشخيصی مشخص کند که جراحی هم 
موثر است، از اعمال جراحی هم استفاده می کنيم اما 
برای درمان ســرطان های توموری يا غده ای نياز به 
ترکيبی از درمان داريم. طبق گزارش سازمان ملل 
عامل درمانی به تنهايی 49درصــد امکان بهبودی 
را می دهــد و بقيه درمان ها بايد جانبی باشــند. در 
سرطان های غده ای راديوتراپی وضعيت بهتری دارد 
و تا 40درصد می تواند در درمان موثر باشد. همچنين 
شيمی درمانی حدود 11درصد به درمان بيمار کمک 
می کند. در حالی که بيشترين بار اقتصادی متوجه 
شيمی درمانی است و اين روش کمترين اثربخشی را 

دارد اما ميزان استفاده از آن بالاست.
8  روغن حاوی

 ویتامين D و رابطه با سرطان
دو مولفه اصلی »بالا رفتن سن« در جامعه و ريسک 
فاکتورهايی مانند »دخانيات« در بروز سرطان موثر 
است. اکنون در تلويزيون شــاهد تبليغات دروغين 
 D برخی کالاهــا مانند روغن هــای دارای ويتامين
هستيم اما چه کسی می داند که هر گرم از اين روغن 
می تواند چهار کالری انرژی ايجاد کند و در درازمدت 

باعث بروز سرطان ها شود.

روز گذشته سايت آنلاين بليت فروشی هواپيما »علی 
بابا« اعلام کرد تعدادی از سرورهای »علی بابا« توسط 
هکرها مورد حملــه قرار گرفته و بــه برخی اطلاعات 
کاربران دســت پيــدا کرده اند. پس از ايــن اطلاعيه 
مبهم، نگرانی های کاربران از اينکه ســطح دسترسی 
به اطلاعات کاربران توســط هکرها چقــدر بوده و آيا 
اين مشــکل به طور کامل برطرف شده يا نه، زياد شد. 
مخصوصا اينکه قبلا هم گزارشــی منتشر شده بود که 
نشان می داد هکرها به سايت »علی بابا« که اطلاعات 
مهم شــخصی از کاربــران را در اختيــار دارد، حمله 
کرده بودند. ماجرا چيســت و آيا پای يک گروکشــی 

بيت کوينی در کار است؟

    ماجرا چيست؟
1  اوليــن بار صفحــه توئيتر »علی بابا« نوشــت: 
»متاسفانه تعدادی از سرورهای علی بابا توسط هکرها 
مورد حمله قرار گرفته و به برخی از اطلاعات کاربران 
دسترسی پيدا کرده اند. تيم امنيت علی بابا به محض 
اطلاع از حمله اقدامات لازم را انجــام داده و موضوع 
با کمک نهادهای قضايــی و امنيتی در حال پيگيری 
اســت. مســئوليت اين رخداد را می پذيريــم و بابت 
اين اتفاق از شــما عذرخواهی می کنيــم. حفاظت از 
اطلاعات همواره برای ما اولويت بوده و اقدامات لازم 
برای جلوگيری از تکرار اين اتفاق صورت گرفته است.

گفتنی است اطلاعات تکميلی درباره اين حمله هکری 
از سوی علی بابا اطلاع رسانی خواهد شد.« همانطور که 
خوانديد، اين متن که توســط روابط عمومی علی بابا 
تنظيم و منتشر شده دارای ابهامات فراوانی بود. واژه 
»برخی از اطلاعات کاربران« بازه وسيعی دارد که اين 

شرکت تلاش نکرد تا آن را توضيح دهد.

2  »مسعود طباطبايی« يکی از اعضای هيات مديره  
علی بابا، با انتشــار توئيت هايی بــه اين حمله  هکری 
اشاره کرده و نوشت: »متاسفانه تعدادی از سرورهای 
علی بابا مورد حمله هکرها قرار گرفتــه و به برخی از 
اطلاعات کاربران و سورس کدها دسترسی پيدا کردن. 
تيم امنيت علی بابا اقدامات لازم را انجام داده و با توجه 
به ســرنخ های موجود، اين موضوع از طريق نهادهای 
ذی ربط در حال پيگيری است.« اين توئيت که لحظاتی 
بعد از توئيت اوليه منتشر شد، دارای اطلاعات بيشتری 
بود و نشــان می داد که هکرها به ســورس کدها نيز 
دسترسی پيدا کرده اند. با اين وجود، ابهامات همچنان 

ادامه دارد.

3  سرهنگ »تورج کاظمی« رئيس پليس فتا تهران 
گفت: »ســايت علی بابا هک شده اما هنوز شکايتی از 
سوی مديران اين سايت به دست ما نرسيده است. طبق 
رصدهای صورت گرفته سايت علی بابا توسط افرادی 
هک شده است. مديران سايت بايد با مراجعه به مرجع 
قضايی اعلام شــکايت کنند، در صورت ارجاع پرونده 
به پليس فتا، ما به موضوع شکايت رسيدگی خواهيم 
کرد. برای اطلاع از ميزان دسترسی هکرها به اطلاعات 
کاربران نياز به بررســی سرورهای ســايت موردنظر 

داريم و تا زمانی مديران ســايت به دســتگاه قضايی 
شکايت نکنند، امکان بررســی سرورها وجود ندارد.« 
اين صحبت های رئيس پليس فتا تهران در حدود 12 
ساعت پس از اطلاعيه علی بابا و توئيت مسئولان علی  
بابا منتشــر و يک ابهام ديگر به ابهامات اضافه شد. در 
حالی که مسئولان علی بابا از پيگيری قضايی اين اتفاق 
صحبت کرده بودند اما طبق گفته های رئيس پليس فتا 

حداقل تا آن زمان اين اتفاق رخ نداده بود. 

    یک ادعا درباره روش هک شدن
 ســايت »کوين ايران« ادعا کرد: »اطلاعات شخصی 
مشــتريان علی بابا از جمله مدارک هويتی و اطلاعات 
پاسپورت مشــتريان در ســرورهای علی بابا موجود 
هســتند. منابع خبــری کوين ايران گــزارش داده اند 
که حمله کننده ها با انتشــار پيامی اعلام کرده اند که 
سرويس های کنترلی خود را روی پايگاه داده علی بابا 
فعال کرده اند. آنها با ذکر گســتردگی دسترسی خود 
به اطلاعات ذخيره شــده در اين وب سايت درخواست 
واريز 10 بيت کوين ظرف مدت ۷2 ســاعت داشته اند. 
هفت صبح نمی توانــد اين ادعا را مســتقلا تاييد کند 
زيرا در سال 2018 نيز چنين ادعايی منتشر شده بود. 
در متنی که ادعا شده بود توســط هکرها ارسال شده، 
آمده بود: »ما سرويس های کنترلی خود را روی پايگاه 
داده و ســرور فعال کرديم و دسترسی را پايدار کرديم. 
فايلی در ايميل ضميمه شده است که ساير اطلاعات و 
دسترسی های ما در آن گنجانده شده و راه های نفوذ و 
آسيب پذيری های سايت و ســرورها توضيح داده شده 
است. در آخر در همان فايل راه امن سازی و پاک کردن 
دسترســی های ما قرار دارد. برای بازگشايی اين فايل 
بايد مبلغ BTC 10 )بيت کوين( تا ۷2 ســاعت ديگر 
به آدرس کيف پول مجازی ما از زمان ارســال ايميل 
واريز گردد. اين ايميل به صورت خودکار ارسال شده و 
پاسخ اين ايميل به دست ما نخواهد رسيد. پس از واريز 
مبلغ ذکر شده يک ايميل حاوی روش رمزگشايی فايل 
فشرده برای شما ارسال خواهد شد. در صورت گذشت 
۷2 ساعت و عدم واريز مبلغ ذکر شده فايل های ديگر 
شامل آسيب پذيری های وب سايت .... اطلاعات پايگاه 
داده های وب سايت و کاربران و... به تمامی ايميل های 

دامنه های زير ارسال خواهد شد.«

    یک رضایت و چند انتقاد
تا زمان تنظيم اين گزارش، اطلاعات بيشــتری از اين 
حمله هکری منتشر نشد و واکنش های کاربران به همان 
اطلاعات اوليه محدود بود. برخی از کاربران نسبت به اين 
موضوع که علی بابا خودش اولين مرجع منتشرکننده 
اين خبر بوده ابراز رضايت کرده و از صداقت آن ها تشکر 
کردند. از سوی ديگر، گروه ديگری از کاربران می گويند 
چرا علی بابا اطلاعات بيشتری از اين اتفاق منتشر نکرده 
و يادآوری می کنند که قبلا نيز سابقه هک شدن برای 
علی بابا وجود داشته است. گروه ديگری از کاربران نيز 
عقيده دارنــد مراجع نظارتی بايد اين شــرکت را بابت 
اهمال در حفظ اطلاعات مشتريان مورد پيگيرد قانونی 

قرار دهند. 

حقایق تکان دهنده از سرطان در ایران
جزئيات خواندنی از صحبت های رئيس مرکز تحقيقات سرطان 

دانشگاه علوم پزشکی شهيد بهشتی

هر یک سال؛ یک هک!
درباره هک شدن سایت »علی بابا«  و سوال های بی جواب کاربران

حوادث



راهنماي بازار
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2592   پنجشنبه  24 بهمن  1398

نقش کم رنگ دلار در جهانگردی
مقایسه قیمت تورهای خارجی  در اسفندماه با مدت مشابه سال قبل نشان می دهد  هزینه  سفر در 

بیشتر مسیرهای پرطرفدار با وجود کاهش قیمت دلار تنها اندکی ارزان شده است
گروه بازار| بررسی قیمت تورهای مســافرتی به هشت مقصد 
خارجی پرطرفدار ايرانی ها نشــان می دهد، عموما شاهد کاهش 
قیمت تورها نسبت به اسفند پارســال هستیم. خیلی ها ترجیح 
می دهند به جای کوران گرانی تورها در نوروز، سفرشان را يک ماه 
جلو بیندازند و با هزينه کمتری سفر کنند. به خصوص که قیمت 
اين تورها نسبت به پارســال بین 200 تا 600هزار تومان کمتر 
شده است. اين مورد در حالی اتفاق افتاده که قیمت دلار اسفند 
پارسال ارزان تر بود. پايان سال 97 دلار در محدوده 12هزار تومان 
قرار داشت و حالا نرخ اين ارز در بازار آزاد به حدود 14هزار تومان 
رسیده است. هزينه تورهای استانبول اين روزها کاهش 200هزار 
تومانی نسبت به مدت مشابه سال قبل پیدا کرده. تورهای دوبي 
با 400هزار تومان هزينه کمتر برگزار می شــوند و وضعیت برای 
تورهای باکو تقريبا مشــابه اســت. آژانس های مسافرتی هزينه 
تورهای پاتاياي تايلند را نســبت به پارســال 600هزار تومان 
کاهش داده انــد و تورهای تفلیس گرجســتان 400هزار تومان 
كمتر از سال گذشته هزينه دارند. در طرف مقابل تورهای آنتالیا 
نسبت به اسفند پارسال 200هزار تومان گران شده اند. اين رقم 
برای تورهای آنکارا به افزايش 600هزار تومانی می رسد. از همه 
عجیب تر قیمت تورهای بالی اندونزی اســت که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل افزايش دو میلیون و 500هزار تومانی را پشت سر 
گذاشته اســت. در اين گزارش حداقل قیمت تورها در هتل های 
مختلف سه تا پنج ستاره مورد بررسی قرار گرفته و اين هزينه ها 

مربوط به اقامت در اتاق های دوتخته است. 

   تور استانبول؛ کاهش 200هزار تومانی
تور استانبول برای اسفندماه دســت کم يک میلیون و 400هزار 
تومان بودجه لازم دارد. تورهای استانبول با مدت اقامت سه شب 
در هتل های سه ســتاره با چنین قیمتی فروخته می شوند. اين 
رقم برای هتل های چهارستاره به حدود دو میلیون تومان و برای 
هتل های پنج ستاره دست کم دو میلیون و 800هزار تومان است. 
اگر سراغ تورهای چهارروزه برويد، حداقل هزينه برای هتل های 
سه ســتاره حدود يک میلیون و 700هزار تومان است. اين رقم 
برای هتل ها چهارســتاره به دو میلیون و 200هزار تومان و برای 
هتل های پنج ستاره به حدود سه میلیون تومان می رسد. مقايسه 
اين نرخ ها با ســال گذشته نشــان می دهد، در اين مدت شاهد 
کاهش قیمت نسبی تورهای اســتانبول هستیم؛ چراکه پارسال 
اين موقع تورهای سه روزه استانبول در هتل های پنج ستاره حدود 
ســه میلیون تومان بود که حالا تقريبا 200هزار تومان ارزان تر 

شده اســت. آن زمان تورهای چهارروزه در هتل های سه ستاره 
دومیلیون تومان و در هتل های چهارســتاره حدود دو میلیون و 
300هزار تومان بود که نشــان می دهد در يک سال اخیر قیمت 
اين تورها 100 تا 300هزار تومان ارزان تر شده است. با اين حساب 
می توان گفت، به طور کلی تورهای اســتانبول نسبت به پارسال 

حدود 200هزار تومان کاهش قیمت پیدا کرده اند. 

   تور آنتالیا؛ افزایش 200هزار تومانی
اگر بخواهید تور آنتالیا بخريد، بايد دست کم برای سفرهای بالای 
شش روز برنامه ريزی کنید. چراکه حداقل مدت اقامت در اغلب 
تورهای آنتالیا، شــش روزه اســت. قیمت اين تورها با اقامت در 
هتل  های سه ستاره رقمی حدود دو میلیون و 700هزار تومان است 
که نسبت به پارسال تا حدودي افزايش پیدا کرده. مقايسه قیمت 
تور آنتالیا با سال گذشته نشان می دهد، آن زمان می توانستیم با 
دومیلیون و 500هزار تومان تور شش روزه در هتل های سه ستاره 
آنتالیا بخريم. در حال حاضر تورهای آنتالیاي شش روزه با اقامت 
در هتل چهار ستاره دست کم سه میلیون و 100هزار تومان هزينه 
لازم دارد. اين رقم برای هتل های پنج ســتاره تا ســه میلیون و 
900هزار تومان می رسد. پارسال هزينه تورهای پنج ستاره آنتالیا 
حدود سه میلیون و 700هزار تومان بود که در اين مورد هم شاهد 
افزايش قیمت 200هزار تومانی نسبت به سال گذشته هستیم. 

  تور آنکارا؛ افزایش 600هزار تومانی
تورهاي آنکاراي ترکیه با مدت اقامت ســه تا چهــارروز فروخته 
می شوند و نســبت به پارسال شــاهد افزايش قیمت آن هستیم. 
تورهای سه روزه در هتل هاي چهار ســتاره دست کم دومیلیون و 
800هزار تومان قیمت دارند. پارســال چنین تورهايی با قیمت 
دومیلیون و 200هزار تومان فروخته می شدند که نشان می دهد 
در اين يک سال شــاهد افزايش 600هزار تومانی تورهای آنکارا 
هستیم. اگر بخواهید در هتل های چهارستاره اقامت داشته باشید، 
قیمت تور سه روزه به ســه میلیون تومان می رســد. پارسال اين 
تورها دومیلیون و 400هزار تومان قیمت داشتند. حداقل قیمت 
تورهای سه روزه با اقامت در هتل پنج ستاره، به حدود سه میلیون 
و 300هزار تومان می رسد. پارســال اگر می خواستید تور آنكارا با 
هتل پنج ستاره بخريد، لازم بود دو میلیون و 800هزار تومان هزينه 
کنید که امسال اين رقم 500هزار تومان افزايش پیدا کرده است. 

  تور دوبی؛ کاهش 400هزار تومانی
قیمت تورهای دوبی با اقامت سه روزه دســت کم سه میلیون و 

500هزار تومان است. اين رقم مخصوص تورهايی است که هتل 
سه ستاره را برای اقامت مسافرانشــان انتخاب کرده اند. پارسال 
چنین  تورهايی تقريبا 200هزار تومــان ارزان تر بوده اند. طوری 
که تور سه روزه دوبی در اسفند ســال 97 با اقامت در هتل های 
سه ستاره حدود سه میلیون و 300هزار تومان بود. قیمت تورهای 
ســه روزه دوبی با اقامت در هتل های چهارستاره به سه میلیون و 
800هزار تومان می رسد و اگر اين رقم را با قیمت پارسال مقايسه 
کنیم، به ارزانی 400هزار تومانی پی می بريم. پارسال اين موقع 
چنین تورهايی با قیمت چهارمیلیون و 200هزار تومان فروخته 
می شدند. تورهای دوبی با هتل پنج ستاره هم تقريبا چهارمیلیون 
و 600هزار تومان است که نســبت به قیمت های سال گذشته تا 
600هزار تومان کاهش پیدا کرده است. با اين حساب می توان تا 
حدودی نتیجه گرفت که تور دوبی امسال تقريبا 400هزار تومان 

کمتر از سال گذشته قیمت گذاری می شود. 

  تور باکو؛ کاهش 400هزار تومانی
ســفر به باکو، پايتخت جمهوری آذربايجان با تورهای سه روزه 
دســت  کم دو میلیون و 800هزار تومان برايتان هزينه دارد. اين 
رقم مربوط به هتل های چهارستاره است و مقايسه آن با نرخ های 
سال قبل نشان می دهد، در اين يک ســال شاهد افزايش قیمت 
تورهای باکو دست کم برای هتل های چهارستاره نبوده ايم. اگر 
بخواهید در هتل های پنج ستاره باکو اقامت داشته باشید، هزينه 
تور سه روزه برايتان دســت کم چهارمیلیون و 500هزار تومان 
محاسبه می شــود. گزارش های سال گذشته نشــان می دهد، 
اســفندماه 97 برای چنین ســفری بايد حــدود پنج میلیون و 
200هزار تومان هزينه می کرديم که در اين مدت تقريبا 700هزار 
تومان ارزان شده اســت. به طور میانگین می توان نتیجه گرفت 
تورهای باکو نسبت به پارسال کاهش قیمت 400هزار تومانی را 
پشت سر گذاشته اند. اگر بخواهید سراغ تورهای چهارروزه برويد، 
در حال حاضر تور باکو با اقامت چهارروزه در هتل چهارســتاره 
تقريبا سه میلیون و 100هزار تومان قیمت دارد. قیمت اين تورها 
برای هتل های پنج ســتاره به چهار میلیــون و 900هزار تومان 

می رسد. 

  تور تفلیس؛ کاهش 400هزار تومانی
قیمت تورهای تفلیس، پايتخت گرجســتان برای اسفند ماه از 
يک میلیون و 300هزار تومان آغاز می شــود که شامل چهارروز 
اقامت در هتل  های سه ســتاره اســت. چنین تورهايی پارسال 
با قیمــت يک میلیون و 600هزار تومان فروخته می شــدند که 

نشان می دهد در يک سال گذشــته قیمت آنها حدود 300هزار 
تومان کاهش پیدا کرده اســت. هزينه اين تورها برای کســانی 
که می خواهند در هتل چهار ســتاره اقامت داشــته باشند، به 
يک میلیون و 400هزار تومان می رســد. مقايســه قیمت اين 
تورها با ســال گذشــته، حاکی از کاهش 300هزار تومانی آنها 
است. پارســال تورهای چهارروزه تفلیس با اقامت در هتل های 
چهارستاره، يک میلیون و 70هزار تومان فروخته می شد. هزينه 
تورهای تفلیس برای کسانی که می خواهند در هتل پنج ستاره 
اقامت داشته باشــند، خیلی بیشتر است و تفاوت چشمگیری با 
هتل های چهارستاره دارد. طوری که قیمت اين تورها به دست 
کم پنج میلیون تومان می رســد. با اين وجود همچنان اين نرخ 
نسبت به پارسال حدود 500هزار تومان ارزان تر است. اگر اسفند 
97 می خواستید تور تفلیس با هتل پنج ستاره بخريد، بايد رقمی 
درحدود پنج میلیون و 500هزار تومان هزينه می کرديد. با اين 
تفاسیر می  توان گفت، قیمت تورهای تفلیس در يک  سال گذشته 

عموما حدود 400هزار تومان کاهش داشته است. 

   تور پاتایا؛ کاهش 600هزار تومانی
تورهای پاتايا عموما هفت يا 10روزه برگزار می شــوند. قیمت 
تورهای 10روزه با اقامت در هتل های سه ســتاره دســت کم 
شش میلیون و 700هزار تومان است که تفاوتی با نرخ های سال 
قبل ندارد. پارســال همچنین تورهايی با همین قیمت فروخته 
می شدند. اگر بخواهید در مدت 10روز اقامتتان در پاتايا، هتل 
چهارستاره را انتخاب کنید، هزينه تور دست کم هشت میلیون 
تومان محاسبه می شــود. پارسال تورهای چهارســتاره پاتايا، 
هشــت میلیون و 600هزار تومان قیمت داشتند و در اين مدت 
شــاهد کاهش قیمت 600هــزار تومانی آنها هســتیم. قیمت 

اين تورها برای هتل های پنج ســتاره بــه 9میلیون و 300هزار 
تومان می رسد. اين تورها پارســال با قیمت 10میلیون تومان 
فروخته می شــدند. اين مورد نشــان می دهد، تورهای پاتايا با 
اقامت در هتل های چهار و پنج ســتاره حدود 600هزار تومان 
ارزان تر شده اند. اگر بخواهید هزينه تان را کمتر کنید، می توانید 
سراغ تورهای هفت روزه برويد. اين تورها با اقامت در هتل های 
سه ستاره، دست کم شش میلیون و 300هزار تومان قیمت دارند. 
اين نرخ برای هتل های چهارستاره به هفت میلیون و 500هزار 

تومان می رسند.  

  تور بالی؛ افزایش دو و نیم میلیونی
اگر سفر به شهرهای دور را بیشــتر می پسنديد، می توانید روی 
تورهای بالی اندونزی حساب باز کنید. اين تورها عموما با مدت 
اقامت هفت شب برگزار می شــوند و قیمت آنها برای هتل های 
سه ســتاره به هشــت میلیون و 700هزار تومان می رســد. اگر 
بخواهید در هتل های چهارســتاره اقامت داشــته باشید، بايد 
خودتان را برای هزينه دســت کم 9میلیون و 400هزار تومانی 
آماده کنید. اين تورها نســبت به سال گذشــته افزايش قیمت 
چشمگیری را پشت ســر گذاشته اند. پارســال می توانستیم با 
هزينه هفت تا هشت میلیونی در چنین تورهای شرکت کنیم که 
نشان از افزايش قیمت دومیلیونی اين تورها دارد. تورهای بالی با 
اقامت در هتل های پنج ستاره هم شرايطی مشابهی دارد. قیمت 
اين تورها  در حال حاضر دست کم 13میلیون تومان است و اين 
در حالی است که پارســال قیمت اين تورها حدود 10میلیون 
تومان در نظر گرفته می شد. با اين حساب هزينه تورهای بالی در 
يک سال گذشته  به طور کلی حدود دومیلیون و 500هزار تومان 

افزايش پیدا کرده است. 
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افزایش شاخص کل بورس 
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز چهارشنبه 23بهمن با 
افزایش 11هزار و 927واحدي به ارتفاع 459هزار و 79واحد 
رسید. در این روز بیش از 6.9میلیارد سهام حق تقدم و اوراق 
بهادار در قالب 725هزار نوبت معامله دست  به  دست شد تا 

ارزش روز بازار به بیش از 1669تریلیون تومان برسد. اگرچه 
عمده نمادهاي بورس در افزایش شاخص بورس اثرگذار بودند 

اما تاثیر نمادهاي گل گهر، مخابرات ایران، پتروشیمي  پارس، 
ملي مس ایران، چادرملو، سرمایه گذاري غدیر و بانک ملت 

چشم گیر بود.

 افزایش مصرف گاز در کشور
سخنگوي شرکت ملي گاز ایران اعلام کرد، روز سه شنبه 22بهمن  

مجموع مصرف روزانه گاز در بخش خانگي و تجاري کشور به 
590میلیون مترمکعب رسید که نشانگر رشد 20درصدي نسبت به 

روزهاي گذشته است. به گفته محمد عسگري، مصرف گاز در روز 
چهارشنبه، 23بهمن  از مرز 600میلیون مترمکعب عبور مي کند. 

شرکت ملي گاز ایران همچنین بر ضرورت صرفه جویي در مصرف گاز 
تاکید دارد. به خصوص اینکه با وجود بارش سنگین برف و برودت هوا 

که بخش اعظمي  از استان هاي کشور را فرا گرفته، لزوم صرفه جویي 
بیشتر احساس مي شود.

جمع آوري تابلوي فروشگاه هاي سامسونگ در تهران
تابلوي بعضي فروشگا هاي رسمي  سامسونگ از صبح روز گذشته 

جمع آوري و  به جاي آن تابلوهایي با لوگوي شرکت ایراني 
سام الکترونیک نصب شد. به  گزارش خبرگزاري تسنیم، این 

فروشگاه ها در حالي تابلوهاي خود را تعویض کرده اند که همچنان 
محصولات سامسونگ را با گارانتي سام سرویس عرضه مي  کنند اما 

متصدیان فروشگاه اطلاع دقیقي از محصولات برند جدید و زمان 
عرضه آن ندارند. محصولات شرکت سامسونگ از دهه 70 توسط 

گروه سام تولید، توزیع مي شد و خدمات پس از فروش آنها نیز توسط 
همین برند عرضه شده است. 

  ارزهاي ديجيتال

خیز دوباره بیت کوین  برای  مرز 10هزار دلار
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قیمت انواع هارد اکسترنال با ظرفیت یک ترابایت

وسترن دیجیتال

ای دیتا

ای دیتا

توشیبا

سیگیت

سیلیکون پاور

اپیسر

ترنسند

ویکومن

ایسوس

My Passport

HD710 Pro

HD680

Canvio Basics

STEA 1000400

Armor A80

AC731

StoreJet 25H3

VC-810

EHD-A1T

680هزار

800هزار

720هزار

630هزار

640هزار

890هزار

770هزار

800هزار

760هزار

950هزار
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فروش 14هزار و 70

15هزار و 350

18هزار و 265

سه هزار و 830

دو هزار و 700

پنج میلیون و 150هزار

پنج میلیون و 80هزار

دو میلیون و 700هزار

یک میلیون و 660هزار

520هزار و 100

جدول قيمت طلا و ارز

دلار

یورو

پوند

درهم امارات

لیر ترکیه

تمام سکه جدید

تمام سکه قدیم

نیم سکه

ربع سکه

گرم طلای 18عیار

خرید 13هزار و 970

15هزار و 200

18هزار و 65

سه هزار و 810

دو هزار و 310

پنج میلیون و 70هزار

چهار میلیون و 980هزار

دو میلیون و 600هزار

یک میلیون و 560هزار

---

ارزش بیت کوين در بازار ارزهاي ديجیتال رو به افزايش 
گذاشته و اخیرا از مرز 10هزار دلار عبور کرده است. به 
گزارش ايسنا و به نقل از سي ان ان، بعد از آن  که جروم 
پاول، رئیس بانک مرکزي آمريکا از سرمايه گذاري اين 
بانک بر روي توسعه ارزهاي ديجیتالي حرف زده، ارزش 
بیت کوين جهش محسوسي را تجربه کرده است. با اين 
حال پاول گفته، ارزهاي ديجیتالي در حال تبديل شدن 
به يک ريسک سیستماتیک براي نظام دلاري هستند.

آرتور  هايز، مديرعامل موسسه بیت مکس معتقد است، 
شیوع گسترده کرونا در سطح جهان باعث شده تا تقاضا 
براي ارزهاي ديجیتالي به ســطح بسیار بالايي برسد. 
حالا زمان جشن گرفتن بیت کوين است و معامله گران 
مي توانند انتظار ســود خوبي از نوســانات بازار داشته 
باشند. از طرف ديگر بعضي از قانون گذاران آمريکايي 
در کنگره اين کشور با اشاره به پیشرفت سريع چین در 
حوزه ارزهاي ديجیتالي، از بانک مرکزي خواسته اند تا 
روي مطالعات ارزهاي ديجیتال تلاش بیشــتري کند. 

پاول در واکنش به اين انتقادات مي گويد، فدرال رزرو 
به طور جدي در تلاش براي پشــت سر گذاشتن چین 
در توسعه ارزهاي ديجیتالي است. اين مواضع پاول که 
اختلاف قابل توجهي با اظهــارات قبلي او دارد، باعث 
افزايش تقاضاي خريد ارزهاي ديجیتالي شــده است. 
پیش از اين پاول گفته بود، با توجــه به موجود بودن 
ابزارهاي متنوع پرداختي در آمريکا، در آينده نزديک 

نیازي به توسعه ارزهاي ديجیتالي وجود ندارد.
قیمت بیت کوين در هفته هاي اخیر تا پنج هزار دلار نیز 
کاهش يافته بود اما با روند صعودي که اين ارز ديجیتال 
در پیش گرفته، دوباره شــاهد بازگشت بیت کوين به 
صدر هســتیم. طوري که ديروز ارزش آن 5.09درصد 
افزايش يافته و به 10هزار و 272دلار رسید تا در يکي از 
بالاترين سطوح سه ماه اخیر قرار گیرد. نوسانات شديد 
بیت کوين باعث شده، بســیاري از افراد نسبت به ورود 
براي معامله اين ارز ديجیتال احتیــاط کنند؛ چراکه 
در بازه زماني ژوئن تا دسامبر 2017 ارزش بیت کوين 

400درصد افزايــش يافت اما در بــازه زماني اکتبر تا 
دسامبر سال گذشته ارزش آن 30درصد کاهش پیدا 
کرد. بیت کوين در حال حاضر نســبت به ابتداي سال 
حدود 1.5برابر بیشتر قیمت گذاري مي شود. از طرف 
ديگر روند پیش روي اين ارز ديجیتال چندان روشــن 
نیست و تحلیل گران درباره آن اختلاف نظرهاي بسیار 

متفاوتي دارند.
علاوه بر بیت کوين، قیمت بسیاري از ارزهاي ديجیتالي 
ديگر در مــدار صعودي قرار دارد؛ مثــلا ديروز اتريوم 
با 13.46درصــد افزايش بــه 250دلار، لايت کوين با 
5.67درصد افزايش بــه 78دلار، دش با 6.59درصد 
افزايش بــه 133دلار، نئو با 9.32درصــد افزايش به 
14.38دلار، تتا با 3.95درصــد افزايش به 0.12دلار، 
زدکش با 6.11درصــد افزايش بــه 73دلار، دکارد با 
5.56درصد افزايش به 22دلار،  هايپرکش با 7.64درصد 
افزايش به 2.34دلار و زدکوين با 5.85درصد افزايش 

به 8.22دلار رسید.

   بازارگردي

شستن ظرف ها در اقتصادی ترین حالت ممکن
مقایسه ماشین های ظرفشویی رومیزی شش نفره که می توان با بودجه 3.6میلیونی خرید

گروه بازار | ظرفشــویی های رومیزی تا حد قابل قبولی کارتان را راه می اندازند و لازم نیســت برای مدل های مبلــه هزینه کنید چراکه این 
ظرفشویی ها ظرفیت شش نفره دارند و می توانند برای یک خانواده کوچک و متوسط کارایی لازم را داشته باشند. آنها علاوه بر قیمت پایین تری 

که دارند، آب بسیار کمتری نسبت به شست وشو ظرف ها با دست مصرف می کنند. 

ZDCF6 1   زیرووات مدل

ماشین ظرفشــويی مدل ZDCF6 دســتگاهی از شرکت لوازم 
خانگی زيرووات است. اين ماشــین ظرفشويی رومیزی ظرفیتی 
دارد که می تواند بشقاب و لیوان استفاده شده توسط شش نفر را در 
خود جای دهد. ابعاد دستگاه امکان استفاده آن روی میز يا کانتر 
کابینت را می دهد و فقط کافی است تا به شیر آب و برای خروج آب 
نیز به فاضلاب متصل شود. اين محصول تنها يک سبد يا طبقه دارد 
ولی ظرفیت نسبتا مناسبی برای نگهداری ظروف دارد. يک سبد 
کوچک پلاســتیکی هم برای قرارگرفتن قاشق و چنگال ها وجود 
دارد. برنامه های متنوع شست وشو باعث می شود تا راندمان کاری 
دستگاه بالا رود و بسته به نوع ظرف و میزان کثیفی بهترين برنامه 
توسط کابر انتخاب شــود. محل قرارگیری نم ظرفشويی در کف 
دستگاه است و برای قراردادن قرص يا پودر ظرفشويی از محفظه 
نصب شده در قسمت درونی در استفاده می شود. نمايشگری روی 
دستگاه وجود ندارد ولی چراغ های نشانگر عملکرد دستگاه را نشان 
می دهند. اين دســتگاه در رده مصرف انــرژی +A قرار می گیرد. 

صدای دستگاه نیز بسیار کم است و اصلا آزاردهنده نیست. 
قیمت: سه میلیون و 600هزار تومان

ماشین ظرفشــويی مدل 3602F-WQP6 يکی از محصولات 
برند مايديا اســت. ابعاد نســبتا کوچک اين ماشــین ظرفشويی 
اســتفاده  رومیزی از آن را ممکن کرده و برای کســانی که دچار 
مشکل کمبود جا هستند يا تعداد ظروف کمی برای شستن دارند، 
انتخاب مناسبی اســت. اين مدل گنجايش ظروف شش نفر را در 
هر بار روشن شــدن دارد.  مصرف انرژی دستگاه نسبتا کم است و 
از رده انرژی + Aبرخوردار اســت. علاوه براين میزان 6.5 لیتر آب 
در هر سیکل شست وشو استفاده می شود که نسبت به مقدار آب 
مصرفی در شست وشوی دســتی بهینه به نظر می رسد. اين مدل 
مجهز به يک قفسه  مخصوص بشقاب و ظروف بزرگ و يک نیم طبقه 
مخصوص قاشق و چنگال است. در قسمت بالايی بدنه  دستگاه، يک 
پنل افقی تنظیمات تعبیه شده است. از طريق اين پنل دسترسی 
و اعمال تنظیماتی مثل تعیین زمان شست وشــو، انتخاب برنامه  
شست وشو و... صورت می گیرد. تعداد هفت برنامه  شست وشو در 
اين مدل وجود دارد که کاربر بسته به نیاز خود می تواند هر کدام 

را انتخاب کند. 
قیمت: سه میلیون و 600هزار تومان

3602F-WQP6 2    مایدیا مدل
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همکار ســابق آســتون مارتین در مســابقات فرمول   یك، درصدد معرفی یک سوپراســپورت 2.2 میلیون 
دلاری تولید محدود با نام 007 اســت. این خودرو که قرار اســت تنهــا به تعداد 30 دســتگاه از آن تولید 
شود، 840 اســب بخار قدرت داشــته و چیزی  بین ابرخودروها و شرکت کنندگان مســابقات لمانز است.
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این مطرودین خانواده های اصیل!
ما در این گزارش سراغ هشت خودرو رفته ایم که کسی سمت شان نمی رود و با اینکه از برندهای معتبر و نام آشنایی هستند ولی اعتبارشان در بازار 

زیر سوال رفته است
هفت صبح|  همیشه در بر یک پاشنه نمی چرخد. گاهی خودروسازی که در زمینه ساخت محصولات لوکس تخصص دارد، با ورود به بازار پیکاپ ها بی آبرویی بزرگی به بار می آورد؛ مثل بنز و مورد X کلاس. گاهی برندی که در ساخت خودروهای 
اقتصادی-شهری تبحر دارد، نمی داند راه و رسم ساخت محصولات اسپورت-لوکس چگونه است و فاجعه ای مثل  لکسوس SC430 را می سازد. گاهی هم شرکتی مثل هیوندای خیال می کند دارد خودرو اسپورت می سازد و به کاهدان می زند؛ 
حتما مدل ناکام تیبوران را یادتان هست. ما اینجا سراغ چنین خودروهایی رفتیم که بدترین محصولات بهترین خودروسازان جهان  بوده و به عنوان تجربه ای تلخ، در کارنامه سازندگان شان ثبت شده  اند. خودروهایی که اغلب زشت، کند 

و گران اند و در قالب اتاق های خاص، بازارپسندی شان پایین نیست.

500 میلیون تومان

 با داشتن موتوری چهار سیلندر از سری مشهور 
GDi، سعی می کند پشــت اين ظاهر بانمک 
محصولی باکشش باشــد اما واقعا نمی تواند. 
برای يک مینی ون هفت نفره ســنگین با اين 
ابعاد حداقل بايد يک موتور 3500سی ســی 
شش سیلندر می داشــتیم تا کمی هیجان به 
مســافرت های خانوادگی اضافه می شــد اما 
خب، اين ماشین يک کیاســت و همان اندازه 
بايد از آن انتظار داشت. کارنز که در هیچ يک 
از دو نسل گذشــته خود فروش موفقی را در 
ايران سپری نکرد در مدل های 2015 و 2016 
امکانات خوبی دارد و به غیر تجهیزات معمول 
به سیستم اتوپارک، پنج گرمکن و دو سردکن 

به همراه فرمان سه حالته مجهز است.

550 میلیون تومانکیا کارنز مدل 2015

آريون گرند در مقايسه با محصولاتی نظیر 
جنسیس ســدان، هیوندای گرانجور، کیا 
کادنزا و اين دســته از خودروها محصولی 
خشن تر و اسپورت تر است و به همین دلیل 
هم فروش ضعیفی را به دست آورد. عموما 
کســانی که در اين رده بــه خريد خودرو 
دست می زنند و سدانی حدود پنج متری 
را برای استفاده روزمره انتخاب می کنند، 
بیش از هیجان دنبال شکوه و رفاه و آرامش 
هســتند. چیزی که آريون در نسخه گرند 
يا اســپورت کمتر از بهره برده و بیشتر از 
کمری و بالاتر از محصولات لکسوس خشن 
و جسور می نمايد. البته خب اين محصول 
همه مشخصات يک تويوتای بادوام را دارد!

قیمت :  400 میلیون تومان

خب زور که نیست. کســی از اين بنز خوشش 
نمی آيد. بــا اينکه MPV برجســته بنز جزو 
پرفروش ترين خودروهای شرکت بنز در اروپا 
بوده ولــی در ايران محصولی نچســب به نظر 
می رسد. دلیل اين موضوع هم طراحی ضعیف 
سری B اســت که نشــانی از لذت رانندگی يا 
امکانات خوب مرسدس بنز را در خود ندارد. اين 
مشکل البته دامن ب.ام.و در ايران را هم گرفته 
و سری 2 اکتیوتورر اين شــرکت به رغم همه 
ويژگی های خوبی که دارد، مورد بی مهری بازار 
قرار گرفته است. به همین دلیل است که وقتی 
کسی نامی از بنز B کلاس به عنوان انتخاب خود 
از بازار خودرو می آورد اغلب با سرزنش اطرافیان 

روبه رو شده و از قید اين کار می گذرد.

350 میلیون تومانمرسدس بنز B200 مدل 2008

طبیعی اســت ديدن چنین خودرويی در 
ايران آن هم وقتی فقــط چند عدد از آن به 
کشور وارد شده اتفاق هیجان انگیزی است؛ 
منتها اکلیپس هیچ وقت خودرو مهمی در 
کلاس خود در جهان   يا در ايران نبود. ولی 
آيا فروش پايین باعث می شــود تا اکلیپس 
را ناديده بگیريم؟ واقعا نه. اکلیپس کوپه با 
رنگ نارنجی جیغ يا غــروب آفتاب، رينگ 
و لاســتیک 19 اينچی، پوزه و گلگیرهای 
پف آلود، چراغ های عقب کريســتالی و يک 
جفت اگزوز بزرگ که صدای موتور شــش 
سیلندرش را به خوبی روانه آسمان می کند 
هر جاکه ديده شــود، سريعا بساط عکس و 

سلفی را داغ می کند. 

میتسوبیشی اکلیپس مدل 2010

قیمت :  600 میلیون تومان

يکی از انبوه تلاش های شکست خورده لکسوس 
برای ورود به بازار محصولات کابريو که نتیجه 
نداد و فروشش فاجعه بار بود، همین خودرو مثلا 
اسپورت است که گويا از آن تنها به تعداد پنج 
دستگاه در کشور هست. اين خودرو که در يک 
دوره زمانی طولانی با چند فیس لیفت اغلب در 
بازار آمريکای شمالی حضور داشت، به عقیده 
جرمی کلارکسون بدترين خودرو تاريخ است. 
البته ايراد بزرگ SC430 ظاهر خودرو است 
که در اولین برخورد نه تنها لوکس نیســت که 
واقعا سردرگم و عجیب نظر می رسد. از آن سو 
اما سواری خودرو و کارکرد موتور و گیربکس 
اين کوپه ژاپنی مناسب و استاندارد است و ابدا 

خريدارانش را اذيت نمی کند.

250 میلیون تومان    لکسوس SC430 / مدل 2011

بزرگترين ايراد قشــقايی اين بود که زمانی 
به ايران وارد شد که هنوز بازار کراس اوورها 
چندان داغ نشــده بــود. آن زمــان مفهوم 
شاسی بلند دقیقا با يک خودرو دو ديفرانسیل 
محکم و قلدر معنا می شد و کراس اوور هنوز 
به کلمه ای فراگیــر در فرهنگ عامه تبديل 
نشــده بود. امکانات نه چندان زياد و ظاهر 
اقتصادی و يک موتور کند هم مزيد برعلت 
شد تا  مولود اختصاصی نیســان برای بازار 
ايران يک شکست تلخ را تجربه کند و با لمس 
اولین تکانه تحريم، فرار را بــر قرار ترجیح 
دهد. البته گذشت زمان ثابت کرد قشقايی 
از هر نظر خودرو قابل اعتمادی است، فقط 

بايد کمی ورزش کند!

 نیسان قشقایی مدل 2008

175 میلیون تومان

 کوپه ارزان قیمت هیوندای کــه در میانه 
دهه 80 خورشــیدی در بدو ورود به بازار 
حدود 40 میلیون قیمت داشت و حالا بعد 
از حدود 10 سال کار برای برخی خريداران 
جذاب است. دلیل اين موضوع موتور نسبتا 
حجیم و شش سیلندر تیبوران کوپه است 
که در کنار جعبه دنده شش سرعته دستی 
و فرم ظاهری خشن، می تواند گزينه ارزان 
و جذابی برای تیونینگ باشــد. بسیاری از 
ماشــین بازان با خريد تیبوران و نصب باله 
و کیت ظاهری و دمیــدن در قدرت موتور 
خودرو از طريق نصب توربوشارژر، از همین 
موجود نحیف و کنــد خودرويی به غايت 

مخوف می سازند.

یك میلیارد تومانهیوندای تیبوران مدل 2008  

اين خودرو کــه در محــدوده قیمتی خود 
رقبای چندانی به جز لکســوس نداشت، به 
نفرين اين برند ژاپنی مبتلا شــد و بازی را 
واگذار کرد. بايد بپذيريم که اين آلمانی مواج 
و صبور در مقايســه با لکسوس ان ايکس از 
طراحی و اصالت بالاتری برخوردار اســت و 
دينامیک رانندگی بهتری دارد ولی خب دوام 
و ظرافت و قیمت مناسب مزيت مطلق رقیب 
ژاپنی است. ايکس1 که در نسل جديد نسبت 
به مدل قبلی خود، ســبک تر شده مثل هر 
ب.ام.و ديگری موتور قدرتمندی دارد که در 
نهايت به عملکردی مناسب در زمینه شتاب 
منجر می شود. اين کراس اوور کوچک ظرف 

6/5 ثانیه به سرعت 100 می رسد. 

نبرد وانت های برقی شدت می گیرد  ب.ام.و X1 مدل 2016 
بعد از معرفی پیکاپ برقی تســلا و خودنمايی وانت R1t محصول استارت آپ 
نوپای ريويان، حالا دو برند هامر و نیکولا هــم از طرح های اولیه خود در بازار 
وانت پیکاپ ها پرده برداشــته و تصوير جالبی از آينده اين بخش از بازار ارائه 
کردند. هامر در حالی تمايل دارد يک پیکاپ قلدر و تنومند را با قدرت 1000 
اسب روانه بازار کند که نیکولا وانتی میان وزن و عضلانی را با توان 906 اسب 
بخار و نام بجر )badger( آماده رقابت در اين بخش کرده است. محصولی که 
به غیر از نام های بالا بايد احتمالا با ساخته های بولینگر و فورد در اين کلاس 
رقابت كند.  مجله موتورترند با انتشار دو تصوير اولیه از اين دو وانت، رئوس کلی 

طراحی اين دو خودرو را اينچنین ترسیم کرده است. 

لاچ
م ک

نی

نوع موتورمصرف سوختقدرت موتوروزنطولحجم صندوقظرفیت

92000cc لیتر165  اسب1590 کیلوگرم 4.52   متر100 لیتر 7 نفر

نوع موتورمصرف سوختقدرت موتوروزنطولحجم صندوقظرفیت

2034cc 8.2 لیتر132 اسب1245 کیلو4.27 متر458 لیتر 5 نفر

نوع موتورمصرف سوختقدرت موتوروزنطولحجم صندوقظرفیت

12.64293cc لیتر  282 اسب1740 کیلو4.53 متر135 لیتر4 نفر    

نوع موتورمصرف سوختقدرت موتوروزنطولحجم صندوقظرفیت

14cc 2700 لیتر167 اسب بخار     1356 کیلوگرم4.52   متر312 لیتر4 نفر  

نوع موتورمصرف سوختقدرت موتوروزنطولحجم صندوقظرفیت

11.8cc 3456 لیتر268 اسب بخار1590 کیلوگرم 4.83 متر475 لیتر5 نفر  

نوع موتورمصرف سوختقدرت موتوروزنطولحجم صندوقظرفیت

123800cc لیتر263 اسب بخار1575 کیلوگرم4.58   متر425 لیتر4 نفر  

نوع موتورمصرف سوختقدرت موتوروزنطولحجم صندوقظرفیت

7.32000cc لیتر140 اسب بخار1590 کیلوگرم 4.32   متر410 لیتر5 نفر  

نوع موتورمصرف سوختقدرت موتوروزنطولحجم صندوقظرفیت

4سیلندر 11.32000cc لیتر231 اسب بخار1540 کیلوگرم4.52   متر165 لیتر5 نفر  

تویوتا آریون مدل 2010 

روزی روزگاری سری 6 سبز لجنی!

تصوير پیش رو متعلق به يک خودرو قدر ناديده است. سدان کوپه و اسپورتی که 
شــمايل جذاب خودروهای GT نیمه لوکس در بازار پر رقابت دهه 80 میلادی 
بود. اين کلاس که همه آن را تحت عنوان E24 می شناسند، میراث نگاه هنرمند 
دو طراح اين شرکت يعنی کلاوس لوت و پل براک است. عاملی که باعث شد اين 
خودرو در همان نسل اول خود فروش چشمگیری را تجربه کند. استفاده از شاسی 
سری 5 و نیز بهره گیری از موتور شش سیلندر، تخت و سه لیتری مشهور ب.ام.و 
باعث شد تا خودرو در کنار يک فرم ظاهری برجسته، سطح رانندگی برجسته ای 
هم داشته باشــد. در اين تصوير که به يک نسخه بسیار سرحال از 633csi مدل 
1980 متعلق است، خودرو 194 اسب قدرت و 280 نیوتن متر گشتاور داشته و به 
رينگ های مخصوص و سفارشی در کنار صندلی های چرم و سانروف مجهز است. 
بعد از 40 سال کار، اين GT آلمانی درســت مثل روز اول شور و حال جوانی را با 
خود دارد. خودرويی که اصلا 250 میلیون تومان در ايران قیمت داشته و برخی 

نسخه هايش در اروپا هم بین 12 تا 30 هزار دلار در همین نسخه قیمت دارد. 

   نوستالژی

چری در راه آمریکا 

بزرگ ترين صادرکننده چینی خودرو رسما اعلام کرد به زودی محصولاتش را در 
بازار آمريکا عرضه خواهد کرد. اين خودروساز بلندپرواز چینی با انتشار تصويری 
از شاسی بلند اگزيد خبر از توافق با مقامات آمريکايی برای عرضه محصولات اين 
شرکت در چین داد. دوک هال مالک هلدينگ صنعتی هاه)HAAH( که مالک 
برند چری هم هست، اولین اتومبیل سازی است که محصولاتش را از چین راهی 
 SKD بازار آمريکای شمالی خواهد کرد. گفته می شود چری ابتدا از طريق قرارداد
تولیدات خود را به آمريکا و کانادا عرضه خواهد کرد. پیشتر برندهايی نظیر گک 
ترامپ چی، زوتی و جیلی در اين زمینه ابراز تمايل کردند اما فعلا تنها چری  است 

که موفق به کسب مجوزهای لازم برای اين کار شده  . 

   دنده معکوس

وانت استرادا و شعبده فیات

فیات بالاخره طرح نهايی وانت پیکاپ سبک وزن خود را لو داد و ثابت کرد می تواند 
طرح هايی زيباتر را هم به بازار معرفی کند. گروه فیات-کرايسلر که اين محصول را 
با هدف عرضه در بازارهای آمريکای جنوبی و اروپا ساخته است، نام استرادا را   روی 
آن گذاشته و طرحی روزآمد را برای دماغه آن برگزيده  . سبک و سیاق تازه ای که 
به کل فرم خسته کننده قبلی را کنار گذاشته و استرادا را به سری موفق تورو که 
باز هم يک وانت پیکاپ کوچک است، شبیه كرده. وانت سبک فیات که مختصات 
فنی بسیاری با میتسوبیشی L200 دارد، ابتدا در برزيل معرفی شده و سپس به 
باقي مناطق جهان عرضه می شــود. موتورهای 1.3 و 1.4 لیتری توربو در کنار 

جعبه دنده  Cvtاز جمله مشخصات فنی اين پیکاپ ايتالیايی است.

   نیش ترمز



چهارگوشهدنيا
 روزنامه صبح ايران  سال نهم  شماره 2592   پنجشنبه  24 بهمن  1398

برنی ســندرز در دومین مرحله از رقابت های 
مقدماتی دموکرات ها برای تعیین نامزد نهايی 
اين حزب در انتخابات رياست جمهوری آمريکا 
گوی ســبقت را از ديگر رقبا ربــود و در صدر 
ايستاد. با اين حال به نظر می رسد رسانه های 
آمريکايــی چنــدان از وضعیت پیــش آمده 
خوشحال نیستند. رويترز در خبرهای مربوط 
به انتخابات در نیوهمپشاير، بوته جج را برنده 
اعلام کرد و بقیــه رســانه های آمريکايی هم 
علاقه چندانی از خود نشان ندادند. در انتخابات 

گذشته ســندرز در رقابت با هیلاری کلینتون 
باخته بود ولی اين بار رقیب جدی او کانديدای 

جوانی است که شهرت زيادی ندارد. 
در مقابل دونالد ترامپ که او هم انتخابات را در 
نیوهمپشاير برده اســت، ديروز گفت   ترجیح 
می دهد رقیب او در انتخابات مايکل بلومبرگ 
باشد. بلومبرگ هم میلیاردر ديگری است که 
در انتخابات شرکت کرده اما شانس بالا رفتن او 

در میان دموکرات ها چندان بالا نیست. 
1   ســندرز انتخابات نیوهمپشــاير 25.۷ 

درصــد آرا را بــه دســت آورده و نزديک ترين 
رقیب او بوته جــج، به 24.4 درصد آرا دســت 
پیدا کرده اســت. امی کلوبوچار صاحب 19.۷ 
درصد آرا شده. وارن 9.3 درصد آرا و بايدن 8.4 
درصد آرا را از آن خود کرده اند. سناتور ۷8 ساله 
سوسیالیســت و محبوب جوانان پس از برتری 
بر رقبا در نیوهمپشــاير اين پیروزی را »آغازی 
برای پايان دوران ترامپ« تلقی کرد و گفت »ما 
همگی متحد می شويم تا خطرناک ترين رئیس 
جمهوری تاريخ معاصر آمريکا را شکست دهیم.«

2   سندرز با اختلافی کم نسبت به »پیت 
بوته جج«، در اين انتخابات پیروز شد. بوته جج  
هفته گذشته انتخابات ايالت آيوا را با اختلافی 
بسیار کم از سندرز برده بود. »امی کلوبوچار« 
نیز در انتخابات نیوهمپشــاير ســوم شــده. 
»جو بايــدن«، که زمانــی اصلی ترين گزينه 
دموکرات ها بود، پــس از »الیزابت وارن« در 
جايگاه پنجم ايالت نیوهمپشــاير قرار گرفته 

است. او در انتخابات آيوا هم چهارم شده بود.
ســندرز که آموزش رايگان و بیمه بهداشتی 
فراگیر و عمومی را جزو برنامه های اصلی خود 
قرار داده است، پس از مسجل شدن پیروزی 
در نیوهمپشاير بار ديگر بر لزوم همگانی شدن 
بیمه درمانی در کشورش تاکید کرد و گفت با 
حمايت هوادارانــش نامزدهای مورد حمايت 

میلیاردرها را شکست خواهد داد.
برنی ســندرز که در آيووا با کمتر از يک دهم 
درصد از پــت بوته جج، رقیــب نوظهور و پر 
اقبال ديگر نامزدهای دموکرات ها شکســت 
خورده بود ضمن اعتراض به نتیجه اعلام شده 

خواستار بازشماری آرا  شده است.
3   بايدن بــا اين حال همچنــان به ادامه 
رقابت ها ابراز امیــدواری کرده اســت. او به 
طرفداران خود در کارولینــای جنوبی گفته، 
رقابت هنوز تمام نشــده بلکه تازه شروع شده 
است. سندرز در انتخابات نیوهمپشاير 25.۷ 
درصد آرا را بــه دســت آورده و نزديک ترين 
رقیب او بوته جج، به 24.4 درصد آرا دست پیدا 
کرده است. امی کلوبوچار صاحب 19.۷ درصد 
آرا شده است. وارن 9.3 درصد آرا و بايدن 8.4 

درصد آرا را از آن خود کرده اند. 
4   پیشــتر برنی سندرز در ســخنانی در 
جمع هوادارانش که از پیروزی خود مطمئن 
به نظر می رســید، گفت: »ما متحد خواهیم 
شــد و خطرناک ترين رئیس جمهور در تاريخ 

معاصر اين کشور را شکست خواهیم داد. دلیل 
پیروزی ما اين است که يک جنبش بی سابقه، 
چند نســلی و چندنژادی سیاســی را ترتیب 
می دهیم.« او افــزود   نامزدهای مورد حمايت 
مالی میلیاردرها را شکست خواهد داد و از لزوم 
همگانی شدن بیمه بهداشــتی صحبت کرد. 
هواداران او که برای تماشــای نتايج در شهر 
منچستر جمع شده اند فرياد می زدند: »سندرز 

ترامپ را می زند! سندرز ترامپ را می زند!«
5   پت بوته جــج به رغم شکســت مقابل 
ســندرز در نیوهمپشــاير پس از مشــخص 
شــدن نتیجه دو مرحله نخست از رقابت های 
مقدماتی دموکرات ها در حال حاضر با کسب 
22 رای بالاتر از برنی سندرز قرار گرفته است. 
ســندرز نیز که يکی از بخت هــای اصلی اين 
رقابت ها به شمار می رود تا کنون 21 رای را به 

خود اختصاص داده است.
پیروز نهايی رقابت مقدماتی دموکرات ها برای 
انتخابات رياســت جمهوری پیش رو بايد در 
مجموع 199۰ رای ايالتی را به حســاب خود 

واريز کند.
سومین مرحله از رقابت مقدماتی دموکرات ها 
که در نهايت قرار است به تعیین هماورد دونالد 
ترامپ در انتخابات رياست جمهوری پیش رو 
در اين کشور منتهی شود هفته آينده در ايالت 

نوادا برگزار خواهد شد.
6   رقابت بعد از اين به نــوادا و کارولینای 
جنوبی خواهد رفت. انتخابــات درون حزبی 
دموکرات ها مقدمه ای برای حضور در انتخابات 
رياســت جمهوری 2۰2۰ آمريکاست و کسی 
که بتوانــد از رقابت هــای درون حزبی نهايتا 
بیشــترين موکلین انتخاباتی را کسب کند، 
با تايید کنوانســیون ملی دموکرات ها، رقیب 
دونالد ترامپ در انتخابات آبان  ماه آتی خواهد 

بود.

جاسوسي مشترک آمريکا و آلمان از بيش از 
1۰۰کشور دنيا

برخي رسانه هاي غربي با استناد به اسناد و مدارکي که به دست آورده اند، به اين نتیجه 
رسیده اند که سازمان سیا و سازمان اطلاعات داخلي آلمان غربي با استفاده از فناوري 

يک شرکت سوئیسي دهه ها از بیش از 1۰۰کشور دنیا جاسوسي مي کرده اند.
پايگاه خبري تحلیلي نامه نیوز: به نقل از هفته نامه اشــپیگل، سازمان اطلاعات داخلي 
آلمــان)BND( و آژانس اطلاعاتي آمريکا)ســیا( طي دهه ها به صورت مشــترک از 
ارتباطات رمزگذاري شــده بیش از 1۰۰کشور دنیا جاسوســي مي کرده اند. اين خبر 
را »زد. دي. اف« آلمان با اســتناد به پرونده هايي که توســط کارکنان برجســته اين 
ســازمان هاي اطلاعاتي آلماني و آمريکايي نوشته شده، منتشــر کرده است. روزنامه 
واشنگتن پست همراه با دو شبکه  تلويزيوني آلماني و سوئیسي ZDF و SRF گزارش 
داده اند که اين فناوري به گونه اي طراحي شــده تا ســازمان هاي سي آي اي آمريکا و 
ســرويس مخفي آلمان غربي، بتوانند رمزها را بشکنند و به محتواي پیام ها دسترسي 
پیدا کنند. به گزارش اين روزنامه هاي غربي، کشورهاي دنیا براي رمزگذاري ارتباطات 
خود به شرکت سوئیسي کريپتو)Crypto AG( متکي بودند و اين شرکت تجهیزات 
رمزگذاري روي پیام ها را به ايران، کشــورهاي آمريکاي لاتین، هند، پاکستان و ده ها 
کشور ديگر فروخته است. البته اين کشورها نمي دانستند که نیمي  از اين شرکت متعلق 
به سازمان سیا و سازمان اطلاعات داخلي آلمان اســت و اين سازمان هاي اطلاعاتي، 
فناوري را براي رمزگشايي دستکاري کرده اند. گزارش ها حکايت از آن دارد که دست کم 
کشورهاي سوئد، بريتانیا، سوئیس و رژيم صهیونیستي از اين عملیات که به »عملیات 
روبیکون« معروف بوده، باخبر بوده يا در جريان کشــف و شناسايي بخش هايي از آن 
قرار داشته اند. براساس ســندي که سازمان سیا را منتســب به اين عملیات مي کند، 
آژانس اطلاعات مرکزي ايالات متحده و همتايان آلمان غربي آن، با وجود تضاد منافع 
فرهنگي و اهداف متفاوت، »بارها و بارها براي دستیابي به پرمنفعت ترين سرمايه گذاري 
اطلاعاتي در دوران جنگ ســرد« با يکديگر همکاري مي کردند. شرکت کريپتو سال 
 ،Crypto International 2۰18 منحل شده است و يک شرکت جايگزين با نام
متعلق به آندرياس لیند، شهروند سوئد در وب سايت خود، رخداد جديد رسانه اي  شده 
را داستاني »پريشان کننده« خواند. اين شــرکت اعلام کرده که اکنون تحت مالکیت 

جديد قرار دارد و با سازمان سیا يا سرويس مخفي آلمان هم هیچ گونه ارتباطي ندارد.
دولت سوئیس درحال بررسي گزارش هايي است كه در اين باره منتشر شده. رسانه هاي 
درگیر با اين موضوع اعلام کرده اند که حدود 28۰صفحه از اسناد منتشرنشده را درباره 
عملیاتي از سال 19۷۰ تا 1993 که توســط کارکنان برجسته سازمان هاي اطلاعاتي 
آلمان و آمريکا انجام شــده، مورد ارزيابي قرار داده اند. براســاس اين اسناد و مدارک، 
تبادلات نظامي  و ديپلماتیک بســیاري از کشــورهاي مهم جهان ســوم و همچنین 

کشورهاي اروپايي احتمالا در اين عملیات خوانده شده است.

سندرز   برنده   نیوهمپشایر  شد
رقابت اصلی در حزب دموکرات بين چه کسانی است؟

  ماجراها

تنش ميان روسيه و ترکيه بر سر ماجرای سوريه 
ادامه دارد

1    اردوغــان دوباره ســوریه را 
تهدید کرد: رجــب طیــب اردوغان، 
رئیس جمهوری ترکیه روز چهارشــنبه 
ضمن تهديد مجدد دولت سوريه تاکید 
کرد کــه در صورت حمله بــه نیروهای 
نظامی کشورش در ادلب »عناصر رژيم 
اسد« در سراسر خاک سوريه هدف گرفته 
خواهند گرفت. اردوغــان که در جريان 
نشســت هفتگی خود بــا اعضای حزب 
عدالت و توسعه در مجلس ترکیه سخن 
می گفت همچنین روسیه را به مشارکت 
در »قتل عام« غیرنظامیــان در مناطق 
شمال غرب ســوريه متهم کرد. رئیس 
جمهوری ترکیــه در اين خصوص گفت: 
»رژيم )ســوريه( و نیروهای روس که از 
آنها حمايت می کنند به طور مســتمر به 
حملات علیه غیرنظامیان ادامه می دهند، 
خون می ريزند و قتل عام می کنند. آنان 
در ادلب نه تروريست ها بلکه غیرنظامیان 
را هدف قرار می دهنــد.« آقای اردوغان 
همچنین افزود: »اگر به نیروهای کشور 
آسیبی برسد، بدون توجه به مفاد توافق 
سوچی، عناصر رژيم اسد را در هر نقطه ای 
هدف قرار خواهیم داد.« رئیس جمهوری 
ترکیه با تاکید بر اينکه کشــورش هرگز 
نســبت به آنچه در ادلــب روی می دهد 
بی تفاوت نخواهد بود، تاکیــد کرد: »از 
ايــن پــس هواپیماهايی کــه در ادلب 
محل سکونت غیرنظامیان را هدف قرار 
می دادند، نخواهند توانســت به راحتی 

چنین اقدامی انجام دهند.«
2    ســخنگوی پوتیــن: آنکارا 
توافقنامه های آتش بس در سوریه را 
رعایت نمی کند؛ کرملین ســاعاتی پس 
از اتهام های مطرح شده از سوی اردوغان 
مبنی بر مشارکت مســکو در »قتل عام« 

غیرنظامیان در اســتان ادلب، آنکارا را به 
رعايت نکردن توافقنامه هــای مرتبط با 
آتش بس در ســوريه متهم کرد. دمیتری 
پسکوف، سخنگوی کاخ رياست جمهوری 
روســیه با طرح اين اتهام تاکید کرد که 
آنکارا در »مهار تروريسم« در منطقه تحت 
کنترل شورشیان در اســتان ادلب موفق 
عمل نکرده است. ســخنگوی کرملین با 
اشــاره به توافقنامه های امضا شده میان 
دو کشــور در ســوچی تصريــح کرد که 
ترکیه وظیفه داشــت بر اساس مفاد اين 
توافقنامه های در جهت »مهار گروه های 
تروريستی« اقدام کند اما همچنان شاهد 
هستیم که اين گروه ها به بمباران نیروهای 
ارتش سوريه و حمله به تاسیسات نظامی 
روســیه ادامه می دهند. آقای پســکوف 
همچنین اين اقدامــات را غیرقابل قبول 
و مغاير با توافقنامه های ســوچی توصیف 
کرد و در عین حال با برداشتن بار اتهام ها 
از دوش نیروهای دولتی سوريه تاکید کرد 
که ارتش ســوريه »تروريست ها را هدف 
قرار می دهد و نــه غیرنظامیان را.« لحن 
سخنان مقام های روســیه و ترکیه بر ضد 
يکديگر طی روزهای اخیر در حالی تندتر 
شده اســت که در جريان نبردهای اخیر 
میان نظامیان ترکیه و ارتش ســوريه در 
استان ادلب دست کم بیش از 1۰نظامی 

ترک جان خود را از دست دادند.
ســخنان انتقــاد آمیز پســکوف بر ضد 
ترکیه در کمال شــگفتی ساعاتی پس از 
انتشــار بیانیه کرملین ايراد شده که در 
آن بر هماهنگی میان ولاديمیر پوتین و 
رجب طیب اردوغان، روسای جمهوری 
دو کشــور در خصــوص اجــرای کامل 
توافقنامه های کاهش تنش در ســوريه 

تاکید شده بود.

  گالری     

یکی از شورشیان 
سوری در حال 

شلیک یک موشک 
در منطقه حومه ای 

شهر ادلب دیده 
می شود. )عکس: 

 AFP VIA GETTY
)IMAGES

وال استریت 
ژورنال نیز به 

پیروزی سندرز 
و البته رقابت 

شانه به شانه او 
با پیت بودجج 
پرداخته است.

نیویورک تایمز 
در تیتر یک خود، 

سندرز را برنده 
انتخابات ایالت 

نیوهمپشایر معرفی 
کرده است. 

در حالی که 
محمود عباس، 

رئیس تشکیلات 
خودگران 

فلسطین به 
شورای امنیت 

رفته بود 
تا از حقوق 

فلسطینی ها دفاع 
کند؛ اعتراضات 
شدیدی در این 

منطقه علیه 
معامله قرن، 

توسط جوانان 
فلسطینی 

سازماندهی شد. 

سايت  نگار جهان

1    محمود عباس: طرح ترامپ تبدیل نقشه 
فلسطین به پنیر سوئیسی است؛ رئیس تشکیلات 
خودگردان فلسطین در ســخنرانی خود در شورای 
امنیت ســازمان ملل متحد از طرح ترامپ موسوم 
به معامله قرن به شدت انتقاد کرد. محمود عباس، 
رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین در اظهارات 
خود بر مخالفت اين تشــکیلات با طرح پیشنهادی 
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری آمريکا موســوم به 
معامله قرن تأکید کــرد و گفت که ايــن طرح در 
راستای حذف مسئله فلسطین است. عباس گفت: 
اينجا آمده ام تا خواســتار صلح عادلانه شــوم و بر 
مخالفت فلســطینی ها با معامله قــرن تأکید کنم. 
رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین تصريح کرد: 
مخالفت ما با اين برنامه به دلیل تخطی صورت گرفته 
در قبال تصمیمات بین المللــی و ابتکارعمل صلح 
عربی است. وی افزود: پیشنهاد ترامپ برخلاف طرح 
دوکشوری است. اين پیشنهاد، تداوم رژپم آپارتايد 
اســرائیل و جايزه دادن به آن بابــت ارتکاب جرايم 
اشغالگری اســت. عباس خاطرنشــان کرد: نقشه 
فلسطینی که از ســوی ترامپ پیشنهاد شده، مثل 

پنیر سوئیسی پر از سوراخ است. )ايسنا(

2    رئیس ســازمان بهداشت جهانی: کرونا، 
تهديدی بســیار جدی اســت؛ تدروس آدهانوم، 
رئیس سازمان جهانی بهداشت در آغاز نشست دو 
روزه با هدف تسريع در درمان بیماری های ويروسی 
از جمله ويروس جديد کرونا در ژنو تاکید کرد که 
شــیوع اين ويروس جديد، تهديدی بسیار جدی 
برای کل جهان است. آقای تدروس در اين نشست 
همچنین با ارائه آخرين آمــار درباره اين ويروس 
گفت: »تا به امروز آلوده شدن 42 هزار و ۷۰8 نفر 
به کرونا تايید و مرگ 1۰1۷ نفر نیز گزارش شــده 
است.« وی افزود: »با وجود اينکه 99 درصد موارد 
ابتلا در چین اســت و وضعیت اضطــراری را برای 
اين کشــور ايجاد کرده اما با اين حال اين موضوع 
تهديدی بسیار جدی برای ســاير نقاط جهان نیز 

است.«
3    کنگره جهانی موبایل لغو خواهد شــد؟  
شورای شهر بارسلون اســپانیا می گويد که به رغم 
نگرانی ها از شــیوع کرونا ويــروس، کنگره جهانی 
موبايل را که قرار اســت از 24 فوريه در اين شــهر 
شروع شود، لغو يا به تاخیر نمی اندازد. روز سه شنبه 
شرکت اينتل و شــرکت فناوری چینی »ويوو« به 

لیســت شــرکت هايی که از حضور در اين کنگره 
انصراف داده اند ، اضافه شدند. اين شرکت ها نگرانی از 
شیوع کروناويروس و خطراتی که اين ويروس برای 
ســلامتی دارد را علت انصراف خود عنوان کرده اند. 
همچنین شرکت سونی نیز روز گذشته از مشارکت 
در اين کنگره انصراف داد و به لیســت شرکت هايی 
انصرافی چون آمازون، شــرکت آمريکايی فن آوری 
نويديا، شرکت ســوئدی اريکسون و شرکت ال.جی 
کره جنوبی پیوســت. به گزارش روزنامه اسپانیايی 
»ال پائیس«، برگزارکنندگان کنگره جهانی موبايل 
و انجمــن بین المللی تولید کننــدگان موبايل روز 
جمعه تشکیل جلســه خواهند دارد تا درباره اتخاذ 
اقدامات بیشــتری برای تضمین شرايط بهداشتی 
تصمیم بگیرند. انجمن سامانه جهانی ارتباطات سیار 
)GSMA( قرار است روز جمعه تصمیم بگیرد که آيا 
با توجه به افزايش نگرانی ها از شــیوع کروناويروس 
کنگره جهانی موبايل در بارســلون لغو شود يا خیر. 
کنگره جهانی موبايل برای شهر بارسلون از اهمیت 
زيادی برخوردار اســت زيرا برای اين شــهر 492 
میلیون يورو درآمد و حدود 14 هزار شغل پاره وقت 

ايجاد می کند. )يورونیوز(

آخرين اخبار از کرونا، انتقاد تند محمود عباس به معامله قرن و ...
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اعاده  از حیثیث قلعه نویی، ناامیدی از یحیی
مرور برنده ها و بازنده های ایرانی هفته اول لیگ قهرمانان آسیا

استقلال در انتظار پاسخ MRI قائدی
در ادامه بحران مصدومیت در اردوی استقلال اين بار نوبت به مهدی قائدی 
رسید تا راه زوج ويرانگر خود در خط حمله يعنی شیخ دياباته را ادامه بدهد 
و با آسیب ديدگی در مصاف با الشرطه شوک ديگری به استقلالی ها وارد 
کند. در شرايطي که تست های اولیه از آسیب ديدگی نسبتا شديد قائدی 
از ناحیه همســترينگ خبر داد برخی گمانه زنی ها از دوری سه تا چهار 
هفته ای اين بازيکن حکايت داشت. مدت زمانی که باعث می شود تا برترين 
گلزن استقلال در اين فصل سه بازی حساس آتی در لیگ قهرمانان و لیگ 
برتر را از دست بدهد. در واکنش به اين گمانه زنی و شايعات کادر پزشکی 
اســتقلال بدون اينکه بخواهد زمانی برای دوری قائــدی تعیین کند در 
انتظار جواب نهايی MRI صورت گرفته از پای مهاجم بوشهری است. اين 
جواب امروز در اختیار پزشکان استقلال قرار می گیرد تا مدت زمان دوری 

قائدی به صورت کامل مشخص و به سرمربی تیم ابلاغ شود. 

ترابی احتمالا به الشارجه می رسد
تیم پرسپولیس ديروز در ديداری دوســتانه برابر الشحانیه، با هشت گل 
به برتری رسید. امید عالیشاه )17( اوســاگوانا 19( مهدی عبدی )20( 
سعید حسین پور)35 و 65( آنتونی استوکس)62 و 67(  و امیر روستايی 
)3+90( گل های پرسپولیس را در اين ديدار به ثمر رساندند. گل محمدی 
در اين ديدار تیمش را با ترکیب  بوژيدار رادوشوويچ، سیدجلال حسینی، 
احسان حســینی، ســیامک  نعمتی، محمد انصاری، کمال کامیابی نیا، 
ســعید حســین پور، امید عالیشــاه، مهدی عبدی، آنتونی استوکس و 
اوساگوانا به زمین فرستاد. مهدی ترابی هم که در بازی با الدحیل به دلیل 
آسیب ديدگی از زمین خارج شــد ديروز زير نظر کادر پزشکی تیمش به 
صورت اختصاصی تمرين کرد. کادر پزشکی اين تیم در تلاش است ترابی 

را به بازی با الشارجه برساند.

مبلغ قرارداد دیاباته لو رفت!
شیخ دياباته مهاجم تیم فوتبال استقلال تهران پیش از ترک ايران برای 
مرخصی چند روزه، حدود 128 هزار درهم از باشــگاه استقلال دريافت 
کرد که با در نظر گرفتن افزايش نرخ دلار در روز های اخیر، مبلغی حدود 
36 هزار دلار می شود. در حالی که گفته می شــد مبلغ قرارداد دياباته با 
استقلال برای يک فصل، بدون احتساب مزايا حدود 435 هزار دلار است، 
يکی از مديران باشــگاه اســتقلال با تکذيب اين خبر اعلام کرد قرارداد 
مهاجم اين تیم کمتر از مبلغی است که در رسانه ها اعلام شده و دريافتی 
ستاره آفريقايی استقلال برای يک فصل نزديک  به 350 هزار دلار است. 
با در نظر گرفتن توانايی های شیخ دياباته و عملکرد درخشانش در فصل 
جاری و همچنین به ياد آوردن بازيکنان خارجی بی کیفیتی که با مبالغی 
سرســام آور برای مدتی در تیم های ايرانی حضور يافتند و نتوانســتند 
انتظارات را برآورده کننــد، می توان گفت اســتقلال در نقل و انتقالات 

تابستانی خريد مقرون به صرفه ای انجام داده است.

منصوریان گزینه نهایی صنعت نفت
علیرضا منصوريان و يک سرمربی پرتغالی دو گزينه اصلی هدايت در تیم 
فوتبال صنعت نفت آبادان هستند. اين مربی پرتغالی را سرجیو، سرمربی 
ســابق تیم صنعت نفت چندی پیش به مديران اين باشگاه معرفی کرد. 
با اين حال اما به نظر می رســد شــانس منصوريان برای سرمربیگری در 
اين تیم بیش از همتای پرتغالی خود اســت. مديران باشگاه صنعت نفت 
بر اين باورند که منصوريان به واســطه ايرانی بودنش، شناخت بیشتری 
نســبت به تیم صنعت نفت دارد، ولی گزينه خارجی برای شناخت از تیم 
و لیگ ايران زمانی بیش از نیم فصل می خواهــد. از طرفی هزينه قرارداد 
با سرمربی ايرانی به مراتب کمتر از ســرمربی خارجی است. از اين رو به 
نظر می رســد بايد منصوريان را گزينه نهايی مديران باشگاه صنعت نفت 
دانســت. به اين ترتیب بعد از بازی با گل گهر و در شرايطی که مسابقات 
لیگ حدود دو هفته تعطیل اســت، فرصت خوبی برای معرفی سرمربی 

جديد صنعت نفت است. 

میلان-یوونتوس؛ نیمه نهایی کوپا
حساس ترين بازی امشــب فوتبال اروپا بین آث میلان و يوونتوس برگزار 
می شود. اين دو تیم امشب در مرحله نیمه نهايی کوپا ايتالیا در ورزشگاه 
سن ســیرو به مصاف هم می روند. آث میلان که در هفته های اخیر روند 
خوبی را طی می کــرد، در دربی میلان با نتیجه 4بر2 مغلوب اينتر شــد 
و البته يوونتوس هم در هفته های اخیر دو باخــت غافلگیرکننده مقابل 
لاتزيو و ورونا را تجربه کرد و صدر جدول سری A را از دست داد. برخلاف 
تمام مراحل قبلی کوپاايتالیا، اين مرحله به صورت رفت و برگشت برگزار 
می شود! ديگر بازی اين مرحله را ديشب اينترمیلان و ناپولی برگزار کردند. 

لیورپول به دنبال تمدید قرارداد فن دایک
لیورپول با ارائه پیشنهاد به مدافع هلندی، قرارداد جديدی به ارزش 50 
میلیون پوند، برای  ويرجیل فن دايک مدافع هلندی خود آماده کرده است. 
ديلی میل گزارش می دهد که فن دايــک که در ژانويه 2018 با قراردادی 
پنج ساله از ساوتهمپتون به اين باشگاه پیوست، قرار است يک قرارداد پنج 
ساله ديگر را با تیم لیورپول امضا کند. دستمزد فعلی او با مبلغ 125 هزار 
پوند به حدود 150 هزار پوند افزايش می يابد و اين مسئله باعث می شود 
حضور اين بازيکن در لیورپول برای سال ها تضمین شود و خیال قرمزها 
برای خط دفاع خود راحت شود. اعتقاد بر اين است که توافق جديد برای 
فن دايک با توجه به تأثیر عظیمی که ايــن هلندی از زمان ورودش ارائه 
داده است، به عنوان اولويت برای باشگاه لیورپول در نظر گرفته شده است. 
فصل اول حضور او در حالی اتفاق افتــاد که او به اتفاق آرا ادعا کرد جايزه 
بازيکن سال را در حالی به دســت آورد که لیورپول نتوانست به قهرمانی 
دست يابد. فان دايک هر دقیقه فصل جاری را در لیگ برتر بازی کرده است 
و به نظر می رسد اين باشگاه برای کســب اولین عنوان قهرمانی در لیگ 

برتر، رکوردی را در کل اين رقابت ها به ثبت برساند.

میلان بر سر دو راهی آلگری و رانگنیک
آث میلان اين فصل عملکرد پرفراز و نشیبی داشته و در تقلا برای کسب 
ســهمیه حضور در رقابت های اروپايی اســت که به نظر لیگ اروپا برای 
اين تیم در دسترس تر باشــد، به همین دلیل انتظار می رود در تابستان 
پیش رو تغییراتی در کادر فنی میلان به وجود بیايد. مديران باشگاه میلان 
اما در خصوص انتخاب ســرمربی بعدی اتفاق نظــر ندارند؛ به طوری که 
پائولو مالدينی، مدير فنی میلان و زوونمیر بوبــان، مدير فوتبال میلان 
روی اســتخدام ماســیمیلیانو آلگری تأکید دارند، اين در حالی اســت 
که ايوان گازيديس، مدير اجرايی باشگاه روی اســتخدام رانگنیک نظر 
دارد. آلگری 52 ساله که در پايان فصل گذشــته به حضور پنج ساله اش 
روی نیمکت يوونتوس پايان داد، همچنین مورد توجه منچســتريونايتد 
قرار دارد. او که راه راه پوشــان تورين را به پنج عنوان قهرمانی متوالی در 
ســری A ايتالیا، چهار قهرمانی در جام حذفی ايتالیــا و دو قهرمانی در 
سوپرجام ايتالیا رساند، بین ســال های 2010 تا 2014 هدايت میلان را 
برعهده داشت و آخرين قهرمانی روسونری در سری A هم با اين سرمربی 
ايتالیايی در فصل 11-2010 رقم خورد. رالف رانگنیک 61 ساله آلمانی 
هم سرمربی تیم های همچون هانوفر، شــالکه و هوفنهايم بوده و آخرين 
تجربه سرمربیگری اش هم به سال های 2018 تا 2019 در تیم لايپزيگ 

بازمی گردد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

   نکته بازی

   گزارش

مگر او مادام العمر محروم نبود؟
نمی دانیم از ماجرای رختکن تراکتــور در پایان بازی این 
تیم مقابل گل گهر در شهر سیرجان خبر دارید یا نه. ماجرا 
این است که ساعاتی بعد از پایان این بازی ویدئویی چند 
ثانیه ای از رختکن تیم تراکتور در ورزشگاه امام علی شهر 
سیرجان در فضای مجازی منتشر می شود که در آن تعداد 
زیادی ســرنگ پر و خالی دیده می شــود. با انتشار سریع 
و وسیع این ویدئو، شــایعه دوپینگ بازیکنان تراکتور در 
بازی های لیگ برتر به راه می افتد و البته این ســوال هم 
به وجود می آید که چــرا تیمی کــه می خواهد دوپینگ 
کند اســناد و مدارکش را در رختکن جا می گذارد و سوال 
مهم تر اینکه این چــه جور دوپینگی اســت که در طول 
بازی و بین دو نیمه انجام می شــود و به سرعت تاثیر هم 
می گذارد؟ می شد حدس زد که کاسه ای زیر نیم کاسه است 
و با پیگیری تراکتوری ها و البته مسئولان باشگاه گل گهر 
مشخص شد که ماجرا یک توطئه علیه تراکتور بوده و یکی 
از عوامل استادیوم امام علی این فیلم را تهیه کرده تا برای 
تیم تبریزی مشــکل ایجاد کند. البته او مدعی شــده که 
نمی داند چه کسی ســرنگ ها را به رختکن تراکتور آورده 

اما تاسف آورترین نکته این ماجرا این است که فرد خاطی، 
یعنی کســی که از رختکن فیلم گرفته و آن را در فضای 
مجازی متنتشر کرده، همان کسی است که چند سال پیش 
در یکی از بازی های گل گهــر در لیگ یک، لیوان محتوی 
ادرار را از یکی از توپ  جمع کن ها تحویل می گیرد و آن را 
در اطراف دروازه تیم حریف خالی می کند تا به قول خودش 
دفع طلسم کند! هویت این فرد بعدا معلوم شد و او   در کمال 
ناباوری روی خط تلفنی برنامه 90 از اقدام خود دفاع کرد 
و باعث عصبانیت عادل فردوسی پور و قطع مکالمه توسط 
او هم شــد. ماجرا اما اینجاســت که بعدها اعلام شد این 
فرد از سوی کمیته اخلاق فدراســیون فوتبال به صورت 
مادام العمر از فعالیت در فوتبال محروم شــد اما مشخص 
نیست چگونه چند سال بعد دوباره مجوز ورود به استادیوم 
و حتی داخل رختکن تیم ها را پیدا کرده و برای دومین بار 
با آبرو و حیثیت فوتبال سیرجان بازی کرده است. الان باید 
یقه این بنده خدا را بگیریم یا یقه کســانی را که با علم به 
سابقه و محرومیت مادام العمر، او را به ورزشگاه راه داده اند 

و این آبروریزی بزرگ را به راه انداخته اند؟

مشکل فوتبال ما رفتن کی روش نبود
حالا که مارک ويلموتس اين بلا را بر ســر تیم ملی آورده و 
دراگان اسکوچیچ جانشین او شــده، خیلی ها ياد کارلوس 
کی روش افتاده اند و حسرت او را می خورند. يکی از مهم ترين 
منتقدان کی روش، خداداد عزيزی بود. او حدود يک ســال 
پیش در مصاحبه ای گفته بود: »من اين را برای شما می نويسم 
که کی روش بعد از ايران هیچ جا نمی تواند برود. کشور های 
ديگر مگر ديوانه هستند؟ بقیه کشــور ها هم می دانند که او 
چه کاره است. کجای دنیا به او 900 هزار دلار پول می دهند؟ 
چه خبر است؟ مگر معجزه می کند؟ پرتاب اوت را که زمان 
ما غلام پیروانی، علــی علیزاده ما هم انجــام می دادند. اگر 
قرار باشــد در جام ملت ها با 900 هزار دلار قهرمان نشويم، 
پس اين کی روش به چــه درد می خورد؟« امــا در آخرين 
مصاحبه اش نظرش درباره کی روش عوض شده و گفته: »در 
حال حاضر بايد برويم و دنبال کی روش بگرديم. از طرفداران 
کی روش عذرخواهی می کنم. مدتی از رفتار کی روش انتقاد 
می کردم اما هیچ وقت در حدی نبودم از لحاظ فنی در مورد 
کی روش صحبت کنــم. کی روش کجاســت و ما الان کجا 
هستیم؟« رسول کربکندی هم که از منتقدان کی روش بوده 

در تازه ترين مصاحبه اش گفته: »ما بعد از جدايی کی روش 
ديگر نمی توانیم يک مربی مثل او در تیم ملی داشته باشیم 
که پای خواسته هايش بجنگد و فدراسیون هم نمی تواند يک 
مربی در سطح کی روش را بیاورد. بعد از جدايی اين مربی بايد 
يک مربی در سطح کی روش را انتخاب می کرديم که متأسفانه 
اين اتفاق رخ نداد. هرچند برخی رفتارهای کی روش تند بود 
و انتقادهايی هم به اين مربی وارد بود، ولی کی روش کارش 
را درست انجام می داد.« افراد ديگری هم بوده اند که اعتراف 
کرده اند فوتبال ما با رفتن کی روش ضرر کرده است. البته ما 
هم اين نظر را قبول داريم و کی روش را بهترين مربی تاريخ 
تیم ملی می دانیم اما ماجرا اين اســت که رفتن کی روش به 
خودی خود نبايد اينقدر فوتبال مــا را به قهقرا می بُرد بلکه 
انتخاب ســرمربیان بعد از او بود که باعث شد فوتبال ما به 
جايی برسد که امروز رسیده! کی روش نزديک به هشت سال 
سرمربی تیم ملی بود و شايد حتی اگر با تیم ملی قهرمان جام 
ملت های آسیا هم می شد ادامه دادن با او ممکن نبود. مشکل 
ما نه رفتن کی روش، بلکه انتخاب جانشینان عجیب، بی ربط 

و البته بی کیفیت او در تیم ملی هستند.

هفته اول لیگ قهرمانان آســیا در مجموع برای نمایندگان ایران 
خوب پیش نرفت. در واقع فقط سپاهان بود که نتیجه فوق العاده ای 
گرفت و سایر نمایندگان ما با باخت یا مساوی زمین را ترک کردند. 
با این حال این نتایج، برنده ها و بازنده های پنهانی هم داشت که آنها 

را مرور می کنیم. 

فرهاد مجیدی بعد از جدايی استراماچونی 
هدايت استقلال را برعهده گرفته   و در اين 
مدت نتايج بســیار خوبی هم کسب کرده 
است. کسب ســه پیروزی و دو تساوی در 
بازی هايــی که همه شــان ســخت بوده و 
بازی های فشــرده آنها را طاقت فرساتر هم 
کرده است. نتايج درخشانی كه برای مجیدی 
در شروع کارش امیدبخش بوده اما آنچه او را 
در اين مدت بیش از حد تحت فشار گذاشته،  
مصدومانی است که در اين مدت روی دست 

استقلال مانده است.
آبی ها در طول مدتــی که فرهاد مجیدی را 
به عنوان سرمربی استقلال در اختیار دارند، 
فرشید اسماعیلی، شــیخ دياباته و مهدی 
قائدی را به دلیل مصدومیت از دست داده اند 
و البته عارف غلامی هــم در همان روزهای 

ابتدايی حضور او با مشکل مصدومیت روبه رو 
شد و همه اينها مســائلی است که انگشت 
اتهام را به ســوی ســرمربی آبی ها برده   و 
خیلی ها می گويند فرايند تمرينات اين تیم 
و البته نبود يک بدنســاز با تجربه باعث رخ 

دادن چنین شرايطی شده است.
در اين بین عده ای بر ايــن باورند که مارکو 
مربی بدنساز استقلال در زمان استراماچونی 
بدن بازيکنان اين تیم را به خوبی آماده کرده 
بود و به همین دلیل آبی پوشان در طول نیم 
فصل اول  کمتر با مشکل مصدومیت روبه رو 
شدند اما علی ربانی، بدنســازی که فرهاد 
مجیدی با خودش به اســتقلال آورده   اين 
شــرايط را ندارد و نمی توانــد در بازی های 
فشــرده بدن بازيکنان را به خوبی ريکاوری 

کند.

اما نگاهی به لیســت مصدومان اســتقلال 
از ابتدای فصل نشــان می دهد اين موضوع 
در زمان دو کادر فنی فعلــی و قبلی آبی ها 
اختلاف معنا داری با هم نداشــته است. در 
زمان سرمربیگری اســتراماچونی داريوش 
شجاعیان و محســن کريمی با پارگی رباط 
صلیبی روبه رو شدند، ســیاوش يزدانی به 
دلیل مصدومیتــی که در نیــم فصل اول 
نصیبش شد هنوز هم شــرايط بازی ندارد، 
روزبه چشــمی به دلیل مصدومیت ســه 
بازی تیمش را از دســت داد و البته فرشید 
اسماعیلی  در دو بازی آخر آبی ها غايب بود.

حالا هم که فرهاد مجیدی به عنوان سرمربی 
استقلال انتخاب شده است، آبی ها فرشید 
اســماعیلی، شــیخ دياباته و جديدا مهدی 
قائــدی را به دلیــل مصدومیت از دســت 

داده اند؛ هرچند   اين احتمــال وجود دارد 
مصدومیت مهاجــم تکنیکی آبی ها چندان 
جدی نباشد و او حتی برابر الاهلی عربستان 
هم بتواند بازی کند. در مورد مصدومیت سه 
بازيکن استقلال ذکر اين نکته ضروری است 
که آبی ها در هفته های گذشــته بازی های 
فشرده ای داشته اند و پروازهای پشت سرهم 
به کشــورهای مختلف در بروز اين شرايط 

بی تاثیر نبوده است.
آنچه   مشــخص اســت نگاهی به لیســت 
مصدومــان تیم فوتبال اســتقلال نشــان 
می دهد اين مسئله در کادر فنی قبلی و فعلی 
اختلاف معناداری با هم ندارد و نمی شــود 
اين موضوع را به نقص فنی کادر فنی فرهاد 
مجیدی ربط داد و برای پیدا کردن دلیل اين 

موضوع بايد به عوامل ديگر هم توجه شود.

استقلال مشکل بدنی دارد؟
پاسخ به یک اتهام مهم در مورد مجیدی!

  یحیی گل محمدی

باخت 2برصفر به تیم قدرتمند الدحیل می توانست اتفاق نیفتد اگر یحیی گل محمدی 
هوس تغییر در ترکیب و سیستم تیمش را از سرش بیرون می انداخت. وقتی ترکیب 
پرسپولیس برای این بازی اعلام شد کلی سوال در ذهن هواداران این تیم ایجاد شد. 
مثلا اینکه چرا سیدجلال حسینی نیمکت نشین شده؟ یا چرا محسن ربیع خواه به کمال 
کامیابی نیا ترجیح داده شده؟ چرا این همه هزینه برای جذب دو مهاجم خارجی شده 
که اتفاقا هر دوی آنها در دربی نمایش خوبی داشــتند اما هر دو دوباره نیمکت نشین 
شدند؟ چرا سیستم بازی پرسپولیس بعد از سه بازی ناگهان در چنین بازی حساس و 
تعیین کننده ای تغییر کرد؟ بیراه نیست اگر بگوییم دریافت دو گل زودهنگام نتیجه 
همین تغییرات بی دلیل در ترکیب اصلی پرسپولیس بود. شاگردان یحیی تا به خودشان 
بیایند و با تغییرات در ترکیب و سیستم کنار بیایند دو گل خورده بودند. آنها در همان 
15 دقیقه ابتدایی بازی، هم از لحاظ روحی تحلیل رفته بودند و هم در شوک پذیرفتن 
دو گل زودهنگام نگران باخت با نتیجه ای ســنگین تر بودند. بی شک عامل اصلی این 
شکست تفکرات یحیی گل محمدی بود و او با این باخت بد، خیلی زود امیدهای بخشی 

از هواداران پرسپولیس را به ناامیدی تبدیل کرد.

  علیرضا بیرانوند

چهار گل خورده در دو بازی! این کارنامه علیرضا بیرانوند مقابل استقلال و الدحیل 
است. او روی دو گل الدحیل و به ویژه گل دوم مقصر اصلی بود و البته می توانست 
روی گل دوم استقلال هم عکس العمل بهتری نشان بدهد و پاس مهدی قائدی را که 
روی خط برای مطهری ارسال شد قطع کند اما این کار را نکرد. نمایش او اما مقابل 
الدحیل به شدت انتقادآمیز بود. او علاوه بر اینکه می توانست بهتر از این کار کند، 
روی گل اول الدحیل، مثل سایر مدافعان تیم، به جای ادامه بازی شروع به اعتراض 
به داور کرد و از جریان بازی غافل شد. بیرانوند در سایر دقایق بازی، با توجه به اینکه 
پرسپولیس بیشتر صاحب توپ بود، بیرانوند کار سختی نداشت و مجبور به واکنش 
نشد اما بازخورد نمایش او در فضای مجازی نشان داد که هواداران پرسپولیس به 
شدت از او ناراضی هستند و احتمالا از اینکه در بازی بعد رادوشوویچ را در دروازه 
تیم شان ببینند خوشحال خواهند شد. به نظر می رسد او هم مثل علی علیپور که 
در ابتدای فصل مجبور به ماندن در پرسپولیس شد، روی بازی های تیمش تمرکز 
کافی ندارد و نمی تواند با تمام وجود بازی کند و شاید بد نباشد یحیی برای بازی های 

بعدی تیمش فکر دیگری بکند.

  مرتضی تبریزی

واقعا او یک بازیکن تمام  شده است؟ نمایش غم انگیز او در برابر الشرطه عراق که این 
را نشان می داد. تبریزی یک فصل ناامیدکننده دیگر را در استقلال سپری می کند. او 
البته خوش شانس بود که مهدی قائدی در همان نیمه اول بازی با تیم عراقی مصدوم 
شد تا بتواند به جای ستاره فعلی اســتقلال به میدان برود و بیش از یک نیمه بازی 
کند. اتفاقا بازی چندان دشواری هم نبود و تبریزی می توانست از این بازی به عنوان 
بهترین فرصت برای نجات خودش اســتفاده کند اما او در تمام طول دقایقی که در 
زمین بود، روی اعصاب هواداران رژه رفت. تبریزی بارها در آفساید قرار گرفت و یکی 
دو بار هم که می توانست دروازه الشرطه را باز کند ضربات خوبی نزد و فرصت ها از 
دست رفت. با اتفاقاتی که در این بازی رخ داد احتمالا دیگر شانسی برای حضور در 
ترکیب استقلال نخواهد داشت، حتی اگر مصدومیت قائدی و دیاباته هم طول بکشد! 
در همین بازی با الشرطه، زکریا مرادی جوان، از تبریزی بهتر ظاهر شد. او بیشتر از 
مهاجم گران قیمت استقلال تلاش کرد و تاثیر زیادی در حملات دقایق آخر استقلال 
داشت. با اتفاقاتی که در بازی با الشرطه افتاد، اگر در بازی مقابل الاهلی عربستان، 

مطهری و مرادی را در ترکیب اصلی استقلال دیدید اصلا تعجب نکنید.

  امیر قلعه نویی 

قلعه نویی چند هفته سخت و پرحاشــیه را پشت سر گذاشــته بود. جدا از نتایج 
سینوسی سپاهان که باعث شد فاصله این تیم با پرسپولیس در صدر جدول به پنج 
امتیاز برسد، ماجرای حضورش در تیم ملی هم به شدت جنجالی شد. او تا آستانه 
سرمربیگری تیم ملی هم پیش رفت اما جو عجیبی علیه او به راه افتاده بود و کاملا 
مشخص بود که سرمربیگری او در تیم ملی حاشیه های زیادی را به دنبال خواهد 
داشت. افکار عمومی، او را که پرافتخارترین سرمربی تاریخ لیگ برتر ایران است، از 
نظر فنی برای تیم ملی قبول نداشتند و سرانجام هم مدیران سپاهان اجازه جدایی 
را به او ندادند و قلعه نویی در سپاهان ماندنی شــد  اما انگار این اتفاق، حسابی به او 
برخورده بود. قلعه نویی در بازی سپاهان مقابل العین، ترکیب مناسبی برای تیمش 
انتخاب کرد و استراتژی هوشمندانه ای هم داشت و موفق شد تیم ثروتمند اماراتی 
را در خانه تحقیر کند و بهترین نتیجه هفته اول لیگ قهرمانان آســیا را به دست 
بیاورد. البته نباید فراموش کرد که العین تیم یکی، دو سال پیش نبود و ستاره هایی 
مثل عمر عبدالرحمان، مارکوس برگ، کایو و... را در اختیار نداشت اما این پیروزی 

پرگل سپاهان، خیلی زود از قلعه نویی در مقابل افکار عمومی اعاده حیثیت کرد.

  سروش رفیعی

پس از دو فصل ضعیف و ناامیدکننده در ســه تیم مختلف، به نظر می رسد سروش 
رفیعی توانسته خودش را نجات بدهد و به روزهای اوجش نزدیک شود. او در دو فصل 
گذشته، در فولاد خوزستان، پرسپولیس و شهرخودرو بازی کرد اما هرگز نتوانست 
خاطرات خوبش در پرسپولیس سال های اخیر را تکرار کند. به نظر می رسید رفیعی 
هم به سرنوشــت همدوره ای هایی مثل بختیار رحمانی، محســن مسلمان و پیام 
صادقیان دچار شده و به زودی باید منتظر خداحافظی او از سطح اول فوتبال ایران 
باشیم اما انگار ســپاهان و قلعه نویی او را نجات داده اند. رفیعی در همین چند بازی 
که برای سپاهان انجام داده یکی از بهترین های تیمش بوده و به شکل عجیبی احیا 
شده است. او در بازی با العین امارات هم درخشید و زننده یکی از گل های تیمش بود. 
بازگشت سروش رفیعی، هم برای سپاهان و هم برای فوتبال ایران اتفاق خوبی است. 
سپاهان حالا می تواند با او دوباره به اوج برگردد و جدی ترین رقیب پرسپولیس برای 
قهرمانی در لیگ برتر باشد. سروش با سبک بازی خاص خودش، فرم بازی سپاهان را 
هم تغییر داده و بازی این تیم را از حالت تک بعدی، یعنی بازی مستقیم و ارسال های 

بلند خارج کرده و به حملات این تیم تنوع بخشیده است.

  امید عالیشاه

او احتمالا تنها برنده پرسپولیس در بازی مقابل الدحیل قطر بود. عالیشاه در طول 
نیم فصل اول برای کالدرون یک بازیکن نیمکت نشین بود که چندان فرصتی برای 
بازی پیدا نمی کرد. با آمدن یحیی گل محمدی به پرســپولیس به نظر می رســید 
وضعیت او تغییر خواهد کرد اما یحیی هم انگار اعتقاد چندانی به عالیشاه نداشت 
و در چند بازی اول حتی یک دقیقه هم به او بازی نداد، تا جایی که شــایعه شد او 
رختکن پرســپولیس را بعد از دربی به حالت قهر ترک کرده است. تا اینکه بازی با 
الدحیل فرا رسید. شرایط بازی هم به گونه ای پیش رفت که یحیی مجبور شد برای 
دقایقی هم که شده او را به زمین بفرستد و عالیشاه در همین چند دقیقه تاثیر مثبت 
خود را در بازی پرسپولیس گذاشت و باعث شد حملات این تیم خطرناک تر شود. 
البته در نتیجه بازی تغییری حاصل نشد و پرسپولیس نتوانست از شکست مقابل 
الدحیل فرار کند اما اتفاقات این بازی احتمالا باعث خواهد شد یحیی در بازی های 
بعدی به عالیشاه بیشتر فرصت بدهد. او از بازی های بعد یکی از گزینه های اصلی 
تعویض های طلایی و تاثیرگذار پرسپولیس و یحیی خواهد بود و حتی ممکن است 

خیلی زود در ترکیب اصلی پرسپولیس هم جا بیفتد. 
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  سايتنگار

گرگهادرزنجان،فرهادیدرشیراز،توريستهادرچین
1   نشريه سینمايی ددلاين به صورت اختصاصی خبر داد که فیلم جديد اصغر 
فرهادی »قهرمان« )A Hero( نام دارد و فیلمبرداری آن از تابستان آينده در شیراز 
شروع می شود. به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، چندی پیش خبر آمد که اصغر فرهادی 
مشغول نوشتن فیلمنامه اثر جدیدش پس از »همه می دانند« است، حالا خبر رسیده است 
که این فیلم »قهرمان« نام دارد. بر اساس گزارش نشریه ددلاین، کمپانی »ممنتو فیلمز« 
هفته آینده فیلم جدید فرهادی را در بازار جشنواره برلین عرضه می کند که احتمالا رقابت 
داغی برای خرید امتیاز فیلم این کارگردان برنده دو جایزه اسکار به راه خواهد انداخت. 
در این فیلم که از تابستان آینده در شیراز فیلمبرداری خواهد شد، اصغر فرهادی سراغ 

بازیگران مشهور ایرانی می رود که پیش از این از آن ها در فیلم هایش بازی نگرفته است.

1   خاطرات  ســردار مرتضی قربانی، فرمانده ويژه لشــکر 25 کربلا از قاسم 
سلیمانی در عملیات طريق القدس:  من با حاج قاسم تماس گرفتم دیدم صدایش قطع 
شد. به بیسیمچی او گفتم گوشی را بده دست حاجی.  رمزمان قاسم قاسم مرتضی بود. 
بیسیمچی گفت حاج قاسم شهید شــد. این در تاریکی شب، دود و آتش و خمپاره بود. 
گفتم گوشی را به بنی اسدی یا رحیمی بده. در تاریکی گشت و آنها را پیدا کرد. گفتم چی 
شده؟ گفت حاجی افتاد روی زمین و شهید شده. حاجی بیهوش شده بود و آنها در تاریکی 
شب خیال می کردند شهید شده است. من دو سه تا از بچه های اصفهان را فرستادم گفتم 
سریع با برانکار بروید. زیر آتش رفتند. همین دوشکایی که حاجی را زد، صد برابرش در هر 
نقطه شلیک می شد. بچه ها رفتند و الحمدلله ایشان را با برانکار  آوردند. جیپ فرماندهی 
من پشت خاکریز بود که حاجی را از روی خاکریز پایین آوردند. رفتم بالای سرش، دستم 
را روی پیشانی حاجی گذاشتم دیدم گرم است؛ پیشانی اش عرق کرده بود اما این دست 
کامل منهدم و رها شده بود. به بچه ها گفتم او را جمع و جور کردند. خونریزی زیاد بود و 
ترکش به سینه حاج قاسم اصابت کرده بود. همانجا یک اورژانس و آمبولانس داشتیم؛ 
ایشان را سوار آمبولانس کردم و با ســرعت رفتند اهواز، چون سوسنگرد یک اورژانس 
ضعیف داشتیم. تا اهواز حدود یک ساعت و نیم راه بود. هوا بارانی شده بود و یک مقدار 
جاده لغزنده بود. اما احتیاط کامل انجام شد و ایشان را به اهواز رساندند. ایشان بستری 

شدند و جانشینان ایشان کمک کردند و ما به تمام اهدافمان رسیدیم.

1   روابط عمومی دادگستری کل استان بوشهر اعلام کرد: جسد فرزند ۲۱ ساله 
علی حسن پور، دادستان دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان بوشهر در ساعت۲0 روز 
سه شنبه مورخ ۲۲ بهمن در یکی از اتاق های منزل وی در شهر بوشهر و در حالی که یک 
قبضه اسلحه شکاری در کنار جسد وی قرار داشت، مشاهده شد. این موضوع سریعا برابر 
روال قانونی و جاری توسط مقام قضایی و پلیس آگاهی تحت بررسی قرار گرفت که نتیجه 
بررسی و علت مرگ وی از طریق روابط عمومی و ارتباطات دادگستری کل استان بوشهر 

به استحضار مردم استان بوشهر رسانیده خواهد شد.

1   اعتراض به مرمت مسجد شیخ لطف الله »علی اصغر مونسان« نخستین وزير 
میراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری کشور درعمارت آزادی را به میدان 
نقش جهان برد تا او در اظهارنظر رسانه ای بگويد:»هرکس می تواند درباره مرمت این 
مسجد نظر بدهد اما کسی که کار را خوب بلد است، استادانی هستند که رشته آنها مرمت 
آثار تاریخی است.« به گزارش عصرایران، زهرا کشوری در روزنامه ایران نوشت: حرف های 
مونسان باعث شد تا »ایران« با دو نفر از مرمتگران بنام اصفهان »هوشنگ رسام« و »علی 
اصغر نجف پور« به گفت و گو بنشیند. این دو مرمتگر پیشکســوت اصفهانی بحث را با 
این سؤال از مسئولان وزارت میراث فرهنگی آغاز می کنند که چرا مرمت مسجد شیخ 

لطف الله را به یک »طاق زن« سپردند نه یک معرق تراش؟
علی اصغر نجف پور کارشناس مرمت نیز در گفت و گو با »ایران« مرمتگر گنبد شیخ لطف الله 
را یک طاق زن بســیار ماهر می داند و تعجب می کند که چرا او مرمت گنبد را پذیرفته 
است. نجف پورمعتقد اســت؛ آنچه از سوی میراث فرهنگی به رســانه ها گفته می شود 
دارای تناقض های فراوان است. کارشناسان مرمت می خواهند بدانند دقیقاً چه اتفاقی در 
مرمت گنبد افتاده و از چه موادی استفاده کرده اند؟ هنوز کارشناسان به پاسخ سؤالات 
خود نرسیده اند. او می گوید:»مسئولان بدون شفاف سازی تنها می گویند مرمت مسجد 
شیخ لطف الله، بهترین مرمت دنیا است، این اســتاد کار بهترین استاد کار دنیاست.« او 
می افزاید: »مسئولان به او گفتند ما از گچی استفاده کرده ایم که از سیمان محکم تر است. 
علم مرمت مبتنی بر یک سری مبانی نظری است. یکی از اصلی ترین اصول مرمت، اصل 
»برگشت پذیری« آن می باشد. یعنی هر زمان که تشخیص داده شد این مرمت اشتباه 
است یا راه های بهتری برای مرمت وجود دارد، مرمت انجام شده باید قابل حذف و شرایط 
قابل برگشت به قبل از مرمت باشد. بنابراین وقتی از گچی استفاده می شود که از سیمان 

محکم تر است به طور طبیعی اصل برگشت پذیری زیر سؤال می رود.«

1   »اسماعیل سلیمانی« رئیس حراســت دانشگاه تهران در گفت وگو با ايلنا، 
درباره جزئیات بازداشت »بهاره هدايت« دانشجوی علوم سیاسی دانشگاه تهران 
که گفته می شود، بعد از احضار از سوی حراســت دانشگاه بازداشت شده است، 
گفت: پلیس امنیت دو، ســه مرتبه به خانم بهاره هدایت برای مراجعه، ابلاغ کرده بود 
و حتی با او نیز صحبت هایی داشت و در واقع او در جریان مسئله بوده است. طوری که 
خانم هدایت گفته بود، من روز چهارشنبه )دیروز( به پلیس مراجعه خواهم کرد. در ادامه 

این جریانات پلیس با حراست دانشگاه تماس می گیرد و می گوید که می خواهد با بهاره 
هدایت مصاحبه ای داشته باشد و ابلاغیه ای قضایی دارند که باید به او بدهند. وی ادامه 
داد:  وقتی پلیس مراجعه می کند، ما مطلع می شویم که موضوع بحث، دستگیری بهاره 
هدایت است،  ما نیز با توجه به حساسیتی که دانشگاه دارد، اجازه نمی دهیم این اتفاقات 
در حراست دانشگاه رخ بدهد. ما پلیس را به بیرون هدایت کردیم و بعد یکی از همکاران 
ما با خانم بهاره هدایت صحبت می کند و می پرسد که دقیقا موضوع شما چیست و چرا 
پلیس دنبال شماست؟ او پاسخ می دهد، من فعال سیاسی هستم. رئیس حراست دانشگاه 
تهران گفت: بعد از اینکه خانم بهاره هدایت از ساختمان بیرون می رود، بیرون از دانشگاه 
بازداشت می شود، از این رو بازداشت وی ربطی به حراست و دانشگاه ندارد. رئیس حراست 
دانشگاه تهران در پاسخ به این سوال که کدام نهادی بهاره هدایت، امیرمحمد شریفی و 
معین زارعیان را بازداشت کرده است؟ گفت: پلیس امنیت این دانشجویان را بازداشت 

کرده و اکنون این دانشجویان در شعبات مختلف دادسرای اوین هستند.

1   کیانوش جهانپور، رئیس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت درباره انتشار 
اخباری مبنی بر مرگ يک زن مشکوک به کرونا در يکی از بیمارستان های تهران 
توضیحاتی به شرح زير ارائه کرد: به گزارش باشــگاه خبرنگاران خبر مرگ یک زن 
میانسال در یکی از بیمارستان های پایتخت در اثر ویروس کرونا درست نیست، زیرا هیچ 

علائمی از ویروس کرونا در کشور دیده نشده است.
   تمام افرادی که از کشور چین به ایران آمده اند هم در سلامت کامل به سر می برند.

   به قاطعیت می توان گفت تاکنون ویروس کرونا در ایران وارد نشده است.
   در دو روز اخیر مورد مشــکوک جدید مبتلا به این ویروس هم در کشــور گزارش 

نشده است.

1   ابراهیم داروغه زاده در صفحه خود در توئیتر اعلام کرده که با پايان يافتن 
جشنواره فیلم فجر آماده پاسخگويی به سوال های اهالی رسانه است و از جمله 
سوال هايی که تاکنون مطرح شده و او پاسخ داده به دلیل حضور نداشتن عوامل 
»روز صفر« می توان اشاره کرد که او گفته: »آقای ملکان به دو موضوع انتقاد داشتند 
و اختتامیه فیلم فجر را تحریم کردند؛ ١-معتقد بودند نباید افرادی که صحبت از تحریم 
کرده اند و یا افرادی که در نشست رسانه ای اعتراض کرده اند داوری و کاندید می شدند. 
٢- پذیرش فیلم »خورشید« علیرغم دیر رسیدن به جشنواره.« او درباره آرای مردمی 
هم گفته است:  »در سه دوره اخیر، آرای مردمی از طریق اینترنت و توسط خانه سینما 
و با نظارت دقیق دبیرخانه جشنواره انجام شده و در صحت کامل بوده است. فیلم های 
برنده و اســتقبال مخاطبان در زمان اکران بهترین گواه صحت مدعا اســت. )مغزهای 
کوچک زنگ زده، متری شیش و نیم و شنای پروانه( داروغه زاده همچنین درباره جایزه 
دادن به سینماگرانی که جشنواره را تحریم کرده بودند، نیز گفت: »صحبت از تحریم در 
شرایط روحی خاص آن روزها بود که در طول زمان مرتفع شد و به جز دو سه نفر همه در 
جشنواره حضور پیدا کردند... همه سینماگران غیر سیاسی بودن آراء داوران جشنواره را 

باور خواهند کرد و این به نفع آینده جشنواره است.«

1   شرق نوشت: »کرونا تورهای نوروزی چین را لغو کرده است و آژانس های مسافرتی 
تهران می گویند که تمامی تورلیدرهای شــان را از چین برگردانده انــد. البته به گفته 
آژانس های مسافرتی، همچنان تقاضا برای تورهای نوروزی چین وجود دارد و مسافرانی 
هستند که از آژانس ها تقاضا می کنند که برایشان هتل و بلیت را رزرو کنند و نیازی به 
تور لیدر ندارند. از آن سمت تورهای نوروزی کشورهای آسیای شرقی همچنان برقرار 
است. هرچند که قیمت این تورها پایین تر آمده است و برخی از این تورها لغو شده اند. 
حرمت الله رفیعی، رئیس انجمن آژانس های مسافرتی با اشاره به کاهش قدرت خرید مردم 
به »شهروند« می گوید که تقاضا برای تورهای نوروزی امسال بسیار کاهش داشته و کرونا 

بخش کوچکی از علت این مسئله است.«

1   مشــاهده گرگ در دانشــگاه تحصیلات تکمیلی زنجــان موجب ترس 
دانشجويان شده است

طی روزهای اخیر، مشاهده گرگ در دانشگاه تحصیلات تکمیلی علوم پایه زنجان، ترس 
و وحشت دانشجویان را موجب شده است.

   یکی از دانشجویان دانشگاه تحصیلات تکمیلی علوم پایه زنجان :    بهتر است عوامل 
ذیربط نسبت به این موضوع حساسیت بیشتری نشان دهند و قبل از وقوع هرگونه اتفاق 

تلخی، نسبت به دور کردن این جانور وحشی از حریم شهر اقدام کنند.
   فرمانده یگان حفاظت اداره کل محیط زیست استان زنجان: وجود گرگ در دانشگاه 
تحصیلات تکمیلی علوم پایه زنجان، مورد تایید بوده و بــه همین علت ماموران یگان 

حفاظت برای متواری کردن آنها اقدام لازم را انجام داده است./ ایرنا

1    ايرج حريرچی معاون کل وزارت بهداشت: 
در چهاردهه گذشته امید به زندگی ایرانیان ۲۵ سال افزایش یافته است. در اوایل دهه 
۵0، امید به زندگی ایرانیان در بین سنین ۵۴ ســالگی بوده ولی در حال حاضر امید به 
زندگی زنان حدود ۸0 سال و امید به زندگی مردان بالای ۷۵ سالگی رسیده است. امید 

به زندگی سالم نیز حدود ۶۵ سالگی است./فارس

6   امیر آقایی هم برای بــازی در همین فیلم 
جایزه مکمل مرد را گرفت. در واقع قاتل و مقتول 
فیلم شنای پروانه دو تا جایزه خوب بازیگری بردند. 
آقایی البته روی صحنــه به یک مجری تلویزیونی  
شــبکه افق و حرف های یک ماه قبلش پاسخ داد 
که نفهمیدیم چه احتیاجی بــه این حرف ها بود. 
آقایی اگر می خواست بگوید که به جریان اعتراضی 
متعهد است )به رغم دریافت جایزه (می توانست از 

جای بهتری شروع کند. به هرحال !
7   اوج و حاتمی کیا به سختی مورد بی توجهی 
داوران قرار گرفتند. ایــن بزرگ ترین بی انصافی 
سال بود. خروج می توانست و باید جزو شش فیلم 
نهایی قرار می گرفت و کارگردانی حاتمی کیا هم 
شایستگی نامزد شدن داشت. همین طور موسیقی 
دلنشین کارن همایونفر و از همه مهم تر بازی ممتاز 
فرامرز قریبیــان. همین طور فیلــم دیدنی لباس 
شخصی که حقش بسیار بیش از یک تک نامزدی 
برای سیمرغ بهترین فیلم اول بود. فیلم پربازیگر 
و شسته رفته روز بلوا هم از نگاه داوران دورماند تا 
شائبه برخورد خطی با اوج شکل بگیرد. یک جایزه 
سردار سلیمانی تنها پاداش موسسه اوج بود. برای 
فیلم شــیرین آبادان یازده۶0. خــروج البته کلی 
جایزه در بخش های فنی و فرعی برد که البته برای 

فیلم دردی را دوا نمی کردند.
8   سیمرغ انتخاب مردمی به شنای پروانه رسید 
که کمی غافلگیر کننده بود. به هرحال محمد کارت 
با اولین فیلمش چند تا جایزه بسیار خوب گرفت. 
فیلم برگزیده مردمی ،  دوتا ســیمرغ بازیگر های 

نقش مکمل و سیمرغ های تدوین و صدا.
9   ســیمرغ بهترین فیلم اول به پوست رسید. 
پوست ســیمرغ بهترین موســیقی را هم کسب 
کردکه با توجه به حضور حســین علیــزاده با اثر 
درخشــانش در آتابای عجیب بود. افشار سازنده 
موسیقی پوست در حرف هایش گفت که با حضور 
علیزاده در بین  نامزدها ،  این ســیمرغ را فقط به 

عنوان تشویق در نظر می گیرد.
10   نازنین احمدی برنده غیر منتظره ســیمرغ 
بازیگر زن بــرای فیلم ابر بارانش گرفته ســاخته 
مجید برزگر بود. امسال شــخصیت های محوری 
زن به ندرت در بخش مســابقه حضور داشتند و 
عدم نامزدی معتمدآریا برای عامه پسند ،  به دست 
آوردن سیمرغ بازیگری را ســاده تر هم کرده بود. 
رقبای او پریناز ایزدیار)ســه کام حبــس ( و الناز 

شاکردوست)من می ترسم ( بودند که هردویشان 
در همین ســال های اخیر ســیمرغ برده بودند و 
همین طور مریم مقدم و نداجبرائیلی برای قصیده 
گاو سفید و مردن درآب مطهر. نازنین احمدی با 
بازی در نقش یک پرســتار غیرقابل پیش بینی در 
فیلم خوب مجید برزگر سیمرغ را به دست آورد. 
بازیگر 3۸ ساله تویسرکانی که ۱3 سال پیش در 
فیلم سه زن ساخته منیژه حکمت ظاهر شده بود.  
از مجید برزگر چند سال قبل فیلم جالب پرویز را 

دیده بودیم.
11   بی توجهی بــه آتابای هم از شــگفتی های 

امســال بود. هرچند ترکیب محافظه کارانه هیات 
داوران  و هیاهوی قطب های با نفوذ ســینما این 
مسئله را قابل پیش بینی ســاخته بود . با این حال 
تصور می شــد جایزه ویژه هیات داوران به آتابای 
برســد اما تلاش داوران برای موازنه میان ســهم 
خواهان قلدر موجب شــد تا فیلــم زیبای نیکی 
کریمی و متــن جذاب  هــادی حجازی فر و بازی 

درخشان جواد عزتی دیده نشوند.
12   سانســورهای تلویزیــون بخــش آزارنده 
جشنواره بود که در سرمقاله امروز به آن پرداخته 

شده است. 
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آقا میدونیــن فرق من با محمدرضــا گلزار چیه؟ 
ایشون از هفت سالگی مداما ذکر می گفته که فیلم 
و عکس هاش هم موجوده ولی من فقط مواقعی که 
می خوام برم سلمونی ذکر می گم. شاید به همین 
خاطره که ایشون سلبریتی هستند و بنده... حالا 

بگذریم.
دلیل ذکر گفتن های ایشون رو نمیدونم ولی دلیل 
بنده اینه که هر وقت قیچی به موهام می خوره، به 
شکلی درمیام که ترجیح میدم دو سه هفته ای در 
مجامع عمومی ظاهر نشــوم. نمیدونم ایراد از فرم 
کله اینجانب هست یا هنرنمایی دوستانِ آرایشگر.

امروز صبح جلوی آینه فهمیدم که دیگه وقتشــه. 
قبل از این که فعالیت های موفقیت آمیزِ روزانه ام رو 
شروع کنم، با یاد و توسل به قدرت معجزه خداوند، 
وارد آرایشــگاه شــدم. طرف هم با استقبالی گرم 
که ایشالا دستت خوب باشه و دشــتِ اولی و این 
داستانا، من رو نشــوند رویِ صندلی و پیشبند رو 

دورِ گردنم سفت کرد.
- » امر...« / »عرض...کوتاه کن لطفا.فقط یه دست 
باشــه« / » چشم...چشم...حسابی بلند شده ها...با 
ماشــین بزنم؟« / » نه نه نه...همون قیچی...فقط 
خیلی کوتاه شه...یه دســت. « / » چشم...چشم... 
دورشو با ماشــین بزنم؟« / » نه آقا...نه برادر...یه 

دست« / » چشم...چشم...«
شــروع کرد.تق تق... تق تق...مشغولِ هرسِ موها 
بود که یکی از دوســتاش از درِ مغازه اومد تو. فکر 
کنم چند ســالی همدیگه رو ندیده بودن. بالا سرِ 
من شــروع کردن به بغل کردن و چاق سلامتی. 

جوری بــا داد و هوار، قربون صدقــه هم می رفتن 
که هر کی از بیرون میشــنید، فکر می کرد داخل 
مغازه، چاقوکشی شده. یه خورده که آروم شدن و 
رفعِ دل تنگی ها شد، اوستا بهش گفت:» بشین...

بشین...یه ماشــین دورِ کله این آقا بندازم، تموم 
میشه...چایی بخور...چایی بخور...«

- » آقا...دورِ کله من میخوای ماشین بندازی؟« / 
» نندازم؟!!« / » نه فدات شم...نه عزیزم...معمولی...

با قیچی...« / » چشم...چشم...«
با رفیقش، از قدیم ندیما حرف می زد و ســرِ منو 
صفا می داد. هر دو شون با دسیبلِ صدایِ بوئینگ 
حرف می زدن و می خندیدن. در همین وانفســا، 
موبایلِ اوستا زنگ زد. زنش بود. ایشون هم ماشالا 
صدایِ رسایی داشتن.متوجه شدم که جاریِ خانم، 
گنده تر از دهنش حرف زده و اوســتایِ سلمونی، 
همین کله صبح باید تقاصشو بده و حسابارو صاف 
کنن. اوستا که خنده رو صورتش خشک شده بود، 
گوشی رو گذاشته بود رو شونه ش و با کله کج، نگه 
داشته بود. همسرِ بزرگوارشون با شیون و فغان، ریز 
به ریزِ مارموذی بازی هایِ جاریِ نا محترم رو از شبِ 
عروسی، داشت لیست می کرد.این بینوا هم دلش با 

یار بود و دستش بر سرِ من.
یهو دیدم که خودآگاهش از کار افتاده و ناخودآگاه 
دستش رفت سمتِ ماشینِ سر زنی. مچشو محکم 

گرفتم:
- » چیکار میخوای بکنی؟« / با صدایِ یواش گفت : 
» دورشو سفید کنم دیگه.«/ » جااان؟ دورِ کله منو 
سفید کنی؟...سفید؟...« / » نکنم؟« / » نه قربونت...

نه...سفید آخه؟...نه...ساده. یه دست. با قیچی...«/ 
» چشم...چشم...«

همسرِ محترمه داشت با گریه، شرح مظلومیتش 
رو مــی داد در این خانواده خونخوار و صداشــون 
هم با کیفیت دالبی در مغازه پخش می شد. اوستا 
که ماشین تو دستش مونده بود، بالا سرِ من مثلِ 
مجسمه وایســاده و به نقطه نامعلومی تویِ آینه 
خیره شده بود.منم مثلِ یک سگِ شکاری، چشم 

ازش برنمی داشتم که دورِ کله م یهو سفید نشه.
فکر می کنم همسرِ مهربانِ اوستا، یهو ضعف کرد 
پایِ تلفن.چون وسطِ فحش دادن، قطع کرد و اوستا 
هم با حرص، گوشیشو پرت کرد جلویِ آینه و شروع 
کرد به لعن و نفرینِ بختِ خودش. دوســتش هم 
شروع کرد به همدردی و وساطت.اوستا که شروع 
کرده بود به تعریفِ خلاصه ای از ماوقع، دوباره اون 

ماشینِ منحوس رو روشن کرد.
- » اوستا چیکار میخوای بکنی خدایی؟« / »دورشو 
ماشین کنم دیگه...« / » نکن برادر...نکن...ساده. یه 
دست. معمولی. با قیچی.« / » یعنی دورشو هم با 
ماشین نزنم؟« / » جانِ هر کی دوست داری،اون 
ماشینو بذار کنار...آخه من با این سنم، دور کله م 
رو سفید کنم؟...نمی خندن بهم؟« / » شبیه گلزار 
میشــیا...« / » آخه من دماغم شــبیه گلزاره؟...

چشم و ابروم شــبیه گلزاره؟...بخت و اقبالم شبیه 
گلزاره؟... ساده آقا ...ســاده...« / »چشم...چشم....

حساسیااا...«
خلاصه، تا این موهایِ من کوتاه شد، چند تار مویی 

هم سفید شد و فاصله ظاهری ام با گلزار، بیشتر.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

 واگویه های انتظار
 مانده ام در حسرت بالابلايی روز و شب

جان دهم از دوری ديرآشنايی روز و شب
عاشقانه کو به کو شهر شما را گشته ام / تا بیابم شايد از تو رد پايی روز و شب

 دستور زبان عشق
خیال می کنی

نهنگ ها نمی دانند / آمدن به ساحل يعنی مرگ؟
خیال می کنی /  به عاقبتش فکر نکردم / گفتم »دوستت دارم...«

سهیل محمودی پوريا نبی پور

بگذاريد در انتها برايتان از برگزيده های شخصی خودم بنويسم.
   برای بهترین فیلم آتابای از نیکی کریمی را ترجیح می دهــم. و در مراتب بعدی فیلم هایی مثل 

درخت گردو ، خروج و پوست . از دیدن آبادان یازده۶0 و لباس شخصی هم خوشحالم. 
   برای بهترین کارگردانی بازهم کار نیکی کریمی  در آتابای را می پسندم و البته کار محمد حسین 
مهدویان هم حائز ارزش های چشمگیری است. در مرحله بعد حاتمی کیا برای خروج ، محمد کارت 
برای شــنای پروانه ، مجید برزگر برای ابر بارانش گرفته ،   عباس امینی برای کشتارگاه ،  برادران ارک 

برای پوست،  مجیدی برای خورشید .
   برای بهترین فیلمنامه اجازه بدهید بازهم متن  هادی حجازی فر برای آتابای را انتخاب کنم و در 

مرحله بعد فیلمنامه شسته رفته خورشید .
   برای بهترین بازیگر مرد فرامرز قریبیان با اختلاف در صدر گزینه ها قرار دارد. برای بازی خوبش 

در خروج. و پیمان معادی در جای بعدی. 
   برای بهترین بازیگر مرد مکمل من جواد عزتی برای آتابای را انتخاب می کنم. و در مرحله بعدی 
حامد کمیلی از خوب بد جلف . امیرآقایی در شنای پروانه هم ماموریت سختی را به انجام رسانده است. 
   برای بهترین بازیگر زن به نظرم نازنین احمدی گزینه مناسبی است. برای ابر بارانش گرفته. و در 

مرحله بعد الناز شاکردوست برای من می ترسم. 
   برای بهترین بازیگر زن مکمل طناز طباطبایی گزینه ممتازی است. برای فیلم شنای پروانه. بازی 
باران کوثری در عامه پسند و کشتارگاه نیز بسیار چشــمگیر بوده است و البته بازی درخشان ستاره 

پسیانی در خوب بد جلف ۲. 
   جایزه ویژه هیات داوران هم به نظرم باید می رسید به خروج از ابراهیم حاتمی کیا به خاطر مضمون 

روز،  اعتراضی و گزنده اش از حرکت گروهی کشاورز.
)پرونده ویژه حاشیه های جشنواره را به شکل مفصل در روز شنبه در هفت صبح بخوانید.(
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انتخابهایشخصی



واقعیت این است که زندگی ما این روزها بر مداری پرحادثه می گردد. 
سالی پرخبر و پر از اتفاق را داریم به پایان می بریم. سال سخت 98 که 
بارها در مورد آن هشدارها داده شده بود به ویژه برای کسب وکارها. 
حالا این سال پر از چالش آخرین نفس هایش را مي كشد. در حال عبور 
از سالی هســتیم که در عمر کمتر از دو دهه ای فضای آنلاین کسب 
وکاری ایران؛ می توان آن را ســخت ترین سال نامید. اما پرسشی که 
این روزها مطرح اســت اینکه ســال 99 چگونه خواهد بود؟ آیا باید 
منتظر گشایشی باشــیم یا اینکه در کماکان بر همین پاشنه خواهد 

چرخید؟
استارتاپ ها و کســب وکارهای ایرانی مدت هاست که پذیرفته اند بر 
زمینی بنای کاروبارشان را گذاشته اند که مهم ترین ویژگی آن عدم 
قطعیت است! زمینی که هر روز و هر ساعت می تواند آبستن حادثه ای 
یا خبری باشد که کلیت یک تجارت و بیزینس را تحت شعاع قرار دهد. 
در این فضا شاید بهتر باشد چند اصل را پیش رویمان داشته باشیم تا 

با شوک هایی مشابه سال 98 روبه رو نشویم.

1- امیدوار باشید اما خوش خیال نه! 
مهم ترین درس ســال 98 این بود که آن ها که برای روزهای سخت 
بی برنامه باشند در منظومه کسب وکاری آنلاین ایران باقی نخواهند 
ماند. منظور از روزهای ســخت، روزهای کم مشتری نیست، منظور 
روزهای بی اینترنتی و بی پاسخ گویی اســت. روزهایی که به یکباره 
دسترســی به ابتدایی ترین ابزارهای کسب وکار آنلاین از شما دریغ 
می شود و باید با چنگ و دندان آنچه ســاخته اید را زنده نگه دارید. 
این مهم ترین آموخته ما از سالی است که کم کم وارد ماه پایانی آن 
می شویم. سالی که به ما یاد داد بیشتر امیدهای گذشته چیزی جز 
خیال باطل نبوده و به جز ساختن و برپا کردن یک کسب وکار باید 
برای بی گزند ماندن آن از دست تیرهای غیب هم برنامه داشته باشیم.

2- مسئولان را به حال خود بگذ ارید 
یکی از بهترین جنبه های سال 98 این بود که برای همه ما روشن و 
مسجل شد که چندان نباید به حمایت ها و شعارهای مسئولان دولتی 
و نیمه دولتی در روزهای آرام توجهی کرد. عیار حمایت های آن ها که 
داعیه پشتیبانی از اکوسیستم کسب وکارهای آنلاین ایران را داشتند 
در پاییز 98 روشن شد. کسانی که به یکباره از فضاهای مجازی خود 
را کنار کشیدند و صاحبان کسب وکارهای نوپا را با مشتریان ناراضی و 
هزینه های تحمیل شده ناگهانی، تنها گذاشتند. بارها در مورد دولتی 
شدن اکوسیستم کسب وکار نوآورانه ایران هشدار داده شده بود. اینکه 
نباید اجازه داد دولتی ها خط و ربط و مسیر آینده این فضا را مشخص 
کنند. اینکه تجربه های گذشته نشان داده مدیران دولتی گزینه های 
مناسبی برای راهبری تمام عیار یک فضای نوآورانه نیستند. اعتمادی 
که این اکوسیستم به مسئولان دولتی داشت در پاییزی که گذشت 
به شدت خدشه دار شد و فعالان اســتارتاپی متوجه شدند بیشتر از 
آنچه فکر می کنند در این فضا تنها هستند و باید دست روی زانوی 

خودشان بگذارند و برخیزند و از این روزهای سخت عبور کنند.

3- با موج دوم اکوسیستم استارتاپی همراه شوید
کم کم در حال نزدیک شدن به 10 سالگی اکوسیستم استارتاپی ایران 
با مبدا سرمایه گذاری های انجام شده روی استارتاپ ها هستیم. شاید 
10ســالگی این فضا را باید فرصت مناسبی برای بازنگری در روندها 
و آینده این فضا دانست. دهه اول برای این فضا دهه آزمون و خطا و 
تجربه گری در حوزه های دم دستی و امن بود. اما حالا می توان اذعان 
کرد که با شروع دهه دوم عمر فضای استارتاپی ایران، وقت آن رسیده 
که موج دومی از نوآوری در کسب وکارهای ایرانی اتفاق بیفتد. موجی 
که می تواند با نزدیک کردن فاصله خود بــا روندهای جهانی از یک 
ســو و همراه کردن بخش های دیگری از اقتصاد سنتی که هنوز تن 
به نوآوری نداده اند، فرصت ها و بازارهای تازه ای برای خود دست  وپا 
کند. در این موج دوم شاهد ظهور و بروز استارتاپ هایی خواهیم بود 
که هم دز نوآوری و فناوری آن ها بیشتر است و هم کمی دور از فضای 
خرده فروشی آنلاین و خدمات فعلی اســتارتاپ های بزرگ، میدان 
بازی خود را تعریف خواهند کرد. برندگان اصلی دهه دوم اکوسیستم 
استارتاپی ایران کســانی خواهند بود که به موقع با این موج همراه 
شوند و با دور شدن از تجربه های تکراری و اشباع شده فعلی، دست 
به ریسک های بزرگ تری بزنند. البته که باید امیدوار بود کلیت این 
فضا تحت تاثیر اتفاقاتی مشــابه آنچه در سال 98 رخ داد در معرض 

خطر قرار نگیرد.

4- و اما سال 99...
با تمام امیدواری هایی که هر صاحب کسب وکاری باید همیشه در کار 
و زندگی اش داشته باشد دوست دارم بگویم و بنویسم که پیش بینی 
من این است سال آینده سالی سخت تر برای کسب وکارهای آنلاین  
خواهد بود. ایــن پیش بینی هرچقــدر هم احتمال اشــتباه از آب 
درآمدنش زیاد باشــد این خوبی را دارد که عــده ای هرچند معدود 
را به فکر وادارد برای نجات و راهبری درســت تر کسب وکارشان از 
همین حالا کاری کنند. من هم امیدوارم ســال 99 ســال گشایش 
در جنبه های مختلف زندگی و کسب وکار ایرانی ها باشد، اما تجربه 
98 به ما می گوید باید کمی منطقی و واقع بین بود و برای روزهایی 
دشوارتر هم آمادگی داشته باشیم. این واقعیتی ناخوشایند است اما 
شکی نیست بی اعتنایی به آن حسرت هایی بزرگتر از آنچه در ماه های 

گذشته تجربه کردیم بر دل ما خواهد گذاشت.
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یادداشت
رضا جمیلی

 سال سختی گذشت 
و سالی سخت تر در پیش است...

مسعودشاهحسيني| کسب وکارهاي آنلاین فضا 
مي خواهند و حمایــت. دیده شــدن و توجه، اگر 
سکوي پرتاب نباشــد، دست کم کمترین انتظاري 
است که اســتارتاپ ها از دولت و سیاست گذاران 
و در بعدي حیاتي تــر، از ســرمایه گذاران دارند. 
داســتان مجوزها، قوانین و مقررات و آیین نامه ها 
و دســتورالعمل هایي براي کسب و کارهاي آنلاین 
و اتحادیه ها و انجمن هاي آن هــا، قصه پرغصه اي 
است که سال ها و بلکه دهه هاست همه درگیر آنند. 
داستاني که سر دراز دارد و جاي کار بسیار. با همه 
این ها، از 12سال پیش که ایده برگزاري رویدادي 
با محوریت اســتارتاپ هاي حوزه وب شکل گرفت 
و بعدها هم با جشــنواره موبایل ادغام و یکي شد، 
فعالان این دو عرصه دور همدیگر جمع مي شوند 
تا از ایده ها و فکرهاي جدید و نــو، رونمایي کنند 
و فرصت و زمینه را براي حمایت از استارتاپ هاي 
برتر فراهم کنند. »جشــنواره وب و موبایل ایران« 
فارغ از کم و کاســتي ها و ضعف ها و گله هایي که 
کم هم نیستند، در دوره دوازدهم خود بعد از عبور 
از هفت شهر، حالا به ایستگاه پایاني رسیده است. 
جشنواره اي که امسال شــعار »ایران فقط تهران 

نیست« را انتخاب کرده و همین موضوع هم شاید 
مهمترین تفاوت این دوره از جشنواره با سال هاي 

گذشته باشد. 

 ثبت نام دوهزار و 83۷ سرویس آنلاین
آنطور که برگزارکنندگان رویداد سال 98 وب و موبایل 
ایران مي گویند، هدف از برگزاري جشنواره، ایجاد پل 
ارتباطي و در اکوسیستم کارآفریني آنلاین و شناخت 
بیشتر است. شایان شلیله، از بنیانگذاران این جشنواره 
در نشست خبري پیش از برگزاري مراسم اختتامیه 
گفت: »هدف جشــنواره وب و موبایل ایران توسعه 
فضاي کسب وکارهاي آنلاین اســت. ما مي خواهیم 
پلي ارتباطي میان فعالان اکوسیستم و نسل قدیم و 
جدید حوزه کارآفریني برقرار کنیم و به استارتاپ هاي 
نوپا براي بیشتر شناخته شدن کمک کنیم و در کنار 
آن زمینه براي استارتاپ هایي که چندین سال است 
فعالند و نیاز به جلب اعتمــاد عمومي  دارند، صورت 
گیرد.« دوهزار و 8۳۷ اثر براي حضور در جشــنواره 
ثبت نام کرده بودند اما درنهایــت از میان آن ها تنها 
دوهزار و 1۳1 اثر واجد شرایط و استانداردهاي لازم 
براي شــرکت در جشــنواره تشــخیص داده شد. از 

آمارها و ارقام اعلام شده چنین برمي آید که بیشترین 
مشارکت  را وب سایت ها داشته اند. در رویداد سال 98، 
در مجموع 2۵۶۶وب سایت براي حضور در جشنواره 
ثبت نام کرده  بودند که از میان آن ها شوراي 28نفره 
داوري صلاحیــت 1902وب ســایت را تایید کرد. از 
میان اپ هاي موبایلي هم 42محصول به مرحله فینال 
رفته اند. طي 12دوره گذشته جشنواره وب و موبایل، 
درمجموع 21 هزار و ۵1۳وب ســایت و هفت هزار و 
412اپلیکیشن مشارکت داشته اند. همچنین در بخش 
گروه هاي ویژه فناوري، بیش از ۷0شرکت دانش بنیان 
در شش شاخه مختلف در جشــنواره ثبت نام کردند. 
درباره داوري ها نیز آمارها حکایــت از آن دارد که در 
مرحله اول ثبت نام، 182هزار و 209راي جمع آوري 
شده که این تعداد را دوهزار و ۶91نفر ثبت کرده اند. 
با احتســاب ۳02هزار و ۳8۵راي مردمي، آنگونه که 
شــلیله گفته، درمجموع ۵94هزار و 484راي براي 
مرحله اول جشنواره ثبت شده اســت. به این میزان 
در مرحله نهایي هم حدود 92هزار راي اضافه شــده. 
در مراحل ارزیابي نهایي داوري ها نیز تاکنون 92هزار 
و 181راي به وب ســایت ها و ۷۳هزار و 4۷9راي نیز 
به اپلیکیشن ها تعلق یافته است.ادامهدرصفحه02

نوآوری به گستردگی ایران زمین

مرکز نوآوری ایران زمین یکی از بازیگران پر تلاش فضای کسب وکارهای نوپای 
کشور است که تبدیل به نقطه پیوند امیدبخش افراد نوآور و مسائل واقعی حوزه 
کسب وکار شده. برخورداری از حمایت بانک ایران زمین و قرار گرفتن در کانون 
فعالیت های بانکداری دیجیتال، قابلیت های گسترده ای را فراهم کرده که برای 
صاحبان طرح های خلاق جذابیت ویــژه ای دارد.  صاحبان طرح های خلاق با 
حضور در مرکز نوآوری ایران زمین، امیدوار به بهره برداری از حمایت این مرکز 
در مسیر تبدیل شدن به یک کسب وکار و جلب توجه سرمایه گذاران علاقه مند 
نیز هستند. گستره متنوع قابلیت ها و نیازمندی های بانکداری دیجیتال در کنار 
امکانات حمایتی مرکز نوآوری، فرصت ویژه ای برای شناسایی نیازهای روز بازار 
و ارائه راه حل توسط گروه های نوآور فراهم کرده. امکان دسترسی به زیرساخت 
موسوم به بوم نوآوری ایران زمین که در این مرکز، قابلیت ها و خدمات گسترده 
حوزه بانکی و بیش از 200 خدمت در این زمینه را به کسب وکارهای نوپا عرضه 
می کند. این زیرساخت بستر شکل گیری فعالیت های گوناگونی است که نسل 
بعدی کسب وکارهای فناورانه کشور را شکل خواهند داد.  کافی است به بهانه 
یک رویداد، برای آشنایی با یکی از گروه های تحت حمایت، یا شرکت در یکی 
از کلاس های آموزشی که در مرکز نوآوری ایران زمین تشکیل می شود، سری 
به این محل بزنید، تا همه شور و انگیزه لازم برای این نوع فعالیت ها را از فضای 
مناسب و گروه علاقه مند و با تجربه از نزدیک ببینید. مرکز نوآوری ایران زمین 
گروه خوبی از افراد آگاه و با سابقه در حوزه کسب وکار را گردهم آورده تا در یک 
محیط دلپذیر برای توسعه و پرورش طرح های خلاق کار کنند. این گروه برنامه 
سنجیده و مناسبی را برای حمایت از افراد و گروه های خلاق و نوآور برنامه ریزی 
کرده و از مســیر فراخوان ها و اجرای برنامه های مســتمر آشنایی با صاحبان 
طرح های خلاق، زمینه جذب آنها را فراهم می کند.  هر گروه نوآوری که بتواند 
در مسیر ارزیابی نمره قبولی دریافت کند، در یک برنامه 4 تا ۶ ماهه شتابدهی 
تحت حمایت مرکز نوآوری ایران زمین قرار می گیرد. آنگونه که گروه های تحت 
حمایت فعلی می گویند، در طول برنامه شتابدهی امکان استفاده از فضای جذاب 
کاری و زیرساخت های فراهم شده در مرکز را دارند. آنها همچنین به شبکه خوبی 
از مشاوران آگاه و کارآزموده در حوزه های مختلف دسترسی دارند که نیازهای 
هر گروه برای رشد تا تبدیل شدن به یک کسب وکار را برآورده می سازند. مرکز 
نوآوری ایران زمین در کنار همه اینها، مبلغ قابل توجهی را هم به عنوان سرمایه 
پرورش طرح در اختیار این گروه ها قرار می دهد تا گام های نخستین در مسیر 

تبدیل شدن به یک کسب وکار را با سهولت بیشتری دنبال کنند.
مرکز نوآوری ایران زمین به شکل مســتمر برنامه های مختلفی را برای بهبود 
زیست بوم کسب وکارهای نوپای کشور اجرا می کند. رویداد »چای تلخ« یکی 
از این نوع برنامه هاست که به مسائل زیست بوم کسب وکارهای نوپای کشور و 
مفاهیم کلیدی در این زمینه می پردازد. مرکز نوآوری ایران زمین در این نوع 
رویدادها هربار یک موضوع یا مفهوم کلیدی را با حضور تعدادی از افراد با تجربه و 
اثرگذار مورد کنکاش قرار می دهد. سابقه اجرای این برنامه حاکی است که تلاش 
ارزشمند و منحصر به فردی برای بررسی جوانب مختلف موضوعات روز از مجرای 
مسائل فرهنگی شکل گرفته. محل برگزاری رویدادهای این مرکز به طور مداوم 
شاهد حضور علاقه مندان برای شرکت در رویدادهای متنوع است که علاوه بر 
گسترش شبکه ارتباطی موجب رشد دانش فعالان زیست بوم کسب وکارهای 

نوپای کشور می شود.
مرکز نوآوری ایران زمین بســتر نرم افزاری را ایجاد کرده که در گام نخســت 
فناوری های مالی خانــواده ایــران زمیــن و در ادامــه آن فناوری های کل 
تامین کنندگان خدمات مالی کشور را در قالب یک زیرساخت یکپارچه در اختیار 
کسب و کارها قرار می دهد. از این طریق ورود کسب و کارهای نوپا به صنعت مالی 
کشور با سهولت بیشتری محقق شده و خلق محصولات مالی نوآورانه با شتاب 
بیشتری انجام خواهد شد. دسترسی به بوم بانکداری باز، محیط کار جذاب، گروه 
مشاوران کارآزموده و حمایت های گسترده ای که مرکز نوآوری ایران زمین به 
صاحبان طرح های خلاق و نوآورانه عرضه می کند، اتفاق خوبی است که تکرار آن 
آرزوی علاقه مندان و فعالان حوزه کسب وکارهای نوپای کشور است و برهمین 
اساس مدیران و دست اندرکاران این مرکز اراده خود را »نوآوری به گستردگی 

ایران زمین« قرار داده اند.

با اینکه بــازار گردشــگری زیرمجموعه های آن مثل 
بوم گردی و طبیعت گردی بازیگــران و فعالان زیادی 
دارد، اما تقریبا با اطمینان می توان گفت اکوسیستم 
استارتاپی و عملکرد تحســین برانگیز آن ها بوده که 
توجه ها را بــه بوم گردی و اکوتوریســم جلب کرده و 
این حوزه را از گمنامی و ناشــناخته بــودن درآورده 
اســت. حوزه ای شــلوغ و پررقابت که اســتارتاپ ها 
می کوشند سهم بیشتری برای خود دست و پا کنند. 
اســتارتاپ جاجیگا )jajiga.com ( یکی از همین 
استارتاپ هاست که از سال 9۵ و در شهر رودسر استان 

گیلان کار خود را شروع کرده است. 

اقامت با طعم سبک زندگی محلی
به طور قطع اقامت در خانه، ویلا، آپارتمان، ســویت، 
خانه های روستایی و اقامتگاه های خصوصی و مردمی و 
در کنار  مردم محلی مقاصد سفر گردشگران، تجربه ای 
متفاوت برای همه است که روز به روز هم بر محبوبیت 
آن افزوده می شــود. کاری که جاجیگا می کند همین 
است. پلتفرمی برای رزرو اینترنتی اقامتگاه هاست که 
امکانات جســت وجو و  فیلترهایی در آن تعبیه شده و 
مراجعه کنندگان می توانند به آسانی اقامتگاه مدنظر 
خود را در هر منطقه ای که می خواهند انتخاب کنند. 
بازه قیمتی و مشخصات و ویژگی ها و تصاویر باکیفیت 
هر اقامتگاه در دسترس اســت و متقاضیان می توانند 
نظرات میهمان های قبلی هر مــکان را بخوانند تا به 
انتخاب شان کمک کند. جاجیگا فرایندی ساده و امن 
دارد که این امکان را به مســافران می دهد به صورت 

آنلاین اقامتگاه مورد علاقه خود را انتخاب و واچر رزرو را 
نیز به صورت  خودکار دریافت کنند. جاجیگا در حقیقت 
بستری فراهم کرده که از یک طرف میزبانان می توانند 
پس از ثبت اقامتگاه و طی کردن مراحل تایید میزبانی، 
خدمات اقامتی خود را به گردشــگران عرضه کنند و 
از دیگر سو گردشــگران می توانند، به راحتی به تنوع 
بی نظیری از اقامتگاه های مردمی که میزبانان و صاحبان 
اقامتگاه ها ثبت می کنند، دسترسی داشته باشند و پس 
از مطالعه و مقایســه ویژگی های اقامتگاه ها، اقامتگاه 
منتخب خود را به صورت آنلاین رزرو کنند.   در حال 
حاضر حدود ۷0 شهر در 20 استان در جاجیگا پوشش 
داده شده اند و تمرکز اقامتگاه ها بیشتر در استان های 
شمالی است. همچنین حدود 1200 اقامتگاه فعال در 
جاجیگا ثبت شده اند و از زمانی که جاجیگا کار خود را 
شروع کرده است، حدود 180 هزار کاربر از آن بازدید 
داشته اند. ثبت و انتشار اقامتگاه ها در جاجیگا رایگان 
است، تنها هنگامی که اقامتگاهی رزرو می شود، کارمزد 

جاجیگا از صورتحساب رزرو کسر می شود.
داده های رســمی اي درباره حجم و گردش مالی بازار 
اقامتگاه های بوم گردی وجود ندارد. با این حال برآوردها 
در زمینه اجاره روزانه ویلا، سوئیت، منزل مبله و سایر 
انواع اقامتگاه هــا حول و حوش هــزار میلیارد تومان 
در سال اســت که جاجیگا می خواهد یک پنجم این 
بازار پرکشش را نصیب خود کند. سهرابی در این باره 
می گوید: »چشم انداز جاجیگا دســتیابی به سهمی 
20درصدی از بازار رزرواســیون آنلاین اقامتگاه های 
خصوصی و مردمی است که تا چهارسال آینده به آن 

دست می یابیم.« در سه سالی که جاجیگا کار خود را 
شــروع کرده ، با اینکه نام آن در زمره یکی از بازیگران 
کلیدی پلتفرم های رزرو آنلاین قرار گرفته، سنگ ها 
و موانع پیش پای این استارتاپ هم کم نیست. موانعی 
که اگر پای صحبت های فعالان استارتاپی بنشینیم، 
ســیاهه ای بلندبالا می شود. بوروکراســی پیچیده و 
دشــواری های دریافت انواع مجوز، مواردی است که 
سهرابی معتقد است سرعت رشدشان را گرفته است. 
او توضیح می دهد: »به طور کلی سازمان های مرتبط 
در حوزه گردشگری به روز نیســتند و همگام با رشد 
پر شتاب در حوزه اســتارتاپ حرکت نمی کنند و اکثر 
قوانینی که براساس آن در حال حاضر تصمیم گرفته 
می شود، مربوط به ســال های گذشته است که نیاز به 
بازنگری جــدی دارد.« به زعم بنیانگــذاران جاجیگا 
و اعداد و ارقام، و مهمتر از همــه این ها بازخوردهای 
عمومی، جاجیگا کارنامه موفقی از خود به جا گذاشته 
و مسیر رو به رشد خوبی را هم تجربه کرده است. حالا 
موسسان این اســتارتاپ در حال مذاکره برای جذب 
سرمایه گذار هســتند تا فعالیت های خود را به ورای 
مرزها و کشــورهای دیگر هم گسترش دهند. ایده ای 
بلندپروازانه که سهرابی معتقد است اگر همه چیز خوب 

پیش برود، به زودی به آن دست می یابند. 

معرفی فضای استارتاپی

استارتاپ گردشگری

سلامی گرم به اساتید
نگاهی به آخرین تحولات »استادسلام« که 

نغمه عقیلی بنیان گذار آن است

خیز بلند جاجیگا برای تصاحب20 درصد بازار 

100تنديس
براي سايت ها 

و  اپلیکیشن ها
رقابت دوهزار وب سایت و اپلیکیشن در 

جشنواره دوازدهم وب و موبایل ایران

ديروز    و   امروز 
سرمايه گذاری خطرپذير 

در استارتاپ ها

تغییر معادلات آموزش
آنلاين با نماتک

گفت وگو با رادمان ربیعی، معاون 
سرمایه گذاری جسورانه گروه مالی فیروزه

استارتاپ نماتک روی ایده آموزش 
تخصصی حوزه صنعت دست گذاشته و 

عملکردی فراتر از انتظار داشته است
گروه مالی فیروزه از سال 8۶ فعالیت خود را در ایران آغاز 

کرد. 1۵سال پیش با اینکه پای شرکت های بزرگ خارجی 
به ایران باز شده بود اما هنوز سرمایه گذاران خارجی به 

ایران نیامده بودند و حتی در بانک های بین المللی صندوق 
سرمایه گذاری تحت عنوان ایران وجود نداشت...

هنوز مانده تا بازار آموزش آنلاین به حد و اندازه رقبای 
سنتی قدر و قدرتی که سال هاست پول های کلان در 

می آورند، برسد. چندین سال است استارتاپ ها و کسب و 
کارهایی وارد این بازار شده اند و با آنکه دوره های شتابدهی 

را نیز تجربه کرده اند، خروجی شان آنطور که باید و...

ثبت لحظات  ماندگار
استارتاپ اینستاچاپ، کار آتلیه های قدیمی 
را انجام می دهد، منتها آنلاین و امن و سریع

ره 
نوا

ه جش
نام

یژه 
و

ایران 
وبایل 

 و م
وب
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به طور قطع هر کسی که در يکی از شبکه های 
اجتماعی عضويت داشــته باشد، می داند که از 
دست دادن عکس هايی که بر اين بستر نشر و 
بازنشر کرده، سخت و ناراحت کننده است. ايده 
راه اندازی استارتاپ اينســتاچاپ هم از چنین 
الزامی شکل گرفت. يعنی چاپ تصاوير شخصی 
محصور شده در شبکه های اجتماعی و ابزارهای 
ديجیتالی. راضیه بیات که بــه اتفاق برادرش 
مرتضی بیات کسب و کارشان را بر اين اساس 
راه  انداخته انــد. او می گويد: »ما به دنبال راهی 
بوديم که تصاوير گالــری را چاپ کنیم و برای 
اين کار بايد کل تصاوير را دانلود می کرديم که 
راحت نبود. بنابراين به دنبال سرويسی رفتیم 
که بدون نیــاز به دانلود تصاوير اينســتاگرام  و 
آپلود مجدد به راحتی ســفارش چاپ عکس ها 
را بدهد. جســت وجوی ما به نتیجه ای نرسید 
و جز دو ســرويس که در آمريکا و اروپا بودند، 
سايتی را پیدا نکرديم. برای همین فکر کرديم 
که اين نیاز ما مسلما برای ساير افراد نیز وجود 
دارد لذا در صــدد آن بر آمديم که چنین امکان 
فنی را فراهم کنیم و به عنوان ســرويس ارائه 
دهیم . ابتدا برای اعتبار سنجی ايده يک صفحه 
فرود محتوای توضیحات ايده با فرم عضويت در 
خبرنامه برای اطلاع  از آغاز فعالیت ايجاد کرديم. 
در مدت کمتر از دو هفته ايمیل هايی ثبت شد تا 
از آغاز به کار ما مطلع شوند و بدين ترتیب ايده ما 
اعتبار سنجی شد و پس از آن سرويس را عمومی 
کرديم تا عموم کاربران بتوانند سفارش هايشان 

را ثبت کنند.« 

 سفارش آنلاین عکس خصوصی
اينستاچاپ در وهله اول کسب و کاری خانوادگی 
است که هسته اصلی و موسسان آن از اعضای 
يک خانواده هستند . راضیه بیات که مديريت 
اينستاچاپ را بر عهده دارد، مهندس کامپیوتر 
گرايش نرم افزار خوانده و عکاس اســت و برادر 
او، مرتضی هم کارشــناس ارشد سیستم های  
اطلاعاتی  هستند که مسئولیت برنامه نويسی 
سرور و تبلیغات را برعهده دارند. چند نفر ديگر 

آماده ســازی هم هستند که وظیفه پشتیبانی، 
مرســولات، پــردازش و 
چاپ  و طراحی و توســعه 

اپلیکیشــن موبايل را بر 
عهده دارنــد. مزيت 

اصلی ايسنتاچاپ اين است که به گفته موسسان 
آن خاطرات افراد را ماندگار می کند. اســتفاده 
از گوشی های هوشمند و علاقه مردم به حفظ 
عکس ها و تصاوير رو به روز بیشتر می شود و از 
ســويی هم اين تصور که تصاوير در شبکه های 
اجتماعی و گوشی های هوشمند امنیت کافی 
ندارند، تمايــل کاربران به چاپ تصاويرشــان 
را دو چندان کرده اســت.  اينســتا چاپ اولین 
ســرويس ايرانی چاپ آنلايــن تصاوير مبتنی 
بر شــبکه های اجتماعی اســت که می کوشد 
بهترين همراه کاربران شبکه های اجتماعی در 
نگهداری خاطراتشان باشد. نکته کلیدی درباره 
اينستاچاپ اين است که تصاوير گالری افراد در 
اين پلتفرم ذخیره نمی شوند. مانیفست اصلی 
اينستاچاپ هم همین است: محافظت 
از حريم شخصی کاربران. 
يعنی تصاوير 

و اطلاعات کاربران بر خلاف ساير سرويس های 
چاپ عکس به محض اينکه ارســال شــد و در 
اينستاچاپ دريافت شــد، به صورت غیر قابل 
بازگشت پاک خواهد شد. روش کار اينطور است 
که افراد با اکانت اينستاگرام خود وارد می شوند 
و يکی از محصولات را به همراه تصاوير انتخابی 
خود در اينســتاگرام انتخاب و سفارشــتان را 
درب منزل تحويل می گیرند. اينســتاچاپ به 
سراسر ايران ارسال دارد و کاربران می توانند در 
صورت وجود هر مشکلی در سفارش های خود از 
گارانتی رضايت اينستاچاپ استفاده کنند و تا 
زمانی که مشکل رفع نشود اينستاچاپ موضوع 
را پیگیری می کند و فرآيند چاپ سفارش ها را 
ادامه می دهد. همچنیــن کلیه کادر پردازش و 

بسته بندی اينستاچاپ خانم هستند.
  اعتمادسازی به سبک اینستاچاپ

نیاز به گفتن نیســت که کاربران شــبکه های 

اجتماعی حساســیت های زيادی بر اطلاعات 
و تصاوير شــخصی و خصوصی خــود دارند و 
در ايــن میان اگــر کســب و کاری بخواهد از 
اين حوزه بــه درآمدزايی برســد، مهمترين و 
کلیدی ترين نیــاز، همراهی مخاطبان و جلب 
اعتماد آن هاست. چیزی که اينستاچاپ هم بر 
روی آن سرمايه گذاری زيادی انجام داده است. 
اينستاچاپ دارای نماد اعتماد  الکترونیک است 
و پشتیبانان آن هم در تماس با سفارشدهندگان 
روند پردازش سفارشات و فرايند ثبت و دريافت 
سفارش را به صورت شــفاف و کامل توضیح 
می دهنــد. بنیان گذار اين اســتارتاپ معتقد 
است ارائه سرويس خوب و همراهی مشتريان 
باعث شده که نام اين استارتاپ دهان به دهان 
میان کاربران منتقل شود و همین هم موجب 
شــناخته شــدن و اعتماد عمومی به کسب و 

کارشان شود. 

اينســتاچاپ فعلا هم و غم خود را بر شــبکه 
اجتماعی اينستاگرام گذاشــته است اما آنطور 
که موسســان آن می گويند در قــدم بعدی به 
سراغ ديگر شــبکه های اجتماعی هم می روند. 
راضیه بیات در اين باره می گويد: »تلاش ما در 
اينستاچاپ بر اين اســت که در آينده نزديک 
بازار خــود را در ايران تثبیت کــرده و با توجه 
به درخواســت هايی که از کشــور های اطراف 
خود برای ارائــه خدمات داشــتیم و به دلیل 
محدوديت هايــی مانند پرداخــت بین الملل 
و پســت بین الملل، تمهیداتی بینديشیم که 
امکان سرويس دهی به اين کشور ها مهیا شود.  
درخواست ها  از فارسی زبان ها و ايرانیان مقیم 
خارج بوده که از طريق جست وجو در موتورهای 
جســت وجو و همینطور از طريق شــبکه های 
اجتماعی و يا  به واسطه دوستانشان  که ما را به 
آنها معرفی کردند با ما آشنا شدند  و  راغب بودند 

از سرويس اينستاچاپ استفاده کنند.« 

  رضایت مشتری، انگیزه رشد
گذشــته از ايده جذابی که ايســنتاچاپ دارد، 
اصل مهم تر ســودآوری کســب و کار اســت. 
بنیان گذاراين اســتارتاپ با اشاره به مشکلاتی 
که کســب و کارهای نوين دارند، از تلاششان 
برای بقا و ادامه کار می گويد: » مشکلات بخش 
لاينفک هر کســب و کاری اســت اما ما تلاش 
می کنیم اين مشکلات و سختی ها را  به حداقل 
برسانیم . علاوه بر اين، حس زيبا و خاطره انگیز ی 
 که  به متقاضیان  اين  ســرويس ارائه می کنیم و  
بازخوردهای دلنشینی که از مشتريان دريافت 
می کنیم، دلگرمی ما را به ارائه اين ســرويس 
دوچندان می کنــد .« هر چند بــه گفته بیات 
اولین مشکل اينستاچاپ اعتماد عمومی بوده 
که به تدريج مرتفع شده، مشکلات زيرساخت 
شــبکه و اختلال و فیلترينگ کــم و بیش بر 
کســب و کار آن ها هم اثر می گــذارد. با تمام 
فراز و نشیب ها و نگرانی هايی که بنیان گذاران 

اينستاچاپ دارند، بايد اين استارتاپ را يکی 
از موفق ترين ها دانست که ضريب رشد 

بالايی دارند و به قول خودشان تیمی 
هماهنگ و همگن دارند، کاری 

هیجان انگیز انجام می دهند و 
رضايت خاطر را در چهره 

مشتريانشان می بینند. 

معرفی استارتاپ
افروز کریمی

راه میان بُر 
برای اینفلوئنسر مارکتینگ!

معرفی استارتاپ »باکس ادز« که با استفاده از آن 
می توانید به راحتی تبلیغات در صفحه های 

اینستاگرام افراد مشهور را انجام دهید
»اينفلوئنســر مارکتینگ« در حال 
حاضر يکی از حوزه هــای جذاب و 
پرطرفدار بازاريابی است که به دلیل 
استفاده گسترده مردم از شبکه های 
اجتماعــی اهمیت بیشــتری پیدا 
کرده است. اينفلوئنسر مارکتینگ 
شامل شناسايی، بررسی، همکاری 
و مشــارکت با افراد تأثیرگذار برای 
ارتباط با کاربران در مورد محصولات 
و خدمات شــرکت می شــود. شما 
بايد ســاعت ها زمان بگذاريد تا يک 
اينفلوئنسر مناسب برای کسب وکار خود پیدا کنید، پس از آن تازه 
کار اصلی شروع می شود که بايد با اينفلوئنسر موردنظر ارتباط گرفته 
و مراحل بعدی را انجام دهید. مراحلی که هم سخت و دشوار است و 
هم هزينه بر. تازه تجربه هم نشان داده در آخر کار معمولا صاحبان 
کســب وکار از تجربه همکاری خود با اينفلوئنسرها راضی نیستند. 
استارتاپ »باکس ادز« برای رفع اين مشکل از سال 1397 تاسیس 
شد و يک پلتفرم آنلاين برای اينفلوئنسر مارکتینگ ايجاد کرد. در 
اين سايت )www.ba.digital( همه چیز به صورت آنلاين ثبت 
می شود و صاحبان کسب وکار درخواســت خود را برای ايجاد يک 
کمپین اينفلوئنسر مارکتینگ ثبت می کنند. از اين جای کار به بعد 
همه چیز به عهده سايت »باکس ادز« است که بهترين و مناسب ترين 
اينفلوئنسر را برای شما پیدا کرده و تا آخر کمپین، صفر تا صد کار 

را انجام دهند. 
  چند اشتباه بزرگ در اینفلوئنسر مارکتینگ

با وجود آنکه چند سالی اســت تبلیغات اينستاگرامی باب شده اما 
بسیاری از صاحبان کسب وکار نمی دانند که تبلیغات خود را به چه 
اينفلوئنسری بســپارند. خیلی ها فريب تعداد فالوئرهای زياد يک 
اينفلوئنسر را می خورند در حالی که ممکن است آن فالوئرها فیک 
باشند يا اگر هم فیک نباشند به درد آن کســب و کار نخورد. برای 

برگزاری اينفلوئنسر مارکتینگ بايد به نکات زير توجه کنید:
1. به صفحه اينفلوئنســر موردنظرتان نگاه کنید و ببینید بیشتر با 
چه برندهايی کار می کند و تبلیغ شــان را انجام می دهد. همکاری 
با اينفلوئنسرهايی که در يک گروه مخصوص از محتوا مانند بازی، 
مد، فناوری يا تناسب اندام تخصص دارند، می تواند بینش مناسبی 
راجع به رفتارهای مخاطبان در عرصه رسانه های اجتماعی و خريد 

آنلاين نشان دهد.
2. اگر می خواهید با کمک يک اينفلوئنسر، محصولی را که مناسب 
زنان است بفروشید، قطعا بايد يک اينفلوئنسر زن را انتخاب کنید 
ولی بايد در نظر داشته باشید گاهی اوقات درصد بالايی فالوئرهای 

او آقايان باشند!  
3. شما به عنوان صاحب کسب وکار حق داريد که درباره اينفلوئنسر 
موردنظرتان تحقیق کنید. کسب وکارها می توانند از اينفلوئنسرها 
بخواهند تا اطلاعات مفصلی راجع به ترکیــب جمعیتی فالوئرها و 
طرفدارانشان را در اختیار آن ها قرار دهند. با استفاده از اين اطلاعات، 
برندها می توانند برای دســتیابی به مخاطبــان حتی هدفمند تر و 
باکیفیت تر، فعالیت های آينده را بهینه تر ســازند و درنهايت باعث 

افزايش اثر کمپین اينفلوئنسر مارکتینگ خود شوند.
4. مهم ترين موضوع در انتخاب اينفلوئنسر، واقعی بودن فالوئرهای 
آن هاست. پس بهتر است تحلیل و بررسی دقیق تری نسبت به تعداد 

واقعی دنبال کنندگان داشته باشید.
  حذف لایک اینستاگرام و دوران خوش اینفلوئنسر مارکتینگ

استوری ها  قلمرو مناسبی برای اينفلوئنسر مارکتینگ است. با حذف 
لايک اينســتاگرام در آينده ای نزديک؛ میزان تقلب در اينفلوئنسر 
مارکتینگ چه از نظــر فالوئرهای جعلی و چــه از نظر لايک های 
جعلی به واسطه تمرکز بر مشاهده برطرف می شوند. با حذف لايک 
اينستاگرام، تقلب اينفلوئنسرها کاهش پیدا می کند. اينفلوئنسرها 
بر اساس اثرگذاری واقعی ارزشگذاری می شوند. به اين ترتیب انتشار 
استوری، قدرت بیشتری پیدا می کند زيرا برندها برای هماهنگی با 
اين الگوی جديد در رسانه های اجتماعی، به طور مکرر و تقريباً در 
لحظه، از استوری استفاده می کنند. چرا؟ چون آمار تعداد بازديدهای 
استوری قابل مشاهده و اندازه گیری است! همچنین در حال حاضر 
خوشبختانه هیچ ابزار يا بات هايی طراحی نشده که به صورت فیک 
اســتوری ها را ببیند و آمار آن را بالا ببرد! در حقیقت ممکن است 
عملکرد اينفلوئنسرها از هر زمان ديگری با ارزش تر شود زيرا برندها 
در مواجهه با داده های استوری اينفلوئنسرها و تصمیم گیری از روی 

آن ها دقت بیشتری پیدا می کنند.
  نحوه کار »باکس ادز« چگونه است؟

www. 1. ثبت کمپین: در نخستین گام کمپین خود را روی سايت
ba.digital  بســازيد. مشــاوران ما در تمامی مراحل همراه شما 

خواهند بود.
2. دعوت از اينفلوئنسرها: پس از تايید کمپین می توانید مستقیما 

پیشنهاد همکاری خود را برای اينفلوئنسرها ارسال کنید.
3. شــروع همکاری: پس از توافــق در خصوص نرخ پیشــنهادی 

اينفلوئنسرها، همکاری شما آغاز خواهد شد.
4. ارسال و انتشار محتوا توسط اينفلوئنســر: اينفلوئنسرها پس از 

تايید محتوای تولید شده، پست/استوری را منتشر می کنند.
5. ارسال گزارش: 24 الی 48ســاعت پس از انتشار محتوا، گزارش 
پست/استوری منتشــر شده توسط اينفلوئنســرها، روی وبسايت 

آپلود خواهد شد.
6. دريافت گزارش نهايی: در نهايت گزارش جامعی از کمپین خود 

را خواهید داشت. 

عصر کنونی، عصر شبکه های اجتماعی است. مدیایی که تک صدایی  حاکم بر دوران رسانه های سنتی را به چالش کشیده و میلیاردها کاربر 
در گوشه و کنار جهان از طریق موبایل یا تبلت و لپ تاپ خود یا به تولید محتوا می پردازند یا عکس ها و فیلم های خود را در جهانی مجازی به 
اشتراک می گذارند. حتما برایتان پیش آمده که بخواهید عکس هایی که در شبکه های اجتماعی به اشتراک می گذارید را به چاپ برسانید 
و به دنبال راهکاری برای اینکار می گردید. اینستاچاپ )instachap.com( سرویسی آنلاین است که این امکان را به شما امکان می دهد 
تصاویر گالری شبکه های اجتماعی خود را در قالب محصولاتی خاص به چاپ برسانید. استارتاپی که گرچه فعلا تمرکز خود را بر شبکه 

اینستاگرام گذاشته کاربران می توانند از این رهگذر تصاویر تلفن های هوشمند و رایانه  های خود را به شکلی که می خواهند چاپ کنند. 

  داده نمایی

ثبت لحظات  ماندگار
استارتاپ اینستاچاپ، کار آتلیه های قدیمی را انجام می دهد، منتها آنلاین و امن و سریع

از فعالیت هــا و اقدامــات گروه مالی 
فیروزه برایمان توضیح دهید؟

اولین اقدام گروه ايجاد صندوق سرمايه گذاری 
برای سرمايه گذاران خارجی بود که از طريق 
اين صندوق می توانستند سرمايه خود را وارد 
بازار بورس تهران کنند. اين شرکت در مدت 
پنج سال توانست نزديک به  150میلیون دلار 
سرمايه خارجی وارد ايران کند. سپس فیروزه 
خدمــات داخلی خــود را با ايجــاد صندوق 
سرمايه گذاری برای ســرمايه گذاران داخلی 
گســترش داد و با خريد ســهام گروه توسعه 
صنعتی ايران وارد بخش مديريت شرکت های 
سرمايه گذاری کشور شد. پس از ورود بخش 
خصوصی به شرکت توســعه صنعتی ايران، 
اين گروه رشــد خوبی را از نظر سودآوری و 
شــفافیت تا الان داشته اســت. همچنین ما 
در گروه مالی فیروزه خدماتی چون مشــاوره 
مالی به شرکت های بزرگ و استارتاپ ها برای 
جذب سرمايه و تامین مالی می دهیم. در حال 
حاضر بیشــتر خدمات از طريق شرکت های 
زيرمجموعه اين گروه انجام می شــود. برای 
مثال خدمات واگذاری ســهام نیــز از طريق 
شرکت کارگزاری فیروزه آسیا انجام می شود 
که هم ســرمايه گذاران داخلی و هم خارجی 

می توانند از آن استفاده کنند.

ســرمایه گذاری گروه مالی فیروزه بر 
شرکت های تکنولوژی محور چگونه انجام 

می شود؟
گــروه مالــی فیــروزه در اوج تحريم هــای 
بین المللی توانست ســرمايه گذاران خارجی 
را وارد بازار ايران کند. اولین ســرمايه گذاری 
اين شــرکت در حوزه تکنولوژی بر استارتاپ 
شیپور و سپس روی شرکت سرآوا بود. فیروزه 
ابتدا به عنوان موســس ســرآوا فعالیت خود 
را آغاز کرد و بزرگ ترين ســهامدار آن شــد. 
با تزريق اين سرمايه، ســرآوا به  عنوان اولین 
شرکت سرمايه گذاری جسورانه ايران شروع 
به کار کرد و بر اســتارتاپ های موفقی مانند 
ديجی کالا،  کافه بــازار، علی بابا، تخفیفان و... 
ســرمايه گذاری کرد. همچنیــن از اقدامات 
ديگر اين شرکت ايجاد شرکت تامین سرمايه 
)Investmentbanking( بــوده که کار 
اصلی آن ارائه مشــاوره به شرکت های ايرانی 
و خارجی برای جذب سرمايه، ادغام يا خريد 
شرکت های ديگر است. از کارهای ديگر اين 
شرکت تاســیس يک مرکز رشد جهت ايجاد 
و ساخت اســتارتاپ های بر مدل های موفق 
بین المللی است. استارتاپ اســتوديو به نام 
کنترل تک در سال 2017 فعالیت خودش را 
آغاز کرد. در کنترل تک از صفر تاصد راه اندازی 
يک اســتارتاپ، مانند برنامه نويسی، کارهای 
فنی و در نهايــت انتخــاب مديرعامل انجام 
می شــود. در حال حاضر پنج اســتارتاپ در 
کنترل تک شــکل گرفته اســت. در دو سال 
گذشــته تمرکز ما بر حوزه کســب وکارهای 
تکنولوژی محور بوده است زيرا اين حوزه يک 

صنعت روبه رشــد و متکی بر نوآوری است و 
در اين مدت گروه مالــی فیروزه در اين حوزه 

سرمايه گذاری بسیاری انجام داده است.
پس از ايجاد زيرســاخت های لازم در حوزه 
تکنولوژی محور مانند شرکت های بانکداری 
الکترونیک، پرداخت الکترونیک و... شــرايط 
به گونه ای شــد که شــرکت های بــزرگ و 
اســتارتاپ ها مانند همتايان خود در سراسر 
دنیا فعالیت شان را شروع کردند و سهم بازار 
را از رقبای ســنتی خود گرفته و اين بازار را 
به سمت آنلاين شدن پیش بردند. در دوران 
برجام ورود بــرای ســرمايه گذاران خارجی 
آسان تر شده بود، از اين  رو سرمايه گذاری های 
خوبی توسط سرمايه گذاران داخلی و خارجی 
در اين حوزه انجام شد. اين حجم زياد سرمايه 
به اين شرکت ها کمک کرد که بتوانند کمی به 
اهداف خود نزديک تر شوند که با تحريم های 
دوباره در کشــور، ورود ســرمايه به ايران با 
محدوديت شديدی روبه رو شد و اين شرکت ها 
و استارتاپ ها ديگر نتوانستند به آسانی قبل 
جذب سرمايه داشته باشند. اما با توجه به رشد 
و بلوغ شرکت ها و استارتاپ ها، سرمايه گذاران 
داخلی برای سرمايه گذاری روی آن ها ترغیب 
شدند. ما هم همانطور که قبل گفتم از دو سال 
پیش بیشــترين تمرکز خود را بر اين حوزه 
گذاشتیم. در همین راستا اقدام به ايجاد يک 
صندوق سرمايه گذاری جســورانه و سامانه 

فیروزه پلت کرديم.

درباره ســامانه فیروزه پلت بیشــتر 
توضیح دهیــد. آیــا فیروزه پلت یک 

شبه بورس محسوب می شود؟
فیروزه پلت محلی برای سرمايه گذاری نیست 
بلکه برای معاملات سهام است و اين دو کاملا 
با هم متفاوت هستند. در فیروزه  پلت مذاکرات 

برای فروش سهم انجام می شود. فیروزه پلت 
سامانه ای است که کار تجمیع تقاضا را انجام 
می دهد؛ هم تقاضای کسانی که می خواهند 
سهامشان را عرضه کنند و هم تقاضای کسانی 
کــه می خواهند ســرمايه گذاری  کنند. بقیه 
پروسه هم به صورت حضوری انجام می شود 
يعنی در عمل ماه ها شــايد زمان ببرد تا يک 
معامله جوش بخورد. امــا همین که يک نفر 

که می خواهد سهم خودش )در استارتاپ ها( 
را نقد کند بدانــد يک جايی بــرای اين کار 
هست. فیروزه پلت زيرنظر بورس نیست چون 
هیچ معامله و عرضــه و تقاضايی در آن انجام 
نخواهد شد.  فیروزه پلت سازوکاری است برای 
ايجاد امکان تعامل بنیانگذاران اســتارتاپ ها 
و ســرمايه گذاران ســنتی، تا بتــوان تجربه 
موفق و پرسود سرمايه گذاری بر استارتاپ ها 
حاصل شــود. همچنین ارزشگذاری نجومی 
اســتارتاپ های داخلی يک ضد انگیزه برای 
ســرمايه گذاری اســت و ما قصد داريم با دو 
ســه مورد ســرمايه گذاری موفق داخلی بر 
استارتاپ ها، ســرمايه بخش سنتی، صنعتی 

و خانوادگی را وارد حوزه استارتاپ ها کنیم.

همانطور که خودتان اشــاره کردید، 
صندوق ســرمایه گذاری جســورانه از 
اقدامات دیگری بود که گروه مالی فیروزه 
برای کمک به اکوسیستم استارتاپی ایران 
انجام داده است. کمی راجع به این صندوق 
ســرمایه گذاری برایمــان بگوییــد. 
اســتارتاپ ها چگونــه می توانند از این 
صنــدوق اســتفاده کنند؟ آیــا فقط 
اســتارتاپ های گــروه مالــی فیروزه 
می توانند از خدمات صندوق جســورانه 

فیروزه استفاده کنند؟
پذيره نويسی صندوق سرمايه گذاری جسورانه 
فیروزه از همین هفته آغاز شــد و مورد اقبال 
ســرمايه گذاران زيادی قرار گرفت. هدف از 
ايجاد اين صنــدوق، ادامه ســرمايه گذاری 
فیروزه در شرکت های تکنولوژی محور است. 
اســتارتاپ هايی که به بلوغ رسیدند و مراحل 
ابتدايی را پشت سر گذاشتند و درحال حاضر 
دارای تیم و شرکت هســتند، با داشتن يک 
کارنامه عملیاتی  و با رشد خوب به مدت 12 
تا 18 ماه که برای توسعه شرکت خود نیاز به 
جذب سرمايه دارند، می توانند از اين صندوق 
اســتفاده کنند. ما اعتقاد داريم بــا توجه به 
تجربه ای که در فیروزه در سرمايه گذاری حوزه 
تکنولوژی داريم می توانیم در اين پروسه کمک 

زيادی به کسب وکارهای آنلاين کنیم. 
اين صندوق مختص به اســتارتاپ های گروه 
مالی فیروزه نیست و تمامی استارتاپ هايی که 
به مرحله رشد رســیده اند نیز می توانند از اين 
خدمات اســتفاده کنند. هدف ما از ايجاد اين 
صندوق، شناســايی فرصت ها و ايده ها در بازار 
و کمک به آن هاســت. درواقع آن ها می توانند 
با جذب ســرمايه از صندوق کسب وکار خود را 
گسترش دهند. ما در گروه مالی فیروزه تلاش 
می کنیم تا جای ممکن به ســرمايه گذاری در 
اين حوزه کمک کنیم ولی ما فقط حجم کمی 
از اين سرمايه را می توانیم تامین کنیم. سرمايه 
صندوق فقــط 50میلیارد تومان اســت ولی 
ظرفیت ســرمايه گذاری اين بازار بسیار بیشتر 
از اين رقم اســت. از اين رو فکر می کنم ورود 
استارتاپ ها به بورس می تواند مفید باشد. بورس 
از دو جهت به استارتاپ ها کمک می کند؛ يکی 

به سرمايه گذاران و ديگری هم به بنیانگذاران 
استارتاپ ها. برای سرمايه گذاران امکان فروش 
سهامشان و به دنبال آن سود حاصله از فروش 
سهام را فراهم می کند. درواقع خروج سرمايه 
به ســرمايه گذارها کمک می کند تا مجددا در 
اســتارتاپ های ديگر ســرمايه گذاری کنند. 
ســازمان بورس امکان خروج را به بنیانگذاران 
استارتاپ ها و کارآفرينان نیز می دهد و زمانی که 
ارزش واقعی سهامشان در بازار واقعی مشخص 
شود، می توانند از بازدهی سهام خود سود ببرند. 

همچنین اســتارتاپ ها با قراردادن اطلاعات 
سهام خود به صورت شفاف روی بورس، امکان 
خريد و فروش را برای مــردم ايجاد می کنند. 
البته افزايش ســرمايه از بازار بــورس يکی از 
مهم ترين امکاناتی اســت که برای آن ها فراهم 
می شود که می توانند از آن برای گسترش رشد 

و توسعه کسب وکار خود استفاده کنند.

ورود اســتارتاپ ها به بورس چه نفعی 
برای آن ها دارد؟

ورود اســتارتاپ ها به بورس هم می تواند به 
نفع آن ها باشــد و هم به ضررشان. شفافیت 
مالی که طبق دستورالعمل های مطرح شده 
بايد رعايت شــود، يک مزيت به شمار می آيد 
اما همین اقدام باعث بــالا رفتن هزينه های 
عملیاتی می شود. ارزشــگذاری استارتاپ ها 

مسئله ديگری است که بســیار حائز اهمیت 
است. در اســتارتاپ هايی که دارايی هايشان 
مشهود اســت، ارزشگذاری آســان تر انجام 
می شود، اما در استارتاپ هايی که دارايی آن ها 
نامشهود اســت و محدود به دانش و نیروی 
انسانی آن مجموعه است، ارزشگذاری سخت 
است. ديدگاه ســنتی بازار بورس بر اين است 
که ارزشــگذاری شرکت ها براســاس میزان 
سودی هســت که شــرکت ها در پايان سال 
مالی خود ارائه می دهند. اين در صورتی است 
که اســتارتاپ ها عموما در چند سال ابتدايی 
فعالیت خود به دنبال ســودآوری نیســتند و 

بیشتر به فکر رشد خود هستند. 
در حال حاضر ارزشــگذاری کســب وکارهای 
کوچک با توجه به برنامه های آتی يا با استفاده 
از تجربه اپلیکیش های مشابه در ايران و خارج 
از کشور انجام می شود و کارشناسان مالی اين 
اســتارتاپ ها نمی توانند يک عدد ثابت را ارائه 
دهند. با توجه به ســرعت تغییر و پیشــرفت 
دانش و تکنولوژی، ارزشگذاری به سرعت تغییر 
می کند. به اين صورت که ممکن است، به مدت 
چند ماه استارتاپی با ارزش بیشتری در همین 
حوزه به وجود آيد و ارزش شرکت قبلی کاملا 
افت می کند ولی زمانی که ســهام شرکت های 
استارتاپی به بورس راه پیدا کنند اين استقبال 
بازار است که اين ارزشگذاری را انجام می دهد و 
ممکن است اين ارزش از آن عددی که مشاوران 
مالی آن ها ارائه داده بود کمتر و يا بیشتر شود. 
درواقع اين يکی از همان مســائلی اســت که 
استارتاپ ها از آن واهمه دارند و ترس از اينکه 
مورد استقبال بازار و مردم قرار نگیرند، ريسک 
ورود به بورس را نمی پذيرنــد. اما من مخالف 
ترس استارتا پ ها و اجتناب از ريسک پذيريشان 
هستم،  تازمانی که يکی از اين کسب وکارها وارد 
اين سازمان نشــود ما متوجه اثرات و استقبال 

بازار از سهامشان نخواهیم شد.

زهرا قنبری| گروه مالی فیروزه از سال 86 فعالیت خود را در ایران آغاز کرد. 15سال پیش با اینکه پای شرکت های بزرگ خارجی به ایران باز 
شده بود اما هنوز سرمایه گذاران خارجی به ایران نیامده بودند و حتی در بانک های بین المللی صندوق سرمایه گذاری تحت عنوان ایران وجود 
نداشت. در همان سال ها رادمان ربیعی به همراه روزبه پیروز که مقیم لندن بودند تصمیم به راه اندازی ابزار مالی برای ورود سرمایه خارجی 
به ایران کردند اما این طرح با شکست روبه رو شد. اما آن ها ناامید نشــدند، مدتی بعد گروه مالی فیروزه را در تهران تاسیس کردند و اولین 
خدمت مالی خود را در سال 86 ارائه دادند. رادمان ربیعی، معاون سرمایه گذاری جسورانه گروه مالی فیروزه در این مصاحبه درباره چالش های 

سرمایه گذاری در اکوسیستم استارتاپی ایران و آینده این حوزه مهم گفته است.

وز  دیروز    و   امر
سرمایه گذاری خطرپذیر 

در استارتاپ ها
گفت وگو با رادمان ربیعی، معاون سرمایه گذاری جسورانه گروه مالی فیروزه

   تیتر یک

100تندیس براي سایت ها و اپلیکیشن هاي برتر ایران
ادامه از صفحه اول 

شهر به شهر با جشنواره
جشنواره وب و موبايل ايران امسال در کنار رويداد اصلي، 
رويدادهاي کوچک تري هم در هفت شهر ايران برگزار کرد. 
ابتکاري که هیات برگزاري مي گويند، مسئولیت اجتماعي 
خود مي دانند. شهرهاي اصفهان، مشهد، رشت، بابلسر، يزد 
و قزوين شهرهايي بودند که جشنواره از آن ها عبور کرده 
و آن ها را بر آن داشته که از تهران تمرکززدايي کرده و به 
شهرهاي ديگر هم توجه شود. او با اشاره به کوشش هايي 
که در جشــنواره وب و موبايل براي تحقق شــعار »ايران، 
فقط تهران نیســت« صــورت گرفته، خاطرنشــان کرد: 
»حضور ما در هفت شهر و بررسي چالش ها و فرصت هاي 
شهرهاي ديگر ايران، مسئولیتي بود که بر دوش خودمان 
احساس مي کرديم که در قالب رويداد هفت شهر عملیاتي 
شد.« در جريان اين شــهرگردي ها طبق گفته هاي شلیله 
از 20 استارتاپ اســتاني تقدير شــده؛ بیش از 2000نفر 

در رويدادها شــرکت کرده اند و به 50سخنراني بومي  در 
پنل هاي انتقال تجربه گــوش دادند. در همین زمینه رضا 
الفت نسب، دبیر اجرايي جشنواره وب و موبايل ايران خبر 
داده، رويداد هفت شهر در سال 99 نیز استمرار مي يابد و 
شهرهاي تبريز، کرمان، اهواز و بندرعباس جزو کانديداهاي 
تايیدشــده میزباني از رويداد خواهند بــود و به زودي هم 
شهرهاي ديگر معرفي خواهند شد. آنگونه که احرام پوش 
گفته، در مراسم اختتامیه هم خلاصه اي از سخنراني هايي 
که در طول هفت شــهر شنیده شد، شــنیده خواهد شد. 
احرام پوش همچنین تاکید کرد که در انتخاب سخنرانان 
و مضمون صحبت هاي آنها نهايت دقت و ســنجش به کار 
برده مي شود و بر همین اساس هیچ مقام دولتي در میان 
سخنرانان حضور نخواهد داشت و دولتمردان صرفاً شنونده 

خواهند بود. 

ایران، فقط تهران نیست
مسئولیت اجتماعي جشــنواره وب و موبايل ايران در دوره 

دوازدهم به رويداد هفت شــهر محدود نمي شود. آنطور که 
الفت نســب گفته، در رويداد دوازدهم کمپین هاي »سیل 
کارآفريني« و »بساز« نیز عملیاتي شدند. وي در اين زمینه 
گفته است: »کمپین سیل کارآفريني چندان موفق آمیز نبود 
و از همین رو تصمیم گرفتیم که به طور متمرکز در استان 
سیستان و بلوچســتان کارهايي انجام دهیم. همچنین با 
کمک جشنواره توانستیم مدرسه شیرآباد را تکمیل کنیم 
و قصد داريم اين کار را در مراکز ديگري همچون روستاي 
پنجي بوک نیــز انجام دهیم. اســتعدادهاي خوبي در اين 
مناطق دورافتاده وجود دارد که نبايد بگذاريم هدر بروند.« 

جشنواره تندیس ها
در جشنواره دوازدهم که حالا نامزدهاي نهايي آن معرفي 
شــده اند، درمجموع بیش از 100تنديــس تدارک ديده 
شده است. قرار اســت 51تنديس به بهترين وبسايت ها و 
34تنديس هم بــه بهترين اپلیکیشــن هاي موبايلي اهدا 
شود. آن طور كه شلیله مي گويد، در بخش گروه هاي ويژه 

هم حدود 18تنديس اهدا خواهد شد. در اين دوره، طبق 
گفته هاي شلیله، فروشگاه هاي تخصصي و خدمات مربوط 
به کسب وکارها)B2B(، فروشــگاه هاي آنلاين، شرکت ها 
و موسســات خصوصي، آموزش آنلاين و وب ســايت هاي 
شخصي، بیشــترين مشــارکت را داشــته اند و کمترين 
مشارکت هم به نیازمندي هاي استان ها، خريد بلیت سینما 
و تئاتر، تامین کنندگان اينترنت و زيرساخت، شرکت هاي 
عضو سازمان بورس و بازي آنلاين تعلق داشته است. تعداد 
وبسايت ها و اپلیکشــن هاي موبايلي در جشنواره امسال 
بدين شرح اســت که 263فروشــگاه  تخصصي هستند؛ 
199خدمــات مربوط به کســب وکارها؛ 166فروشــگاه 
آنلاين يا خريد آنلاين؛ 156شرکت يا موسسه خصوصي؛ 

109آموزش آنلاين و البته 107 وب سايت شخصي.
از طرف ديگــر، نیازمندي ها، خريد بلیت ســینما و تئاتر، 
تامین کنندگان اينترنت و زيرســاخت ها، شــرکت هاي 
بورســي و بانک و بیمــه و بازي هاي آنلايــن تحت وب، 

کم مشارکت ترين گروه ها بودند.

شهرهای میزبان جشنواره:جوایز آمارهای دوره دوازدهم

بیشترین مشارکت ها

شهرهای میزبان جشنواره سیزدهم: تبریز، کرمان، اهواز و بندرعباس

کمترین مشارکت ها: 
نیازمندی ها، خرید 
بلیت سینما و تئاتر، 

تامین کنندگان اینترنت 
و زیرساخت ها، 

شرکت های بورسی و 
بانک و بیمه و بازی های 

آنلاین تحت وب

آمارها و رکوردها مجموع آمار 12 دوره
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  معرفی استارتاپ

حامد قاســمی 38 ســاله، بنیان گذار 
پلنــو اســت. او متولد تبريز اســت و 
تحصیلات فنی خود را در ايران به پايان 
رسانده و در رشــته بیزينس در آلمان 
ادامه تحصیل داده.  پلنو، يک ســامانه 
قدرتمند و جامع بــرای ارائه خدمات 
برنامه ريزی، قرار ملاقات ها و مديريت 

آنلاين رزرواسیون است. 

آقای قاسمی، پلنو را برای ما تعریف کنید.
پلنو يک شرکت جديدالتاسیس است که اواخر دی ماه 98 از 
محصول  خود رونمايی کرد. به بیانی پلنو يک سرويس ابری 
مبتنی بر وب است که  به اشــخاص، کسب وکارهای کوچک 
و بزرگ، ســازمان ها يا ارگان هايی که برای ارائه خدمات به 
مشتريان يا مراجعه کنندگان خود، به نوعی با مشکل ترتیب 
زمانی در ســرويس دهی مواجه اند، ســرويس ارائه می کند. 
درواقع سیستم رزرواســیون قرار  ملاقات ها يکی از خدماتی 
است که پلنو ارائه می دهد و در آينده ای نزديک، سرويس های 

ديگری به اين پلتفرم اضافه خواهد شد.

ایده پلنو چگونه شکل گرفت؟
زمانی که در آلمان دانشجو بودم، تقريبا هر جايی که می خواستم 
بروم؛ از دکتر گرفته تا مشاور دانشگاه، مشاور تغذيه در باشگاه، 
بانک، وکیل، رســتوران و...  همه تقريبا از سامانه جامعی برای 
برنامه ريزی، قرار ملاقات ها و مديريت آنلاين رزرواسیون استفاده 
می کردند که نظم و ترتیب خاصی، هم به کسب و کارشان می داد و 
هم مخاطبانشان بسیار راحت برنامه ريزی می کردند. ما مطالعات 
وسیعی روی بازار انجام داديم و تقريبا همه بازارها و صنوف هدف 
را بررسی کرده و متوجه شــديم از چنین مشکلی رنج می برند، 
بنابراين تصمیم گرفتیم سیستم مشابهی، اما نه با پیچیدگی های 
غیرضرور و البته با امکانات بیشتر و در نظر گرفتن جامعه ايران، 
فرهنگ و نیازمندی های صنوف، محصول جامعی طراحی کنیم. 

عملی کردن این ایده چقدر زمان برد؟
طراحی محصول ما 18 ماه طول کشید.  سعی کرديم ديدگاه 
تمام کسب وکارها و فیدبک هايی که در تحلیل و مطالعه بازار 

به دستمان رسیده بود را در اين پلتفرم، پیاده سازی کنیم.

بیزینس مدل شما به چه صورت است؟
مدل کسب وکار پلنو به صورت اشتراکی است، بدين مفهوم که 
مشترکان پلنو، بسته به حجم کسب وکارشان و نیازمندی شان 
به انواع خدمات ما، يکی از پکیج های پلنو را خريداری می  کنند  
مادامی که مشترک ما هستند، از امکانات آن استفاده می کنند 
و هیچ هزينه ای بابت تهیه نرم افزارها و سخت افزارهای جانبی 
و نیز پشتیبانی پرداخت نمی  کنند. بیزنس مدل ما به صورت 
اشتراکی است. بدين مفهوم که کسب وکارها و سازمان ها و در 
طول دوره اشتراک،  به جز هزينه اشتراک هیچ هزينه جانبی 

نخواهند داشت.

 در این مسیر پلنو با چه چالش هایی مواجه بوده؟
ما در اين مدت کم، با چند سازمان در حال مذاکره  هستیم، 
چالش اصلی ما، نشان دادن تاثیر مثبت استفاده از پلنو روی 
افزايش بهره وری و نیز رضايتمندی مشتريانشان است. اکثر 
مديران تمايل دارند اين تاثیرات را در کمتر از يک ماه مشاهده 
کنند. مورد دوم، بحث قبول کردن گذر از حال موجود و سوئیچ 
روی پلتفرم توانمندی مثل پلنو اســت. ترس از تغییر و عدم 

انطباق مديران سازمان ها، يکی از چالش های اصلی ماست.

در این مدت کم فعالیت تان تعداد کاربرانتان به چه میزان بوده؟
ما در يک ماه اول شروع فعالیت خود توانستیم کسب وکارهای 
کوچک را  جذب کنیم که با توجه به عدم مارکتینگ گسترده 
)صرفا ارگانیــک( و تمرکز روی بهبود محصــول با توجه به 
فیدبک هايی کــه از برخی ســازمان ها و ارگان ها گرفته ايم، 
رضايت بخش بــوده اســت. در مرحله اول، تمرکــز ما روی 
ديجیتال مارکتینگ و سوشــال مديا مارکتینگ اســت، بعد 
متدهای ديگــر مارکتینگ، تلفیقــی از بازاريابی ديجیتال و 

آفلاين را در برنامه مان داريم.

مزیت رقابتی شما چیست؟
مزيت رقابتی ما در نوع بیزينس مدل، طراحی محصول برای 
پاسخ گويی به طیف وسیعی از کســب وکارها، تنوع خدمات 
قابل ارائه، قیمت بسیار مقرون به صرفه خدمات، نوع محصول 
و خدمات قابل ارائه، پشتیبانی مشترکان بدون دريافت هزينه 
و پاسخ گويی حداکثری به نیازهای طیف وسیعی از مشترکان 
اســت. همچنین طراحی محصول در پلنو، به گونه ای انجام 
می شــود که علاوه بر فراهم آوردن تجربــه کاربری مطلوب 
و خوشــايند، عضويت و راه اندازی سیســتم برای کاربران و 

کسب وکارها، بسیار ساده و کاربرپسند است.

قرار ملاقات با پلنو

گروه مالی فیروزه در اوج 
تحریم های بین المللی توانست 

سرمایه گذاران خارجی را وارد بازار 
ایران کند. اولین سرمایه گذاری 
این شرکت در حوزه تکنولوژی 
بر استارتاپ روی شرکت سرآوا 

سرمایه گذاری بود

چكيده

ورود استارتاپ ها به بورس هم 
می تواند به نفع آن ها باشد و هم به 
ضررشان. شفافیت مالی که طبق 

دستورالعمل های مطرح شده باید 
رعایت شود، یک مزیت به شمار 
می آید اما همین اقدام باعث بالا 

رفتن هزینه های عملیاتی می شود. 
ارزشگذاری استارتاپ ها مسئله 

دیگری است که بسیار حائز اهمیت 
است

چكيده
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سوژهه

صدرا بکتاش

1   برای من و شما، اولین برف سال احتمالا تصويری 
فانتزی و به شدت رمانتیک دارد. همین که روی زمین 
نشست اينستاگرام  به اشغال عکس هايی در می آيد که 
زيرشان نوشــته اند برف نو، برف نو سلام!  بعضی ها هم 
که هنوز جان و رمقی در تن شان مانده احتمالا به سمت 
يكديگر گلوله برفی پرتاب کنند اما هیچ کس در تمام 
دنیا اندازه عباس معروفی قدر برف را نمی داند. او از برف 
به عنوان سلاح استفاده می کند. اسلحه ای برای انتقام 
گرفتن، برای مجازات کردن و پاک کردن جهان از شر 

تمام بدی ها. 

2   ســمفونی مردگان از جايی شروع می شود که 
اورهان يقه پالتويش را بالا داده، دســت ها را داخل 
جیب فرو  برده و قصد می کند دنبال برادر گمشده اش 
آيدين بگردد. کلمه ها يکی يکی کنار هم می نشینند، 
صفحه های کتــاب تند تنــد ورق می خورند و قصه 

در ذهن تان شــکل می گیرد. زياد طول نمی کشد تا 
متوجه شويد آيدين چطور گمشــده يا چرا خبری 
از او نیســت در حالی که برف از همــان صفحه اول 
کتاب حضور دارد، جزئی از قصه است و حتی گاهی 
بیشتر از اياز پاسبان و آيدا و سورمه  و آقای گالوست 
میرزايیان ارمنی حضورش را کنارمان حس می کنیم. 
وقتی می فهمیــم داريم روايتی جديــد از ماجرای 
هابیل و قابیل را می خوانیم، ســرما ذره ذره در تن و 
بدنمان اثر می کند و خب چه کســی است که نداند 
هیچ  بدی در جهان نمی تواند بدون پاسخ بماند. در 
آخر قصه عباس معروفی انتقام تمــام بدی ها را در 
همان کاروانســرای متروکه بین راهی با استفاده از 

برف می گیرد. 

3   آدم  چند سال عمر می کند؟ 20سال، 30سال، 
50ســال يا اصلا شــما بگو 100ســال؟ در کل عمر 

چه کارهايی می توان انجــام داد تا بعدها وقتی زير آن 
سنگ ســنگین و ســرد می خوابیم خودمان را بابت 
به بطالت گذشتنش سرزنش نکنیم؟ يکی از آن کارها 

قطعا خواندن سال بلوا است. 
قصه نوشافرين، دکتر معصوم، سرهنگ آذری و معصوم 
کوزه ساز. اين  جا هم جهان به اشغال نیروی شر درآمده 
وگرنه چطور کسی دلش می آيد برق چشم های زيبای 
نوشافرين را بگیرد و به جايشــان تخم خشم و  نفرت 
بکارد؟ البته که دکتــر معصوم در ايــن جنايت تنها 
نیســت و کل شهر دســت  به دســت هم داده اند تا از 
نوشافرين چیزی شــبیه آيدين در سمفونی مردگان 
بســازند. برای همیــن وقتی زمانش می رســد، برف 
مثل ســنگ های رها شــده از دهان ابايل، کل سپاه 
ابرهــه را در خود فرو می کشــد. آن هم برف وســط 
 تابســتان که قطعا بايــد حکمتی پشــتش خوابیده

 باشد. 

4   نوشــافرين و آيديــن نمادهــای مظلومیــت 
هســتند و دکتر معصــوم و اورهان در طــرف مقابل 
ايســتاده اند. حدود 300صفحه زمــان می برد تا آنها 
دشــنه های نامرئی شــان را در تن خودی فرو ببرند. 
بقیه کاراکترها هم دســت  توی  دست آنها هر کاری از 
دست شــان برمی آيد انجام می دهند تا پیروزی شر به 
ناجوانمردانه ترين شــکل ممکن اتفاق بیفتد. اما چه 
کسی است که نداند هیچ  بدی در جهان نمی تواند بدون 
پاسخ بماند؟ پس همین که غصه ها يکی يکی روی هم 
تلنبار شــدند، فرقی نمی کند در کاروانسرای متروکه 
بیرون شهر تبريز باشد يا وسط چله تابستان سنگسر، 
آسمان به خواســت عباس معروفی تصمیم می گیرد 
به خودش تکانــی بدهد. همین که بــرف ببارد موعد 
انتقام فرا می رسد. برای همین هیچ کس در تمام دنیا 
اندازه عباس معروفی، قدر بــرف را نمی داند. او از برف 

به عنوان سلاح استفاده می کند.

 ببار ای برف سنگین بر مزارش!

صوفیا نصرالهی

زمستان به روایت عکس های عباس کیارستمی

اولین برف که می زند در شــبکه های اجتماعی همه 
به شــوخی و مســخره بازی می زنند که دوباره شروع 
شد. کپشن هايی با استفاده از شــعر »برف نو! برف نو! 
سلام« شاملو. اين وسط گاهی برخی کمی خلاقیت هم 
به خرج می دهند و از مصرع زيبای »نه اين برف را ديگر 

سر باز ايستادن نیست« می نويسند. 
من اما با اولین دانه های برف ســراغ موسیقی می روم. 
موسیقی  محبوبم در روزهای برفی کار میشل لوگران 
است و اتفاقا به برف هم ربط دارد. چون موسیقی متن 
فیلم »چترهای شربورگ« اســت. شاهکار ژاک دمی 
با بــازی کاترين دونوو. در آن ســکانس آخرش بعد از 
سال ها زن و مرد جوان عاشــق باهم برخورد می کنند 
و می پذيرند که زندگی هردويشــان تا چه اندازه تغییر 
کرده است. موسیقی درخشــان میشل لوگران پخش 
می شــود و مرد جلوی مغازه اش با کودکش برف بازی 
می کند. ملودی میشل لوگران برای اين فیلم حسی از 
حسرت، اندوه و شکوه با خودش دارد. همان حسی که 
برف برايم می آورد. همان تصويری که ژاک دمی در فیلم 

»چترهای شربورگ« می سازد. زيبايی توام با اندوه. 
احتمالا اگر اهل سینما باشید، فضای برفی شما را ياد 
»فارگو«ی بــرادران کوئن هم می انــدازد. يکی از آن 
فیلم های کوئنی با لحن کمدی ســیاه که زن پلیس 
دائم در برف است. من اما راستش با برف ياد چیزهای 
لطیف تری می افتم. به نظرم »فارگو« برای برف زيادی 
خشک و زمخت است و ترجیح می دهم با برف فارگو در 

گرمای تابستان احساس خنکی بکنم. 
عجیب است که خاطرات ســینمايی برفی من همه با 
موسیقی متن پیوند خورده اند. اهل ديدن انیمیشن هم 
هستم. منظورم لزوما انیمیشن های بزرگسالانه  پیکسار 
نیســت. من هنوز گاهی شب ها می نشــینم و همان 
انیمیشن های کودکانه  ديزنی را برای بار هزارم تماشا 
می کنم. يک صحنه ای است در انیمیشن »آناستازيا« 
که دختر يتیم وســط راه های برفی اســت. دخترک 
می چرخد و دانه هــای برف روی ســرش می ريزند و 
موسیقی دلنشــین »زمانی در ماه دســامبر« پخش 
می شود تا مسیر را به آناســتازيای قصه نشان بدهد و 

سراغ سرنوشتش برود. 
بعد برف مرا ياد جورج بیلی می اندازد و فیلم »چه زندگی 
شگفت انگیزی اســت« فرانک کاپرا که به درد روزهای 
ناامیدی و سختی می خورد. وقتی شب کريسمس است 
و برف می بارد و جورج بیلی ناامید می خواهد خودکشی 
کند. اما آن بالا در آســمان صدای او را می شــنوند و 
کلارنس فرشته را سراغش می فرستند تا نشانش دهد 

زمین بی  او جای خوبی برای زندگی نیست. 
برف بايد مرا ياد خیلی از فیلم های ديگر هم بیندازد و 
نمی اندازد. مثلا با برف اصلا دلم نمی خواهد ياد فیلم 
»از گور برگشته« الخاندرو گونزالس ايناريتو بیفتم. يا 
تمايل چندانی ندارم به برف فیلم »بی خوابی« نولان 
فکر کنم. درعوض از يادآوری انیمیشــن »يخ زده« و 
السای باشــکوه، ملکه  برفی میان برف و يخ خوشحال 

می شوم. 
يک سکانس برفی شاهکار ديگر هم دارم که راستش 
اول دلم نمی آمد بنويســم؛ بس که شخصی است. در 
فیلم بی نظیر »نامــه  زن ناشــناس« ماکس افولس، 

زن بالاخره بعد از مدت ها ناديده گرفته شــدن به مرد 
می رسد. زن و مرد ســوار کالسکه هستند و زن او را به 
پارک محبوبش می برد. مرد که می خواهد از زن دلبری 
کند به پارک که سرتاپا سفیدپوش شده نگاه می کند 
و می گويد: عجیب است. من تا به حال زمستان اين جا 
نیامدم. در برف خیلی زيباتر است. و زن که در رويای 
خودش به ســر می برد، جواب می دهد: »شايد چون 
وقتی در زمستان می آيی تصور می کنی که در بهار چه 
شکلی است. اما در بهار ديگر چیزی برای تصور وجود 
ندارد.« تک خال را برای آخر يادداشت نگه  داشته بودم. 
برف برای من با موسیقی موريس ژار و تم لارا معنا پیدا 
می کند. با عمر شريف و جولی کريستی در فیلم بزرگ 
»دکتر ژيواگو« ساخته  ديويد لین. آن جايی که لارا با 
سورتمه می رود و يوری می دود بالا تا از پشت پنجره  
يخ زده رفتن لارا را تماشــا کند. بازهم تلفیق شکوه و 
حسرت و اندوه و زيبايی. برف که می آيد دلم می خواهد 
کنار شــومینه لم بدهم و فیلمی از وايلــدر يا کاپرا يا 

استرجس ببینم.

زمانی در ماه دسامبر

یاسر نوروزي

»زمســتان« و »اخوان« باهم ماندند. بعــد از اين همه 
ســال به محض اينکه فصل برف و سرما و سوز مي آيد، 
ناخودآگاه ابیاتي از شعر »زمســتان« را زير لب زمزمه 
مي کنیم. هرچنــد گاهــي در گرماي جان ســوز هم 
»زمستان« اخوان معنا دارد. البته خودش آن را سر سیاه 
زمستان، يعني دي ماه 1334 سرود؛ سال ها، سال هاي 
بعد از کودتاي 28مرداد بود و سال هاي خفقان و اختناق. 
براي همین به محض اينکه شنیدند يک نفر گفته: »هوا 
بس ناجوانمردانه سرد است«، سروده را تعبیر به استعاره 
کردند و به زمانه پیوند دادنــد. بعد هم تعقیبش کردند 
و سرآخر هم دستگیر شــد. البته اينجاي ماجرا، کمي  
تلخ اســت و خیلي ها ترجیح داده اند درباره آن صحبت 
نکنند. چون هنوز هم شــک و ترديد وجود دارد که آيا 
پدر شعر نو، نیما يوشیج جاي اخوان را لو داد يا کل اين 
ماجرا بعدها براي دشمن تراشي ساخته و پرداخته شد؟ 
به هر حال آنچه گفته اند، اين است که مأموران در لباس 
خبرنگار به خانه نیما رفتند و او هــم مخفیگاه مهدي 

اخوان ثالث را فاش کرد. گفته اند نیما، ذهني ســاده و 
روستايي داشــت و چندان به دنبال تنش هاي موجود 
نبود و براي همین هم قصه را از سر باز کرد و جاي اخوان 
را لو داد. براي همین هم اخوان ثالث بعدها در تک بیتي، 
نیما يوشیج را هجو کرد و سرود: »مرا نیماي … لو داد/ 
مرا لو، پیشواي شعر نو داد«. البته يک عده هم گفته اند 
که قصه به قبل از سرودن »زمستان« برمي گردد؛ يعني 
ســال 32؛ وقتي که اخوان اين شــعر هجو را علیه نیما 
يوشیج سروده بود و عده اي هم آن را به پدر شعر نو نشان 
دادند و او هم جاي اخوان را لو داد! درمجموع، ماجرا را 
طور ديگري هم روايت کرده اند. تیمسار تیمور بختیار، 
آن زمان فرماندار نظامي  تهران بود. شعر »زمستان« را 
که شنیده بود، خشمگین سراغ شاعر را گرفته بود. گفته 
بودند فردي است به نام مهدي اخوان ثالث. براي همین 
سپرد شــاعر را آوردند و توبیخش کرد و اخوان هم زير 
بار نرفت که اين شــعر را علیه حکومت پهلوي سروده. 
به تیمســار بختیار مي گويند که اخــوان از طرفداران 

شعر نو و نیما يوشیج اســت. براي همین او هم مأمور 
مي فرستد در خانه نیما و مابقي هم همان که گفتیم. اما 
در گفت وگوها و يادداشت هاي مختلف که مي گردي، 
کم و کیف ماجرا واقعا مشــخص نیســت. عده اي هم 
دســتگیري اخوان به خاطر سرودن شعر »زمستان« را 
آورده اند و گفته اند تیمسار نزد نیما يوشیج رفته بود و 
به او گفته بود، بنويسد شاعر اين شعر کیست. نیما هم 
از نگراني يا ترس يا هر خلق و خوي ديگري که داشت، 
زير برگه نوشــته بود اخوان. درنهايت هم اخوان ثالث 
دســت خط نیما را مي بیند و پي مي برد به دست استاد 
لو رفته و آن تک بیــت هجويه را مي نويســد. زنده ياد 
مرتضي کاخي، استاد دانشگاه تهران در يکي از مراسم 
يادبود درگذشت مهدي اخوان ثالث گفته بود: »اخوان 
چندروز بعد از کودتاي 28مرداد به روماني دعوت شد 
ولي به دلايلي که برخي ها مي گويند نتوانســت برود. 
ظاهرا نیما را به آگاهي برده بودند و او زير شکنجه شاملو 
و اخوان را به عنوان همکارانش لو داده بود.« اين روايت 

محتمل تر به نظر مي رسد که به هرحال نیماي سالخورده 
طاقت نیاورده باشد و اخوان را لو داده باشد. ما هم اگر 
بوديم در آن سن و ســال و روزگار طاقت نمي آورديم و 
نام شاعر »زمستان« را مقر مي آمديم. اتفاقا شاملو هم 
آن زمان هم بند اخوان بوده امــا به خاطر اينکه پدرش 
ســرهنگ بود، مأموران با او کنار مي آيند. از آن سو اما 
اخوان را کتک مي زنند و شــکنجه مي کنند. او در يکي 
ديگر از آثارش هم البته دوباره سراغ سوز و سرما رفته 
و به اســتعاره آنچه را در دلش بوده گفته؛ جايي که در 
ابتداي شعر مي نويســد: »هوا سرد است و برف آهسته 
مي بارد...« بعد مي رســد به مقايسه زندگي دو موجود؛ 
سگ و گرگ؛ فرمانبرداري سگ با وجود برخورداري از 
امنیت صاحبان و آزادگي گرگ با وجود گريز همیشه 
از فرمانبران؛ جايي که در پايان شــعر از زبان گرگ ها 
مي نويسد: »درين سرما، گرســنه، زخم خورده/ دويم 
آسیمه ســر بر برف چون باد/ ولیکن عــزت آزادگي را/ 

نگهبانیم، آزاديم، آزاد«

و برف جاودان بازندههوا بس ناجوانمردانه سرد است
برف و ســرما، يکی از نگرانی های اصلی نوع بشر در طول تاريخ بوده. 
در اساطیر ايران، سرما از دستیاران اهريمن است و پهلوان ها معمولًا 
در برف و بوران گرفتار می شوند. در ادبیات معاصرمان هم »زمستان 
است« اخوان ثالث، معروفترين شعر به حســاب می آيد. در ادبیات 
جهان هم سرما تم رايجی است. اينها سرد ترين زمستان های ادبیات 

هستند.
10   سرود کریسمس )چارلز دیکنز(

معمولا داستان های کريسمسی، سرمايشان آن قدر ها هم زياد نیست.   
اما چون در اين داستان، ابنزر اسکروچِ طماع و پول پرست با روحِ سه 
کريسمس برخورد می کند که به او زندگی سخت مردم در شب های 
سرد زمستان را نشان می دهند، می شــود آن را جزو دسته سرد ها 
گذاشت. سرمايی که ممکن بود جان تیم کوچولو، پسر آقای کريچت 

را هم بگیرد که شکر خدا به خیر گذشت.
9   بینوایان )ویکتور هوگو(

چند صحنه اساسی اين رمان طولانی، در زمستان است: ژان والژان 
به خاطر کار گیر نیاوردن در سوز زمستان بود که دست به دزدی نان 
زد، در يک زمستان ســرد به کوزت برخورد کرد، فانتین مادر کوزت 
بر اثر سرما مريض شد و مرد، صحنه های انقلاب در زمستان بود و... 

خلاصه يک وضعیتی. 
8   دخترک کبریت فروش )هانس کریستین آندرسن(

داستان معروف طفل دستفروش در شب سال نو، که ملت می آيند، 
می روند، اما از او کبريت نمی خرند تا عاقبــت يکه و تنها در خیابان 
می ماند و سعی می کند با روشــن کردن يکی يکی کبريت ها و ديدن 
چهره مادربزرگش در نور آنها، گرم شود که نمی شود. آندرسن يک 
داستان سردِ ديگر هم دارد: »ملکه برفی« سنگدلی که دنیا را زير برف 
برده. با اين حال عمق احساســات »دخترک کبريت فروش« طوری 

است که خیلی سرد تر است.
7   نیروی اهریمنی اش )فیلیپ پولمن(

ايده اصلی اين داســتان، وجود دنیاهای موازی است. تعدادی از اين 
دنیا ها، گرم و استوايی هســتند، اما در يکی از دنیا ها به قطب شمال 
سفر می کنیم، جايی که شفقِ قطبی پلی است برای سفر میان دنیاها. 
در اينجا، حضور خرس های قطبی، عنصر پیش برنده داستان است. 
توصیفی که پولمــن از خرس های قطبی، زره هايی که خودشــان 

می سازند و روحیه جنگندگی آن ها به دست داده، فوق العاده است.
6   میشل استروگف )ژول ورن(

فرمانده ارتباطات تزار، مأمور می شود پیام مهمی را به شهر دورافتاده 
ايرکوتسک در شرق سیبری برساند. ديگر خودتان حسابش را بکنید 
رمانی که در دشت های ســیبری می گذرد چقدر سرد است. کتاب 
چنان در توصیف جغرافیای يخی سیبری و مردمانِ زمخت اين منطقه 
موفق اســت که وقتی ژول ورن قبل از چاپ، نسخه ای از کتاب را به 
سفیرِ روسیه در فرانسه داد، آقای ســفیر برايش نوشت: »هیچ نکته  

غیرعادی در متن به چشم نخورد.«
5   دکتر ژیواگو )بوریس پاسترناک(

متخصص اصلی توصیف سرما، روس ها هســتند. نمونه اش همین 
کتاب: داستان پزشکی که تا عاشق شد انقلاب اکتبر می شود و حوادث 
بین او و معشوقش فاصله می اندازد و باقی رمان، شرح تلاش اين دو 

نفر برای وصال دوباره است، آن هم وسط سوز سرما.
4   جنگ و صلح )لئو تولستوی(

اگر در ســینما، تصوير تحلیل رفتن ارتش هیتلر در زمستان سخت 
استالینگراد به خوبی تصوير شده، در دنیای ادبیات، تصوير گیر کردن 
ارتش ناپلئون در سرمای سخت سال 1812 روسیه را با قلم جادويی 
تولستوی داريم. در جنگ ارتش روسیه با ناپلئون، بعضی قهرمانان 
داستان مثل پرنس آندره و نیکلای روستوف درگیر هستند و صحنه 
مرگ ژنرال کوتوزوف در زير بارش برف از صحنه های معروف ادبیات 
است. به جز »جنگ و صلح«، داســتان »آنا کارنینا« هم در زمستان 

می گذرد، ولی آنجا سرما نقش کلیدی ندارد.
3   سپیددندان )جک لندن(

جک لندن دوتا رمان »سگی« دارد، يعنی رمان هايی که راوی آن ها 
يک سگ است: در اولی )آوای وحش( باک، ســگ اهلی و سربه زيرِ 
يک قاضی از انســان ها جدا می شود و ســر از محیط خشن طبیعت 
درمی آورد. در دومی، يک ســگ-گرگی از میــان گرگ ها به دنیای 
انسان ها وارد می شــود. اين دومی کلًا در ســرزمین های يخبندان 
قطب می گذرد و سپیددندانِ نیمه وحشی اما وفادار، جزو سگ های 

سورتمه می شود.
2   نارنیا )سی. اس. لوییس(

ايده ملکه يخی آندرسن، اينجا کامل شده و جادوگر، سرتاسر سرزمین 
مخفیِ نارنیا را در تاريکی و يخبندان اســیر کرده و باعث شده نارنیا 
صد ها سال در زمســتان فرو برود. دشمن او، شــیری با اسم شرقیِ 
اصلان است که غرشش می تواند يخ و برف را آب کند، اما جادوگر خود 
اصلان را هم اسیر کرده و حالا بچه ها که شاگرد مدرسه هايی معمولی 

هستند، بايد بروند اصلان را بیدار کنند تا نارنیا را نجات بدهد.
1   ترانه آتش و یخ )جورج آر. آر. مارتین(

و بالاخره می رسیم به يکی از هولناک ترين تصاوير سرما و زمستان. 
جايی که بشــر، ديواری جلوی ســرزمین های يخبندان کشیده تا 
موجودات آن ســوی ديوار نتوانند حمله کنند، اما حالا »زمســتان 
طولانی« فرارسیده و هفت قلمرو در خطر است و جز نگهبانان ديوار 
هم کسی حواسش نیســت و نه تنها »وينتر ايز کامینگ« که حتی 

»وينتر ايز هییر.«

احسان رضایی

1   ناگهان  ساعت پنج و پنج دقیقه بامداد دنیا سفید شد. 
پنجره سفید شد. شب سفید شــد. جاده سفید شد و ما در 
میان سفیدی به اسارت گرفته شــديم. داخل يک محبس 
سیار که 4 چرخ داشت و يک شوفر عشقی که در اين سفیدی 
پیراهن آستین کوتاه پوشیده بود و عین خیالش نبود که دنیا 
را برف برداشته بود. چنین ســفیدی مرگ آلودی به همان 
اندازه که رمانتیک می تواست باشد نفرت انگیز بود. مخصوصا 
در موقعیتی که من دچارش بودم. وقتی شوفر عشقی ترمز 
زد و در محاصره برف افتاد فهمیدم که در جاده های سفید 
اسیر شده ايم. شش ســاعت حبس در جاده های برف زده 
تیکمه  داش. داخل يک محبس فلزی ســیار. تنها وقتی به 
نفرت از برف برخاستم که ديدم شارژ موبايلم هم تمام شده 
است. تنها نیم ســاعت تا مقصد راه بود. تنها نیم ساعت تا 
مجاورت خواهری که منتظر بــود و حالا هرچه زنگ می زد 
می ديد من نیستم. من نیست و نابود شده ام. می دانست که 
بايد پیش از آنکه رخت سیاه بپوشد زنگ بزند به پلیس راه. 
به راهداری. به شرکت اتوبوسرانی. بعدش که شش ساعت 

شماره مرا گرفت راه بیفتد سمت سردخانه ها و تابوت های 
کشويی را يکی يکی نگاه کند ببیند اين قربانی احمق برف 
کیست. برفی که تا بالای زانو را پوشانده بود و به صورت آدم 

جوری سیلی می زد که جايش تا ابد قرمز ماتیکی می شد.
2   وقتی به شــوفر عشــقی دارای پیراهن آستین کوتاه 
زرشکی گفتم شــارژ می خوام واســه موبايل صابمرده ام. 
گفت همه اين آدم ها طلبه شارژند. شارژم کجا بود. بگیريد 
يک پنج شش ساعتی بخوابید تا راه باز بشود وگرنه شب را 
می رويم توی خانه های مردم تیکمه داش تلپ می شــويم. 
انگار که هیچ کس در اين دنیا منتظر شوفری نبود. و خواهرم 
ســردخانه ها را زيرپا گذاشــته بود و به تک تک شاعرانی 
که در وصف برف شــعر گفته بودند لعنت می فرستاد. بغل 
دستی ام پیرمردی اهل صوفیان بود. که وقتی فهمید شش 
ساعت اسیريم گفت فقط 2 درصد شارز دارم ) اينجا به سارژ 
می گويند شارز( که منتظر بچه ام هستم. برف چنان دست به 
شورش زده که حتی ثانیه ای نمی توان از اتوبوس زد بیرون. 

چشم های آدم يخ می زند، قنديل می بندد.

3   برف هم مثل بقیه موجودات دنیا زشــت و زيبا دارد. 
اگر شاعر بشوی و از پشت شومینه در وصف لب های قلوه ای 
يار شعر بسرايی و حســابت پر از پول باشد هیچ چیز زيباتر 
از آن نیست. اما اگر در قفس سیار اتوبوس شش ساعت در 
نقطه ای از جاده بايستی و صدها اتومبیل را ببینی که چپکی 
ايستاده اند  در دل برف و بنزين شان تمام شده و گوشی شان 
شارژ ندارد و حساب شان از موهای زيربغل  شام هم تمیزتر 
اســت هیچ چیز نفرت انگیز تر از اين ســفیدی مصیبت بار 
نیســت.من هفت  ســاعت راه آمده بودم که در نیم ساعتی 
مقصد گیر افتادم و شش ســاعت حبس شدم. شش ساعت 
بی ســیگار و بی چايی و بی خواهر. شش ساعت خودش يک 
عمر است. 3۶0 بار به ساعت نگاه کردم و ديدم که عقريه ها 
هیچ رشــادتی برای حرکت به جلو ندارند. صندلی جلويی 
جوانی است که صورتش قفل است می گويد يکجوری شب 
حرکت کردم که صبح به مراســم تدفین مادرم برســم اما 
چگونه برسم. چهار روز است جنازه را نگه داشته اند که من 
از دوبلین برســم حالا نگاه کن در نیم ساعتی جسد مادرم 

حق هیچ حرکتی ندارم. صندلی عقبی ام مادر پیری ســت 
که فارســی بلد نیســت و آمده که نوه اش را به دنیا بیاورد. 
پنج ساعت و بیست دقیقه بعد از اسارت مان همراه زائو زنگ 
می زند که مژده بده به دنیا آمد. می گويد قبول نیست قبول 
نیست بچه را برگردان ســر جای اصلی تا من بیام. من قول 
داده ام وقت زايیدن دمپرش باشم. به دکتر و برف بگو قبول 

نیست قبول نیست.
4   از پنجره توفان خورده چند سانت روزنه گیر می آورم 
تا بیرون  را ببینم.  اين همه ماشــین کنار جاده گیر افتاده 
و خاموش کرده است. شیشه شان را بخار يا شتک هايی از 
برف و گل گرفته است. بچه ای دارد از پشت شیشه کثیف 
به آسمان نگاه می کند و از خورشید رحم می خواهد. انگار 
مادرش به او می گويد که در اين چهل ســال چنین برف 
سهمگینی نديده اســت. چقدر اين بچه شــبیه کودکی 
من اســت وقتی که دومتر بــرف می آمد و پــدرم صبح 
می گفت که يالله، ظالم اوغلی برو نان بگیر. مرا آن لحظه، 
توفان با خود می رقصاند و می برد. برگشــتنی نان را توفان 

 از دســتم می قاپید. چرا بايــد ان لحظه شــاطر را فحش
 می دادم؟

5   تنها کسی که در اين برف ظالم يادش افتاده ام دکتر 
عبادالله بصیر اســت. پدر اســکی ايران. که هر وقت برف را 
می ديد گل از گلش می شکفت و می گفت من با برف ازدواج 
کرده ام. برف، لیلای لال و کور من اســت. او از فرانســه که 
برگشت اسکی را در ايران به  طريق علمی  راه انداخت. يکبار 
در لاله زار کارگاه چوب اسکی ســازی اش ديدمش. با برف 
عشقبازی می کرد. گفت قديم ها در کردستان و لرستان برای 
اسکی از تخته های باريکی اســتفاده می کردند که اسمش 
راکت برفی بود و از شاخ گاو ساخته می شد. بعدش غربالی ها 
آمدند که با غربال اسکی بازی می کردند. گفتم من از زمستان 
و برف متنفرم. گفت خاک بر سرت که برف را نمی شناسی و 
نمی فهمی. گفت برف اولین عروس جهان بود.  گفتم ايشالا 
توی برف جان بدهی در آغوش معشوقه سفیدت. از دعايم 
خوشــش آمد و خداحافظی کرد که برود در دل برف های 

شمشک کمی غلت بخورد.

اولین عروس جهان بود
ابراهیم افشار
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توضیح هفت صبح: بخشی از مطالب این صفحه برگرفته از شبکه های اجتماعی است و 
منبع اولیه انتشاردهنده آنها ذکر شده است. بدیهی است که استفاده از این مطالب مصداق 

استفاده منصفانه طبق ماده 7 قانون مولفان، مصنفان و هنرمندان خواهد بود.

   اینستاچرخ   قاب ایرانی

     سوژه هفته

 نوش جونت!
بعد از برگزاری مراســم اختتامیه جشــنواره فیلم فجر 
و روشــن شــدن تکلیف جوايز امســال هنرمندان در 
اينستاگرام مشــغول تبريک گفتن به برندگان هستند. 
مهدی پاکدل جايزه امیرآقايی را تبريک گفته، مجتبی 
جباری ســیمرغ پیمان معادی را تبريک گفته، ســینا 
مهراد برای محمد حســین مهدويان اســتوری تبريک 
گذاشته و الی آخر. در عین حال دوستان هنرمند ايرانی 
در مورد جوايز اسکار هم مشغول ابراز احساسات و بیان 
ديدگاه هايشان هستند. به طور مثال نیوشا ضیغمی به 
واکین فونیکس تبريک گفتــه، حامد کمیلی هم برای 
اين بازيگر هالیوودی نوشــته  »نوش جونت«، مهدی 
پاکدل عکس برد پیت را استوری کرده و نوشته بالاخره 
گرفت و به همین ترتیب.  پیام تبريک تولدها هم طبق 
روال برقرار است. پرويز پرستويی تولد مصطفی کیايی 
را تبريک گفته، شــراره رخام و چند نفر ديگر هم تولد 
آرام جعفــری را تبريک گفتند، مهــدی رحمتی تولد 
روح الله باقری را تبريک گفتــه، محمدرضا گلزار بعد از 
لايو جنجالی ای که اين هفته منتشر کرد به بندر انزلی 
سفر کرده، گلاره عباسی با غزل شاکری سلفی گرفته، 
سیروان خســروی در ارتفاعات شمال اسکاتلند عکس 
هنری انداخته، رامین رضايیان و مهــران غفوريان در 
حاشیه يک مهمانی دوســتانه عکس يادگاری گرفتند، 
بهرام رادان در يک کافه نشســته عکس هنری گرفته، 
هستی مهدوی داخل خودرو سلفی گرفته، و در نهايت 
اينکه اشــکان خطیبی يک عکس از خــودش در حال 
خنديدن به اشتراک گذاشــته و کپشن زده :  »به ريش 

دنیا«  

   قاب  فرنگی

  رویداد هفته

مسابقه فوتبال بین پرسپولیس و اســتقلال با نتیجه مساوی 2 - 2 به 
اتمام رســید و به دلیل گل دقایق آخر پرسپولیس و درخشش مهدی 
قائدی نســبتا بازی پرهیجانی هم از آب درآمد. حالا کُری خوانی های 
بانمک کاربران شبکه های اجتماعی هم به یکی از اجزای جدایی ناپذیر 

این بازی تبدیل شده است. 

  لئونل شایع: آقای گل محمدی ايــن نتیجه مقابل تیم چهارم جدول اصلا 
قابل قبول نیست عزيزم

  فرزاد: بعــد اين دربی بايد باز منتظر شــنبه ها باشــیم و ديدن بازی های 
کسل کننده و مزخرف لیگای اروپايی

  مهدی رنجبر: تاريخ بازم تکرار شــد. هوادارای پرسپولیس برای مساوی 
شادی می کنن 

  مریم: با گل آفســايد و چهار تا داور يه مســاوی گرفتن دارن خوشحالی 

می کنن
  علیرضا: از اولم  معلوم بود به خاطر 22 بهمن بايد بازی مســاوی می شــد 

)هم اکنون راننده تاکسی های سراسر کشور(
  پنارتی: يحیی گل محمدی حرص می خوره فقط بغلای موهاشــو دست 

می کشه .وسطو تازه کاشته نمیشه دست زد
  آرســن برگر: میگن قائدی بعد تعويض رفته يه چندتا از نیمکت نشینای 

پرسپولیسم دريبل زده 
  شانتاژگر: بازيکنای دو تیم وقتی شما داريد با هم کل کل می کنید به اين 
فکر می کنند که بعد بازی نوشابه شون زرد باشه يا مشکی. پس به فوتبال اهمیت 

نده و از زندگیت لذت ببر
  پتا: چقدر دربی رو جدی گرفتید بابا، يه فوتباله دور هم می شــینیم نگاه 

می کنیم و به هم بدوبیراه می ديم و بعدش هم روابطمونو قطع می کنیم ديگه
  ممد: تو خونه ما مهم نیست نتیجه دربی چی میشه. در هر صورت فردا صبح 

بايد شیشه نو بندازيم واسه درو پنجره
  تیمی: همینکــه از اون دوره ای که ملت عکس پروفايلشــون رو »دربی رو 

می بريم« می ذاشتن گذشتیم پیشرفت به حساب میاد 
  محسن: يه عده هم هستن میگن »حالا هر تیمی  ببره چه فرقی به حال ما 
می کنه! پولشون رو می گیرن« اما از ساعت 3 پای تلويزيون منتظرن دربی شروع 

شه
  مستر دولابی: واسه قائدی اگه تو 11 سالگی زن می گرفتن الان 5 تا توپ 

طلا داشت
  آلیسون: از دربی امسال 4 امتیاز گرفتیم...سپاهان هم نبرد، فاصله حفظ 
شد و با 5 امتیاز اختلاف صدر جدولیم...ما چیزی رو از دست نداديم، اونايی که 

از دست دادن خودشون رو زدن به اون راه
  آکاکی: دربی ای که توش 4 تا اخراج و کتک کاری و ترقه و بخیه و خونريزی 
نداشته باشه، دربی نیست  تیله بازيه )تیمش عقب است و خودش را آرام می کند(

بارش برف ســنگین این هفته برای بعضی استان ها از 
جمله گیلان و اردبیل مشکلات زیادی درست کرده و تا 
الان دست کم 7 نفر جانشان را از دست دادند. در شماره 
روز چهارشنبه مفصل به این موضوع پرداختیم و اینجا 
گوشه ای از واکنش کاربران شبکه های اجتماعی به این 

موضوع را مرور می کنیم.  
 

    گل پسر: امســال تهران در حد چهار تا عکس زمستونی 
برف اومد، بقیش هوا آفتابی بود

   ســخیف: وضعیت اينســتا تــا الان: 2۷تا کارشــناس 
هواشناسی. 18تا اکانت با استوریِ برف برف برف می باره و ۶۷تا 

اکانت با استوریِ کی میاد برف بازی 
   حسین: خوب کلی عکس برف و چايی لايک کردم امروز، 

امیدوارم کســی توی اين برف بدون برق و آب و گاز و تلفن و 
سقف نباشه

   گل پسر: بنده خدا تو خلخال صبح زود رفته نون بگیره، تو 
برف گیر کرده 

   پیپرکات: يه جوری اتاقم سرده که هر لحظه ممکنه يه نفر 
در اتاق رو باز کنه، دست کنه منو برداره و بگه: »خانم اين موزا 
هم دارن سیاه میشنا، زود بخوريمشون«  و خانمش هم بگه: »يه 
دونه برای منم بیار«  و من داد بزنم با داداشم کار نداشته باشید.

   سحر گل گلی:  من نمیدونــم زن ها حق طلاق می خوان 
چیکار؟ همین که صبح زير پتو باشی و مرد تو اين سرما پاشه 

بره سر کار يعنی بازی رو بردی
   شرلوک هولمز: اکیپ های امداد برای کمک رفتن گیلان 
تو برف گیر کردن ، حالا مردم رفتن کمکشون، هر چی بگم از 

تراژدی و طنز اين حادثه کم می کنه
   یوفو: هوا از اون هواهاســت که بايد زنگ بزنی به نامزدت 
برای يه ساعت ديگه قرار قدم زدن تو برف بذاری، بعد که اون 

اوکی داد گوشیو خاموش کنی و بگیری مثل اسب بخوابی
   هامون: برف مثل بارون نیســت ، بارون يه شعفی داره که 
میشوره میبره حتی خاطره ها رو، اما برف لعنتی فقط سنگینش 

می کنه
    کنجی: بــه ياد همه  ســربازايی که تو اين برف و ســرما 

سر پُستن
   مشهود: شما يه سانتیمانتالیزمی از شهر رشت تو ذهنته 
که رشت فقط چای و کباب و عشق و حاله. ولی واقعیت اينه که 
ما وسط شهر رشت به خاطر يه برف 4۰ سانتی 3۰ ساعته برق 

نداريم اکثر راه ها بسته ست و فشار آب يک دهم معموله

   اين هفته با توجه به برگزاری جشنواره فیلم فجر بخش هايی از مراسم اختتامیه 
که در هنگام پخش از شبکه نمايش سانسور شــده بود در شبکه های اجتماعی 
دست به دست می شــد. بخش هايی از مناظره مصطفی تاجزاده و حجت الاسلام 
جلیل محبی بازتاب وسیعی داشت و طبق آمارهای سرويس تلگرافی يک ويدئوی 
۶2 ثانیه ای از آن بیــش از 2 میلیون بار در روز 1۷ بهمن ديده شــد. همینطور 
بخش هايی از مصاحبه صداوسیما با يک شــهروند در کوهرنگ مجموعا بیش از 
3 میلیون و ۷۰۰ هزار بار در کانال های تلگرامی دانلود شــد. ويدئوهايی از بارش 
سنگین برف در اســتان های گیلان و اردبیل مرتب بازنشر می شد. تصاويری از 
نخستین جلسه دادگاه روح الله زم، کنايه برد پیت به ترامپ و جمهوری خواهان 
سنا، لحظه پرتاب ماهواره ظفر، مجادله دو نماينده شــورای شهر، ويدئويی که 
محمدرضا گلزار در لايو اينســتاگرام منتشــر کرد، اظهارات شهاب حسینی در 
حاشیه يکی از نشست های مطبوعاتی جشنواره فیلم فجر، تصاويری از وضعیت 
محل قرنطینه دانشجويان ايرانی که از ووهان برگشته اند و حواشی دربی استقلال 

و پرسپولیس عناوين بعضی ديگر از ويدئوهای پربیننده اين هفته بود. 
   کاربران خارجی اين هفته از ويدئوهای مراســم اسکار اســتقبال کردند به 
خصوص اجرای امینم در اين مراسم خیلی ديده شد. همینطور اظهارات واکین 
فونیکس بعد از دريافت جايزه نقش اول مرد خیلــی مورد توجه قرار گرفته. 23 
میلیون نفر موزيک ويدئوی جديد جاستین بیبر را در يوتیوب تماشا کردند. تريلر 
رسمی فیلم سینمايی شکار هم که قرار اســت ماه آينده در سینماها اکران شود 
بین کاربران بازتاب وسیعی داشته  و در نهايت اينکه ويدئوهای مربوط به بررسی 

گوشی جديد سامسونگ در فهرست ترندهای يوتیوب حضور پررنگی دارد. 

    ویدئوهای پربازدید هفته

دربی استقلال و پرسپولیس خاطرات برفی سنگین

سورپرایز امینم در اسکار 

      شاهین: من اگه ريش پروفســوری بذارم حس می کنم همش بايد به 
سمت مردم گچ پرت کنم بگم تخته اينوره 

      کنسل: آدما دو دسته ان، يا باکلاسن يا ريش پروفسوری میذارن
      شکس: الان يک دانشمند ژاپنی موش های نری که ريش پروفسوری 

دارن رو می ذاره کنار موش های ماده ببینه چی میشه
      پیمان یزدانی: همه چیز، تاکید می کنم همه چیز، در گذر زمان دچار 

فراموشی و گذشت و امر نوستالژی میشه جز ريش پروفسوری!
      پوریا: وقتی می بینم يه دختر پشت ال9۰ نشسته از درون خورد می شم. 
برای سوار شــدن ال9۰ حداقل بايد ريش پروفسوری داشته باشی، تی شرتتم 

بکنی تو شلوارت 
      موقعیت مقداد: گفت میدونی کانیه وست کیه؟ چرا ازش بدت میاد؟ 

گفتم به خاطر ريش پروفسوری 
      مهاجر: به نظر من کلا کسی که ريش پروفسوری میذاره نبايد راجع به 

هیچ چیزی نظر بده
      گاوروش: چهار چیز رو هرگز درک نخواهم کرد: فلفل شــیرين. ريش 

پروفسوری. خريد تابلوهای رنگ مالی به نام مدرن آرت. سريال فرندز
      فاق بلند: چهره رو نبايد مسخره کرد ولی ريش پروفسوری رو چرا 

      راحله: شمام ســخت حرف اينايی که ريش پروفسوری دارند رو قبول 
می کنید و تو دلتون می گید اگه درست می گفت ريش پروفسوری نمی ذاشت؟

      شکس: خیلی ها به من خرده گرفتن کــه اين چه ديدگاهیه نسبت به 
ريش پروفســوری داري، ولی بايد عرض کنم خدمتتون که تنها چیزی که از 
دختری که موهاش رو کوتاه کرده ترسناکتره، پســريه که ريش پروفسوری 

گذاشته 
      جسیون: دوران دانشگاه يه بار ريش پروفســوری گذاشتم فکر کردم 
ديگه آخر تیريپ و قیافه م . رفتم سر کلاس استاده گفت دير اومدی پروفسور 

بالتازار. کلاس تموم شد
      یاشار: ريش پروفسوری گذاشتم اومدم میگم چطوره؟ بابام میگه کاش 

يک درصد اون پروفسور عقل داشتی
      شکس: يک زمانی مد شــده بود فارغ التحصیل های مقطع کارشناسی 

رشته زبان انگلیسی، ريش پروفسوری می ذاشتن و مسافر کشی می کردن 
      گاورش: يه هفته ريش پروفسوری گذاشتم هر کی می رسید می گفت: 
سلام مهندس، چه خبر مهندس؟ از نظام مهندسی نامه اومد: میزنی يا با مامور 

بیايیم در خونه؟

ریش پروفسوری

گنجشک های نر رو از 
ریش پروفسوری شون 
میشه شناخت 
)از صفحه توئیتری 
کاربر رابین(

کاربران توئیتر میانه خوبی با ریش پروفسوری ندارند و به طور مستمر در نقد 
این شیوه آرایش محاسن آقایان شوخی می کنند. در این حد که بعضی موارد 

اصلا قابل چاپ نیستند. 

    وقتی بابام میگه پاشو واسم چایی بیار )از صفحه توئیتری کاربر مُری(      واکنش بقیه وقتی برف میاد vs من )از صفحه توئیتری کاپیتان پرایس(

مصطفی آرانی|   این هفته، نگاهی داریم به مستند فرزند انقلاب که توسط شبکه بی بی سی، ساخته  خرده روايت هاي  شهر شلوغ
و پخش شده و در فضای مجازی نیز مورد توجه قرار گرفته است. از این گفتیم که چرا قطب زاده و چرا 
این مستند به طور مشخص دیده شده است و البته نکته ای در مورد آن هم نوشتیم به نقل از عبدالله 
شهبازی، مورخ.  در عین حال، به خاطر رسانه ای شدن خبر تخریب احتمالی چند خانه قدیمی در شهر 
تهران و واکنش ها به آن در توئیتر، تصمیم گرفتیم نگاهی داشته باشیم به ریشه های معماری خانه های 

قدیمی تهران و به طور مشخص در عصر پهلوی دوم. 
از صادق قطب زاده تا خانه های قدیمی تهران

چندروزي است که بخشــي از کاربران توئیتر 
فارسي، ســوگوار تخريب تعدادي از خانه هاي 
تاريخي در تهران و به خصوص مناطق مرکزي 
آن هســتند. مثل خانه اي که در تقاطع خیابان 
فلسطین و ايتالیا قرار گرفته است و حالا برخي 
از کاربران توئیتري به استناد تیر و تخته اي که 
روبه روي آن قرار گرفته، مي گويند قرار اســت 
تخريب شود و اين موضوع حتي باعث شده که 
مسئولان شورا و شــهرداري تهران نیز نسبت 
به آن واکنش نشان بدهند و بگويند که تلاش 
خواهند کرد تا مانع از تخريب اين ملک شوند. 

خانه هايي کــه از آن صحبــت مي کنیم البته 
خانه هايي تاريخي به معنای 1۰۰ يا 2۰۰ساله 
نیستند و حداکثر متعلق به اوايل دوره پهلوي 
دوم هســتند ولي در پايتخت حدود 2۰۰ساله 
ما، که هنوز هم تفکر مردم اين اســت که بايد 
يک ساختمان را بعد از 3۰سال »کوبید و دوباره 
ساخت« و فقط در يک فصل تابستان 98)طبق 
گزارش مرکــز آمار( نزديک به دوهــزار پروانه 
احداث بنا براي ســاختمان هايش صادر شده 
اســت، بي توجهي به روند تخريــب خانه هاي 
حتي 3۰-4۰ساله هم خواهد توانست به زودي، 
تهران را از هرگونه هويت معماري و البته بصري 
خالي کند. به همین خاطر بد نیست کمي  باهم 
به معماري دوره پهلوي دوم، به خصوص از حیث 

معماري مســکوني توجه کنیــم و ببینیم اين 
معماري داراي چه ويژگي هايي بوده که باعث 
شــده خانه هايش حتي در روزگار ما نیز مورد 

توجه قرار گیرند. 
1  نماهاي آجري و ساخت بالکن

تورج خلیلي و ســروش اکبري، دو پژوهشگر 
معماري در يــک نوشــته، دو ويژگي جدي و 
البتــه جالــب توجه خانه هــاي ايــن دوره را 
براي ما معرفي کرده اند. يکــي توجه به نماي 
ســاختمان و ديگري ظهور بالکن در معماري. 
اين دو نويسنده در مقاله خود مي گويند: »اصل 
محرمیت و درونگرايي، در طول تاريخ معماري 
ايران، همیشــه جايگاهي خاص و ويژه داشته 
اســت. درونگرايي در معماري، ســبب شــده 
بود تا معماران تزئینات داخلــي را به تزئینات 
بیروني ترجیح بدهنــد و کمتر بــه بیرون بنا 
توجهي مي شــد و درنهايت ســادگي معماري 
بیروني، ســاخته مي شــد. برونگرايي ازجمله 
ويژگي هاي معماري دوران پهلوي است و همین 
امر، معماري دوران پهلوي را با دوران قبل خود 
که قاجار بود، متفاوت مي ساخت.« براي اينکه 
به خوبي تفاوت اين دو سبک از معماري را درک 
کنید، بهتر اســت مقايسه اي داشته باشید بین 
اين نوع از خانه ها با خانه هاي تاريخي در شــهر 
کاشــان که از بیرون، اساســا مورد توجه قرار 

نمي گیرند ولي از درون، به شدت روي معماري 
آن ها کار شده است. 

2   کوي هاي ساختماني کوتاه مرتبه
معماري عصر پهلوي را مي توان از زاويه ديگري 
نیز شــناخت و آن هم کوي هاي ســاختماني 
کوتاه مرتبــه اي اســت که با کمــک دولت در 
سراسر تهران ســاخته شــده بود. آن طور که 
حامد طالبي، عیســي حجت و محمد فرضیان 
در مقاله  خود در اين زمینه مي نويســند؛ پس 
از افرايش چشــمگیر جمعیت در شهر تهران، 
دولت و معماران با استفاده از الگوي کشورهاي 
اروپايي بعد از جنــگ جهاني، به ســراغ ايده 
ساخت کوي هاي مســکوني رفتند. نخستین 
برنامه براي خانه ســازي در ســال 1325 ش، 
در دولت قوام الســلطنه تصويب و اجرايي شد 
که به ساخت کوي چهارصد دســتگاه تا سال 
1329 در محدوده میدان ژاله انجامید. نمايي 
از کوي هاي ســاختماني تاسیس شده در اين 
دوره، را مي توانید در اين فهرست ببینید: کوي 
چهارصد دستگاه)حدود 385باب، 1325 شروع 
و 1329 اتمام(، کوي نارمک)۷5۰باب، 1333 
شروع(، کوي نازي آباد)1۰۰۰باب خانه: 1334 
شروع؛ ۷۷2باب آپارتمان: 1348 شروع و 1351 
اتمام(؛ کوي شــهرآرا)133۶ شــروع و 134۰ 
اتمام(، کــوي کالاد)حــدود 3۰۰باب، 133۷ 

شــروع و 1339 اتمام(، کوي کن)1۰۰۰باب 
آپارتمان و 2۰۰بــاب خانه، 1339 شــروع و 
1343 اتمام(، کوي تهران ويلا)44۰باب، دهه 
4۰(، کوي نهم آبان )345۰باب، 1344 شروع 
و 134۶ اتمام( و کــوي فرح)433باب، 1342 

شروع و 1344 اتمام(.
3   آر-نووي آلماني

برخي ديگر از پژوهشــگران معمــاري البته به 
ويژگي ديگري در معمــاري دوره پهلوي دوم 
اشاره مي کنند که به معناي وامداري اين نوع از 
معماري، از معماري آلماني است. به طور کلي 
بايد دانست به طیفي از جنبش هاي پیشرو در 
اروپاي اواخر قرن نوزدهم و اوايل قرن بیســتم 
که در آن ها، ارائه آثاري بي ســابقه و تازه بوده 
اســت، آر-نوو مي گويند. اين سبک از معماري 
به خصوص از ابتداي دوره پهلوي اول و با افزايش 
سطح تعامل رژيم پهلوي با آلمان نازي، کم کم 
جايگاه خود را در ايران بــاز کرد و کار به جايي 
رســید که به گفته برخي از اســاتید معماري 
ازجمله بهــروز پاکدامن، مي تــوان نمونه هاي 
مختلفي از اين ساختمان ها را در چندين دسته 
مورد ارزيابي قرار داد. اما يکي از شاخص ترين 
معماري ها در اين ســبک که البتــه براي يک 
ساختمان عمومي  و نه مسکوني صورت گرفت، 
مربوط به معماري راه آهن تهران بود که توسط 
طاهرزاده بهزاد طراحي شــد و در آن مي تواند 
تاثیرگذاري واضح از زپلین فلد يا قرارگاه هیتلر 

را مشاهده کرد.  
4   وارطان فرانسوي

البته نبايد همه معماري قبــل از انقلاب را هم 

متاثر از آلمان دانســت، مخصوصــا وقتي در 
نظر داشته باشــیم که يکي از معماران موثر و 
نامي  قبــل از انقلاب، وارطان هوانســیان بوده 
که يک دانش آموخته فرانسه است. هوانسیان 
اواخر جنگ جهاني اول عازم پاريس شــد و در 
رشته نقاشي در مدرســه هنرهاي زيباي بوزار 
به تحصیل پرداخت اما پس از مدتي به رشــته 
معماري روي  آورد و در مدرسه معماري پاريس 
ثبت نام کرد. بعد از اتمام دوره تحصیل همراه با 
گروهي از معماران جوان فرانسوي به عملیات 
بازســازي خرابي هاي پس از جنگ جهاني اول 
در اطرف پاريس مشــغول شــد و در آن زمان 
توانست مدتي زيردســت معماري فرانسوي، 
»هانري ســواژ« تجربیاتي گران بهايي کسب 
کند و چندسال بعد دفتر شــخصي خود را در 
پاريس افتتاح کرد. نخستین فعالیت هوانسیان 
در ايران، طراحي بناي هنرســتان دختران بود 
و شــاخص ترين کارهاي موجودش در تهران، 
ســاختمان جیپ و البته خانه اي بــه نام خود 
او در خیابان طالقاني که تــا مدتي پیش خانه  
گفتمان شهر بوده است. به نوشته حسین ذبیح 
در ســايت معماري آنلاين، میــراث وارطان را 
مي توان در عدم استفاده از تقارن، رعايت اصول 
عقلاني و عملي، خالص گرايي فرم ها، پنجره هاي 
افقي به ســبک لوکوربوزيه، ايجاد خم در نبش 
ســاختمان هاي دونبــش، روکارســازي هاي 
ســیماني با رنگ هــاي مختلــف، پلکان هاي 
معلق، لبه هاي ســیماني بالاي پنجره ها و دور 
ساده سقف که بین معماران تهراني به »چفته 

وارطان« معروف بود، يافت.

مستندی تلويزيونی به نام فرزند انقلاب با موضوع زندگی 
 صادق قطب زاده، در روزهای 2۰ تا 22 بهمن از شــبکه 
بی بی سی فارسی پخش شده و در فضای مجازی فارسی 
نیز مورد توجه قرار گرفته اســت. صادق قطب زاده چرا 
مهم است و چرا اين مستند مورد توجه قرار گرفته است؟

1   اهمیت صادق قطب زاده بــه دلیل محوريت او در 
میان افراد غیرروحانی در ابتدای پیروزی انقلاب است. 
در يک تحلیل گفته می شود که پنج نفر يعنی دکتر علی 
شريعتی، ابوالحسین بنی صدر، قطب زاده، ابراهیم يزدی 

و شهید مصطفی چمران، جزو پنج فرد غیرروحانی بودند 
که همگی متولد نیمه اول دهه بیست شمسی بودند و با 
استفاده از فرصت بورســیه خارج از کشور، توانستند در 
خارج از مرزها )چمران، قطــب زاده و يزدی در آمريکا، 
بنی صدر و شريعتی در فرانســه( تحصیل کنند و به جز 
شريعتی که عمرش به انقلاب قد نداد؛ همگی در يکی دو 
سال بعد از پیروزی انقلاب، جزو موثرترين افراد باشند. 

2  در اين میان قطــب زاده البته شــخصیتی مرموزتر 
داشت چرا که همانطور که در اين مستند نیز ديده می شود، 

فردی بود که تلاش داشت بســیاری از مفاهیم متناقض را 
در روزهای بعد از انقلاب در کنار هم نگه دارد و از اين رو به 
طور مثال هم می توانســت دوست دختری داشته باشد که 
خبرنگار سی بی اس کانادا است و هم در رثای زن انقلابی و 
مجاهدت های او سخن بگويد. همین موضوع باعث شده بود 
که او به شخصیتی مرموز تبديل شود و همین نکته شناخت 

او را از دل تصاوير جالب می کند. 
3  در عین حال نبايد از خاطر دور داشت که بالاخره 
مستند قطب زاده نیز در بافتی ديده می شود که جامعه 
ايرانی نشان داده به شدت خواهان مستندهای تاريخی 
است. از مستندهای مبتذل من و تو درباره خاندان پهلوی 
گرفته تا کارهای اين چنینی بی بی سی و البته تلاش های 
داخل کشور درباره قوام، هويدا، رزم آرا، آيت الله منتظری 
و... تا حتی مجموعه تلاش های حســین دهباشــی در 
مجموعه تاريخ آنلاين و حتی کارهايی مثل مستند 1۰ 
قسمتی شبکه المنار درباره امام خمینی )ره(؛ همه و همه 

در اين سال ها ديده شدند.
4  و اما درباره اين مســتند، اين يادداشــت عبدالله 
شهبازی، مورخی که ديدگاه هايی نزديک به حاکمیت 
دارد را هم بخوانید که از کانال تلگرامی اش نقل کرده ايم: 

  معمایی به نام کودتای قطب زاده- شریعتمداری
زمانی که کتاب »کودتای نوژه« را، برای انتشار در دهه 
فجر 13۶۷، کار کردم قصد داشتم آن را به اولین کتاب 
از مجموعه ای بدل کنم با عنوان کلی »انقلاب اســلامی 
و توطئه در دهه نخســتین«. به اين دلیل عنوان فوق بر 
روی جلد و در شناسنامه کتاب درج شد. طبق طرح من 
»کودتای قطــب زاده- شــريعتمداری« بايد به دومین 
کتاب از اين مجموعه بدل می شــد. اسنادی در اختیارم 
قرار نگرفت و مجموعه به همــان کتاب »کودتای نوژه« 

محدود شد. 
در روزهای اخیر مســتند سه قســمتی آقای محمود 
عظیمايی را درباره زندگی و مرگ صــادق قطب زاده با 
دقت ديدم که در روزهای 2۰ و 21 و 22 بهمن 1398 از 

بی بی سی فارسی پخش شد. 
اين مستند شخصیت قطب زاده را بســیار خوب نشان 
می دهد و تصور می کنــم نیازی به تفســیر من ندارد. 
قطب زاده همین بود که نشان داده شد. سرخوردگی اش 

نیز عجیب نبود. کسانی از اين جنس که پیش از انقلاب 
فعال بودند، اين توهم را داشتند که انقلاب کار آنان بود و 
کسی مثل قطب زاده، با آن روحیات که مستند به خوبی 
نشان داده، عجیب نبود اگر به چنین رفتارهای احمقانه 

و ماجراجويانه  دست زند. 
ســخنان قطب زاده در دادگاه )قسمت ســوم مستند( 
روشــن می کند که فکر کودتا را دو ســرهنگی که با او 
تمــاس گرفتند به وی القــا کردند. ايــن دو نفر، که در 
بازجويی قطب زاده به او گفته شد نظامیان سلطنت طلب 
بوده و دستگیر شده اند، درواقع دو عضو سازمان نظامی 
حزب توده، سرهنگ بیژن کبیری و سرهنگ هوشنگ 
عطاريان، بودند. علت صلاحیــت دادگاه انقلاب ارتش، 
به رياست آقای ری شهری، برای رســیدگی به پرونده 
قطب زاده همین حضور نظامیان در پرونده بود؛ نظامیانی 
که درواقع مأموران نفوذی حاکم شرع انقلاب ارتش بوده 

و طبعاً در جلسات دادگاه غايب بودند. 
اين کودتا چقدر جدی بود؟ اگر ســرهنگ کبیری خود 
را به قطب زاده نزديک نکــرده و او را تحريک نکرده بود، 
و قدرت ادعايی سازمان کودتاچی موهومش را به رخ او 
نکشیده بود، آيا به فکر کودتا می افتاد؟ اگر نبود امکانات 
موهومی که آقايان ری شــهری و کبیری برای کودتا در 
اختیار قطب زاده قرار دادند آيا اصولًا می شد از پديده ای 
به نام »کودتای قطب زاده- شريعتمداری« نام برد؟ نقش 
آقای شــريعتمداری چه بود؟ آيا تلاش کردند که او را 
نیز به نحوی به کودتای موهوم وصل کنند؟ چرا و با چه 
انگیزه ای؟ اين ها پرسش های بسیار مهم تاريخی است 
که برای شناخت تحولات پســین جامعه ايران اهمیت 

فراوان دارد. 
کمتر از پنج ماه پس از اعدام قطــب زاده، در 1۷ بهمن 
13۶1، کیانــوری و حدود چهل تــن از اعضای رهبری 
و کادرهای حزب توده دستگیر شــدند. در ارديبهشت 
13۶2 حزب توده غیرقانونی شد و ساير اعضای رهبری 
آن و نیز اعضای ســازمان نظامی و مخفی حزب توده، از 
جمله کبیری و عطاريان، دستگیر شدند. سرهنگ بیژن 
کبیری و سرهنگ هوشــنگ عطاريان در 8 و ۶ اسفند 
13۶2 و بخش عمده اعضــای رهبری و کادرهای حزب 

توده در تابستان 13۶۷ اعدام شدند.

در ستایش خانه قدیمي  تقاطع فلسطین و ایتالیا
به دنبال ریشه خانه هاي قدیمي  تهران  از آلمان تا فرانسه

معمای صادق
درباره مستندی که پس از چهل سال به نقش عجیب 

یکی از افراد موثر در روزهای بعد از انقلاب پرداخته است

 تابلوی شب پرستاره 
ونگوگ روی بادام )از 
صفحه اینستاگرامی 

) Sedighii.art

 برند بین المللی آل اشپورت لباس فصل پیش تاتنهام رو کپی کرده برای لباس 
دروازه بانی شهرخودرو. سوتی بزرگش نقشه شهر لندنه که طرح روی لباس تاتنهام 

بوده )منبع: صفحه توئیتری کاربر الکس(

 ترجمه عجیب در یکی از مجتمع های تجاری

 سفره ولنتاین هم گویا مد شده!

کپشن هفته
  میشه یه عکس از ماه بگیرم؟
برج پیزا: بله بله بخشید 
)از صفحه کاربر ونگروف(

 ) hdyeah بدون شرح!  )منبع:  صفحه اینستاگرامی هدیه محبی

دو نمونه از گریم های سنگین سینمایی

برنده شدن واکین 
فونیکس برای نقش 

جوکر کاربران غربی را 
حسابی به  وجد آورده.

 بعد از بازی اخیر برایتون 
مقابل واتفورد و تاثیر علیرضا 

جهانبخش روی گل مساوی 
تیمش، صفحه رسمی لیگ 
جزیره در اینستاگرام این 

عکس را پُست کرد. 

برداشت محصول
 در صربستان

واکین فونیکس و 
همسرش رونی مارا که 

بلافاصله بعد از پایان 
مراسم کفش های 
پاشنه بلندش را با 

کتانی عوض کرد. جشن 
خانوادگی برنده شدن 

اسکار با خوردن همبرگر!

بدون شرح
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
 1- رویه چــرخ اتومبیــل- دارای مقام و 

مرتبه عالی
 2- جهان دیگر- با حیا- رنج و سختی

 3- خشکی- ماه آخر سال خورشیدی- 
ارزانی داشتن

 4- کوره آجرپزی- رنگ- کاراته نمایشی- 
حرف نخست انگلیسی

 5- از کوه های استان فارس- رشد کردن
 6- صدمه دیده-  کشــور گل لاله- مهر 

و نگین
 7- شجاع و قوی- دریاچه ای در کانادا- 

یکی از اعضای درون بدن انسان
 8-  اولین کلمه آموزشی-  قشر و پوسته- 

نوعی رنگ قرمز- آخرین حرف لاتین
 9- روزی- کله پز- فصل سرما

 10- هدیه دادن- امپراطــور دیوانه روم 
باستان- برحسب تصادف

 11- از بر کــردن- از آثار تاریخی شــهر 
رودان در استان هرمزگان

 12- واحد ســطح- ســمنان قدیم- زن 
شوهر مرده- نوعی سبک موسیقی

 13- نام سابق نیشابور- به پایان رسیده- 
پسوند شباهت

 14- درشت اندام و ستبر- نوعی اسلحه- 
پوست گندم

 15- درآمد کم اما مستمر- گذرگاه سیل

عمودي
1- ناگزیر- مماشات و سازش- چیزها

 2- نوعی خــاک- توانایی بــرای انجام 
کاری- خواستار

 3-  کله- مقابل روستایی- پیاله و جام- 
دروازه

 4- از حروف یونانی- فنا- مقابل عمودی
 5- مسلح- جمع ظاهر

 6- ماده ای  خوشبو- شهری در فرانسه- 
پنهان

 7- ضارب- رشته کوهی در آلمان- تنها
 8- مقابل باخت- تقویت امواج رادیویی- 

غذای  مریض- به خشخاش می گذارند!
 9- تکیه دادن- شهری در استان کرمان- 

مخفیانه و پنهانی
 10- بزرگــزادگان- شــهری در اســتان 

خراسان رضوی- فرشته مهر و محبت
 11- دو تکه پارچه را به وسیله سوزن و نخ 

به هم پیوستن- پرده داخلی مغز
 12- بلند و مرتفع- سمت چپ- درخت 

تسبیح
 13- از رنگ های اصلی- مبهوت و متحیر- 

کوره نان پزی-  حرف همراهی
 14-  بلندترین شــب ســال- ایالتی در 

آمریکا- الگو و نمونه
 15- شهری در اســتان دیاربکر ترکیه- 

کنایه از ضعیف- از وسایل آشپزخانه
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 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اعلم

 آگهی
 دیشب
 سوزش

 گونه
 مترو
نگار

 همتا

5 حرفي : 
 افزون
 ایستا

 آسیاب
 آلامو

 رنجبر
 زاپاس
 زبرین

 ساسات
 سخت سر

 سرهنگ
 مبارک
مترقی
 هتاکی
 یاسین

6 حرفي :
 استلام

 انگلیس
 میکرون

 نوبهار

7 حرفي :
جنگل بان
 سناریست

8 حرفي :
آفریننده
 دپارتمان

 دنیای وحش
 هویت بورن

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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پيامهايبرگزيدهخوانندگانپنجشنبهها هر چی می گذره سخت تر میشه، مگه آتاریه؟

مرتضی کلیلی قاب

شمارهپيامك:09202001707

1   علیرضا جهانبخش با دو تا گل دوتا 
پورشه گیرش اومده، به نظرم فوتبال بسته 
دیگه بیا تهران یکیشــو بفــروش یه غذا 
بیرون بر بزن یکی دیگــه رو بنداز زیر پات 

شبا برو   دور دور
2  بابام برام یک دونه ماســک خریده 
پنج هزار تومن، بعد هر بــار می خوام برم 
بیرون میگه الان نزن، بذار واســه مواقع 
مهم... فکر کنم منظــورش از مواقع مهم 
موقعیه که من کرونا گرفتم و نباید بهش 

انتقال بدم
3  قطعا بابام با من خصومت شــخصی   
داره وگرنــه چه دلیلــی داره هــر بار که 
می فهمه رژیمو شــروع کردم با یه جعبه 

شیرینی میاد خونه
4 رفتم آرایشــگاه بعد اصلاح گوشمو   
رو به پایین کشــید، بهــش گفتم چیکار 

می کنی؟
گفت: سیفونو کشیدم

5   بعضی از خیابونا خیابون نیســتن، 
دفتر خاطراتن 

6  بــرف مثل بارون نیســت ، بارون یه 
شــعفی داره که می شــوره می بره حتی 
خاطره ها رو  اما برف لعنتی فقط سنگینش 

می کنه
7   وقتی از یه خانم می پرســی چیزی   
شــده؟ و اونم میگه نه چیزی نشده! حتماً 
اصرار کنید که بگه چی شــده، چون قطعاً 

چیزی شده!

8  یه همکار داشــتیم بدنش بو می داد   
در حد راسو

تولدش بود با بچه ها هماهنگ کردیم همه 
براش مام و اسپری   خریدیم دادیم بهش

صبح اومد شــرکت بازم بو می داد! گفتیم 
اون کادوهایی که برات خریدیم خوب بود؟
گفت اهَ اهَ اینا سرطان زاس استفاده نکنید

9 یکی از مهم ترین وســایل در جشن   
تولد دهه شصتیا پنکه سقفی بود

همه تزئینات از اونجا شروع می شد
10  ترک سیگار اصلا کار سختی نیست.  

۹۹ درصد افرادی که به استرالیا مهاجرت 
می کنند، بعد از دیدن قیمت یک بســته 
سیگار در لحظه بدون هیچ عوارضی سیگار 

را ترک می کنند
11  با کسی که نوشابه نارنجی رو بیشتر از   
مشکی دوست داره نمی تونم به تفاهم برسم 

12  »بیدار موندن« تــا 6 صبح از »بیدار   
شدن« در ساعت 6 صبح قطعا آسون تره 

13  مهم تر از داشتن فن بیان مناسب اینه   
كه بدونی كجا باید دهنت رو ببندی!

14  امید را امروز در پیرمردی ۷۸ ساله   
دیدم که گفت یه کابینت محکم  بساز که 

۲۰ سال کار کنه برام
15  پســرا هرچی باهم صمیمی تر باشن 

بیشتر به هم فحش میدن
دخترا هم هرچی باهم بیشتر مشکل داشته 

باشن، بیشتر قربون صدقه هم میرن
16   بچه بودم عاشق یه دختره شدم هر 

روز می رفتم سر کوچه شون می نشستم تا 
بیاد یه لحظه ببینمش اما هیچ وقت نیومد. 
چند سال بعد فهمیدم کوچه شون یه جای 

دیگه بوده کلن
17  ۸۰۰ نفر به خاطــر کرونا مردن، دنیا   
وحشت کرده و ســازمان ملل اعلام خطر 
جهانی داده... اینا اگه آمار   جاده های ایران 
در سال رو می شنیدند که جیغ می زدن و 

فرار می کردن
18  یه افسانه ژاپنی    میگه ما شبیه اونی   
هستیم که توی زندگی قبلی مون عاشقش 

شدیم
ولی خب این افســانه توی ژاپن که همه 

شبیه همدیگه   هستن چه غلطی می کنه
19  یادمه تازه پیامک گرون شده بود یه   
بنده خدایی تــو خوابگاه چای  دم می کرد، 
بعد زنگ میزد رو گوشی، تا برمی داشتیم 
می گفت »چاي« قطع می کرد. حساب کرده 

بود ارزون تر می افتاد. الان متخصص قلبه
20  جلوی دستگاه عابر بانک وقتی رمز   
پویام فعال شد از خوشحالی می خواستم 
نفر پشت ســریم که صف وایستاده بود  رو 

بغل کنم
21  اسکار بدترین کلمه جمع هم تعلق   

می گیره به جمع کلمه اژدها
22   مشكل چاي  كیســه اي اینه كه بعد   
از بار هفدهم كه مي ندازیش تو آب جوش 

دیگه زیاد خوب رنگ نمیده
23  همین جوری که خیلی ملو گوشی   

دستتونه و نور گوشی افتاده رو صورت تون
جنی که از پشت گوشی نگاه تون می کنه 

داره قربون صدقه چهره هاتون میره
24  این رمــز دوم پویا یه جوری شــده   
آدم پول رو شخصا براي طرف ببره کارش 

راحت تره
25   چرا هر چی می گذره سخت تر میشه، 

مگه آتاریه؟
26  یه جایی تو دوســت داشتن هست 
اگه ازت بپرسن چرا فلانی رو دوست داری، 
جواب قانع کننده ای نــداری که بگی ولی 

دوستش داری
27  تا تصمیم می گیری تــرک کنی، از 
دوســت و رفیق و بابات تا راننده تاکسی و 
کفترا و گربه های محله هم بهت ســیگار 

تعارف می کنن 
28  نقش آقایون تو خونه تكوني:  

_بسه دیگه
_اونجا رو نمي خواد بشورین

_نهههه اون تمیزه
_شما دیوونه اید

_یه چاي  واسه من بیارید
_اینقدر آب نریزیددددد
_این باز بوي چیه میاد؟
_ناهار كي حاضر میشه؟

_ایني كه باهاش شیشه رو تمیز مي كني 
شلوار من نیست؟

29  این آزادراه تهران-شمال یه ذره ش 
درست شده که عوارض شــده حدود 5۰ 

تومن، تو رو خدا کاملش نکنید، این آزادراه 
کامل بشــه عوارضش یه قیمتی میشه که 
وقتی بریم شمال باید یه شیش ماهی اونجا 
بمونیم کار کنیم تا یه پولی پس انداز کنیم 
بتونیم باز عوارضی بدیم برگردیم خونه مون

30  کاش حالا که ماهــواره ظفر تو مدار   
قرار نگرفته مســئولین محترم سرشــون 
خلوت بشه و بعد از دو ســال بتونن کارت 

ملی ما رو   بدن 
31  ســرعت دانلود یه جوریــه که این   
فیلمی که زدم دانلود شــه رو  باید به ارث  

بذارم واسه بچه هام
32  بچه هاي دانشكده ما اینطوري هستن 
اگه استاد قسم بده كه نیاین، هم باز میگن 
نه استاد مي خواد یاراي وفادارشو پیدا كنه 

و باز میرن
33  هر کســی که ســازی رو بلده خوب   
بنوازه، قرار نیست صداش هم خوب باشه؛ 

این قضیه باید جا بیفته 
34  خدایا خودت یه کار کن یه ویروس 

جدید از »خورشت کرفس« کشف کنن 
کلا خوردن این غذا تو ایران ممنوع بشه

35  نیوتــن چه جــوری وقتــی جاذبه   
زمین رو کشف کرد اومد به همه گفت؟ من 
یه آهنگ خوب پیدا می کنم زورم میاد برای 

کسی بفرستم 
36 ما همه چیز رو مســخره نمی کنیم،   
همه چیز مسخره است و ما فقط بیان شون 

می کنیم 

هر نوشته ای نویسنده ای دارد. هر نویسنده ای حق دارد اسمش را پای مطلبش ببیند. نوشته هایی که در این صفحه 
می خوانید، توئیت های کپی پیست شده ای است که در شبکه های اجتماعی دست به دست چرخیده و صاحبش را گم 

کرده. اگر »شما« نویسنده این آثار هستید، لطفاً عصبانی نشوید. لبخند بزنید و به خواننده هایی فکر کنید که با خواندن 
نوشته های تان لبخند می زنند و در دل تحسین تان می کنند.

۰۹365۰۹ : راســتی به آقای خوشخو بگید در مورد 
خواننده هایی که تو آمریــکا ترانه های اعتراضی کار 
می کردن به طرز مشکوکی مردن. مطلبی اگه هست 

بنویسد. البته قدیما نه جدیدا.
۰۹1۸۸3۰: آیا آمریکایی هــای منحوس و نکبت و 
نجس دلخوش به سوگند وفاداری این حضرات دارای 
گرین کارت به پرچم بی ســتاره و قوانین ضد بشری 
دولت فاشیست آمریکا هســتند ؟ فریاد این حضرات 
متوجه داخل و هموطنان خودشان و کرنش و اطاعت 
و تمکین و حقارت شــان در برابر آمریکا است. آقای 
خوشخو لطفأ این حضرات را با نگارش مقالات بیدار 
کنید. البته اگر از شانتاژ ها و عکس العمل این حضرات 

حقیر نمی ترسید !
۰۹1۲۷6۰:   یک مدیر چند شــغل باید داشته باشد، 
مدیر جدید صندوق می تواند با این همه شــغل کار 
مردم را به سرانجام برساند؟ چقدر حریص چند شغله 
شدن هستند این آدم ها. همینه جوان ها بیکارند.   خدا 

به داد ما برسه.
۰۹361۷1: جاســتین بیبر در ســفر به آلمان وارد 
کلوب همجنس گرایان می شــود و ضمن حمایت از 
همجنس گرایی خــود را   همجنس گرا می نامد. نظام 
آموزشی کانادا که منجر به تک والدیني حدود نیمی 
از کودکان آن کشــور شــده قانونی بودن فحشا و ... 
از شــاهکارهای نژاد برتر کانادایی اســت. جایی که  
فرزندان جعفر. م پا جای پای جاستین بیبر خواهند 
گذاشت و جعفر. م  از اینکه بچه ها یش مثل شرقی ها 
عقب مانده و احسا ســاتی و عاطفی نیستند مفتخر 

است !
۰۹1۲3۷6:   چرا وزن و موقعیت و پرستیژ خود را با 
عکس افرادی که در عمرشــان یک بار نیز روزنامه و 
کتاب و مقاله و تحقیقی نخوانده اند خراب می کنید. 
اصلا انتظار نداشتم از لمپن سینما بهمن مفید عکس 
بگذارید. از بین این همــه آدم فرهیخته و فرهنگی 
بااصل و نسب چرا ایشان. ارادتمند محتوای روزنامه 

هفت صبح .)دکتر سناهی(
۰۹144۰5: راجع به مطلبی که آقای خوشخو نوشته، 
ایشــان از تبریز که بهترین غذا ها را دارد اسم نبرده. 

مشخص است اصلا غذای خوب نخورده.
  آخ آخ یادمان رفت.

۰۹13634: سلام و   خسته نباشید به بچه هاي هفت 
صبح. مخصوصأ اشــکان جان نزاع خیابانی سه شنبه 
در روســتا و زمین خالی هــا که اخیــرأ خودتان در 
جریان بارندگی ها هستید جواب محصولات مصرفی 
شهروندان مان نداریم باید یك جور قانع شان کنیم. 
دم تان گرم. بچسب ســتون فقرات را. )کوهستانی از 

جیرفت(
۰۹1۲۲۸5: سلام. در شــماره روز سه شنبه صفحه 
ورزشی کلی اطلاعات در باره تیم الغرافه قطر به عنوان 
رقیب شــهرخودرو ارائه داده بودید. درحالی که تیم 
السیلیه قطر رقیب شــهر خودرو بود.از این بابت یک 
عذرخواهی بدهکارید.)یعقوب زاده، خواننده دائمی 

شما از مشهد(
  حق با شماست. شرمنده...

۰۹113۷5: ســلام. ممنونم  بابت چــاپ  ویژه نامه 

سینمایی. باز هم حرکتی نو و خلاقانه از هفت صبح.
۰۹3۰451: ســلام چــرا همسان ســازی حقــوق 
بازنشستگان تأمین اجتماعی قانون برنامه ششم توسعه 
اجرا نمی شود و عیدی یک میلیون جوابگوي مریضی  و 
لباس و مانتو مادرم نیست و توان خرید یخچال را هم 

نداریم. ماهی یک میلیون و پانصد می گیریم.
۰۹1۹1۸3: آغوشــی از مــن بنویس/ ســطرهای 
عاشقانه/ نبض قلم در شاهرگ كاغذ مي دود/ شعركن 

دلتنگي ات را!!      
)علي حیدري(

۰۹133۷۲:  لطفــا در خصوص نحوه وصول ســفته 
توضیح دهید.

۰۹1۰۲11:  خسته نباشــید. در تحریریه شما یه نفر 
نیست که با اینترنت کار کنه. ساعت مسابقات آسیایی 

را در بیاره بنویسید. بابا اینقدر...
  حتما. از این به بعد...

۰۹۰5446:    وزارت ارتباطــات پیامک شــماره ام را 
مسدود کرده . شمارم  6۰3۸--- ۰۹3۰ است. لطفا 
پیگیری نمایید و اینکه حقوق بازنشستگی مان را دیر 

میده تأمین اجتماعی.
۰۹36۸54:  .درصفحــه ۷ روزنامه مورخه ۲۰بهمن 
۹۸ در بخش )سایت نگار جهان( دربند3 مطلب چاپ 
شده مجددأ در قسمت سمت چپ بالای صفحه تحت 
عنوان)سرنوشــت ادلب در دست روسیه(چاپ شده 

است.)داود نعیمی از تهران(
۰۹361۰۷: بایــد بفهمند که شــهادت او قدرت ما 
را تضعیف نمی کنــد بلکه  به ما خونی تــازه تزریق 
می کند و نیروی مضاعف می بخشــد. آنها توان درک 
این مفهوم را ندارند که تو برای ما یک جریان هستی. 
خود تو هم یک نهضت کامل و فرهنگ هستی. همه 
ما در هر جایگاهی که هســتیم می توانیم با پیروی از 
آرمان های آسمانی تو و تلاش برای به نتیجه رسیدن 
آنها از خود همچون تویی بســازیم. ما با فعالیت های 
توســعه ای گوناگون در عرصه های مختلف به هیچ 
وجه نمی گذاریم که لحظه ای تنها لحظه ای لوای این 
انقلاب و ولایت بر زمین بماند. ســردارم به قول روح 
خدا که فرمود: این انقلاب باید زنده بماند. این نهضت 
باید زنده بماند بکشــید ما را ملت ما بیدارتر می شود 
و می فرمود این خون شهداست که درخت انقلاب را 
آبیاری می کند. پس کافران باید بفهمند که خون پاک 
تو این درخت رسیده به میانسالی با خون دوستانت 
را کهنسال تر و تنومند تر می کند .خلاصه ای سردار 
دل ها زبان ها در بیشتر مواقع قاصر از ستایش توست. 
اصلًا شاید سخن ها کفایت شخصیت صلابت و اقتدار 
و سربلندی و هزار هزار خصلت های تو را نکند. انگار 
کمتر توصیفی در مدح تو کافی و وافی اســت اما هر 
جور که باشد و با هر خصلت صفت   یا نامی که بشود 
ما به روضه هایی که در ایام عــزای حضرت مادر بر پا 
می کردی ســوگند یاد می کنیم که تا آخرین قطره 
خون مان از یاد و نام تو و یاد و نام تمام رشــادت ها و 
مجاهدت های مردان خدا پاسداری خواهیم کرد و آنها 
را زنده نگه خواهیم داشت اما اگر روزی من بخواهم که 
برای تاریخ تو را یاد آور باشم به این سخن شاعر بسنده 

می کنم :ای یکه سوار شرف ای مرد تر از مرد.
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 ایده آسمونی چگونه شکل گرفت؟
زمانی که دبیرســتانی بودم، موتور جســت وجوی 
خوبی نبود و در ياهو سرچ می کرديم و اطلاعاتی نبود 
و اگر اطلاعاتی هم پیدا می شــد، سايت های اسپم و 
روبات های خبری بودند کــه عملا نتیجه ای حاصل 
نمی شــد و من خلا کمبود اطلاعــات را کاملا حس 
کرده بودم که تصمیم گرفتم سايتی طراحی کنم تا با 
تولیدمحتوا در حوزه های مختلف، مردم به اطلاعات 
موردنظر خود دســت يابند. البته  الان ســايت های 
مختلف خبری و اطلاع رسانی خیلی زياد شدند، ولی 
کماکان اين مشکل وجود دارد. به عنوان مثال، زمان 
قطعی اينترنت سايت های خبری از دسترس خارج 
شدند و موتور جست وجوی ايرانی وجود نداشت که 
مشکل مخاطبان را حل کند. ما به دنبال اين هستیم 
محتوا و اطلاعات موجود در وب سايت را دسته بندی 
کنیم تا افراد به راحتی موضوعات موردنیازشــان را 

سرچ کنند. 

 وب سایت آسمونی چه خدماتی ارائه می کند؟ 
آســمونی به عنوان اولین پورتال جامــع اينترنتی 
و رســانه ای به صورت روزانــه در بخش هايی مانند 
 کسب وکار، سینما، ورزشــی، فناوری، دکوراسیون، 
گردشگری، اطلاعات شــهری، مد و زيبايی، دين و 
انديشه، فرهنگ و هنر، سبک زندگی و.... تولیدمحتوا 
می کند. همچنیــن خبرهای هر بخش را پوشــش 
می دهد. يکی از بخش های اصلی شرکت آسمونی، 
بخش کسب وکارها و نیازمندی  هاست، در اين بخش 
مديران مشاغل و اصناف مختلف می توانند کسب وکار 
خود را به صــورت هدفمنــد در تمــام بخش های 
وب ســايت به بازديدکنندگان نمايش دهند که اين 
موضوع باعث جذب جامعه هدف موردنظر و مديران 

کسب وکارها می شود.
 برای ارائه بهتر خدمات خود چه راهکارهایی 

اندیشیده اید؟
 در اين سال ها وب سايت را گسترش داديم. همچنین 

وب ســايت های زيادی طراحی کرديم تــا بتوانیم 
اطلاع رسانی را در شاخه  و حوزه های تخصصی 
گســترش دهیم، اما کمــی که پیش 
رفتیم، ديديم اين کار 
با برندهای مختلف، 
قابل اجــرا نیســت، 
بنابرايــن همــه را روی پورتال 

آسمونی آورديم. 

 تیم وب سایت آسمونی چند نفر هستند؟
اعضای تمام وقت و پاره وقت تیم  30 نفر هســتند، 
البتــه 200 مخاطب فعال هم داريم که در توســعه 
وب سايت به ما کمک می کنند. اعضای تیم در چند 
گروه دسته بندی شده اند؛ يک گروه در حوزه فناوری 
که در زمینه اطلاعات روز، معرفی گجت ها، پوشش 
نمايشگاه های فناوری و هرآنچه در دنیای تکنولوژی 
برای علاقه مندان اين حوزه جذاب است، تولید محتوا 
می کنند. همچنیــن در حوزه ورزش کارشناســان 
زبده در اين حوزه بــا ما همکاری دارنــد. در حوزه 
فیلم و سینما هم از منتقدان بنام اين حوزه استفاده 
می کنیم. همین طور در زمینه ســبک زندگی تولید 
محتوا داريم که اعضای اين تیم شامل نويسندگان، 
پزشــکان هســتند، در کنار بحــث تولیدمحتوای 
تخصصــی و عمومی، در حــوزه خبر هــم فعالیت 
می کنیم و اخبار ايران و جهان را پوشــش می دهیم. 
در انتشار اخبار سعی می کنیم از منابع خبری موثق 

استفاده کنیم. 
 کار خبری هم انجام می دهید؟

خبرگزاری نیستیم، اما چون پايه وب سايت در حوزه 

اطلاع رسانی است، نیاز اســت مخاطب از اخبار روز 
مطلع باشــد. تمام حوزه های اطلاع رسانی ما بخش 
خبری دارند. برای مثال، در بخش خودرو به جز اينکه 
در مورد خريد و تعمیر و... تولیدمحتوا می کنیم، اخبار 
اين حوزه را هم پوشش می دهیم.  در تک تک بخش ها 

به جز تولیدمحتوا در حوزه هــای مختلف، اخبار 
مربوط به حوزه ها را هم اطلاع رسانی می کنیم. 

 در مورد جامعه هــدف و مخاطبان خود 
بگویید.

مخاطبان آســمونی روزانه هســتند. 30 هزار 
مخاطب روزانه داريم که در طول زمان براساس 
اتفاقات مختلــف تغییر کرده اســت و نمی توان 

میزان رشــد برای آن در نظــر گرفت، چون 
بــا ظهــور شــبکه های اجتماعی و 

گوشــی های هوشــمند 
مخاطبــان  مــا ريزش 

کردند. 
 با چه چالش هایی 

مواجه بودید؟
چالــش  مهم تريــن 
که ما داشــتیم بحث 
تايیديه های سازمانی 
بــود. پــس از حدود 
10 ســال، تازه امسال 
توانستیم اين مراحل را 

پشت ســر بگذاريم، چون 
نوع فعالیت ما برای خیلی ها 
ناآشناســت. بــا ارتبــاط با 
سازمان های بزرگ تر مثل 

سازمان فناوری اطلاعات و وزارت ارتباطات توانستیم 
اين مسیر را طی کنیم. 

 بیزینس مدل شما به چه شکل است؟
وب ســايت ما از ســمت هیچ نهاد و ارگانی حمايت 
نمی  شــود. تا به امروز هم سرمايه گذاری 
جذب نکرديم. در ســال های اخیر 
فعالیت هايی برای کسب وکارهای 
اينترنتــی آغــاز کرديــم مثل 
انتشــار رپورتاژآگهی، تبلیغات 
همسان و بنری، بک لینک ها. که 
بخشــی از هزينه های ما را تامین 
می کنــد. البته يــک پلتفرمی در 
اواخر اســفند راه اندازی می کنیم که 
اوايل سال99 رســما رونمايی 
می شود. اين پلتفرم 
کسب وکارها  به 
کمــک می کند 
خودشــان  که 
را بــه جامعــه 
ن  فشــا هد
کنند.  معرفی 
در اين پلتفرم 
ابزارهايــی در 
اختیار صاحبان 
قرار  مشــاغل 
تــا  می دهیــم 
درآمدشان را افزايش 
دهند و در صنف خود 
در جســت وجوهای 

اينترنتی، در لوکیشن های مختلف و فیلدهای مختلف 
خدمات و  محصولاتشــان ديده شوند. در عین حال 
ابزارهای مکملی هم وجود دارد که صاحبان مشاغل 
می توانند آگهی استخدام برای جذب نیرو را در اين 
پلتفرم وارد کنند که پرومت آن با ماست. همچنین 
می تواند برای بیزينس خــود رويداد تعريف و ايونت 
خود را اطلاع رسانی کنند. بیشتر کسب وکارها چون 
تريبونی برای معرفی خود ندارند از اين موضوع آسیب 
می بینند. فکــر کنم اين پلتفــرم در بحث درآمدی 

بتواند کمکمان کند. 
 آیا آسمونی هم در جشــنواره وب و موبایل 

شرکت داشت؟
در جشــنواره وب و موبايل هیچ کتگــوری نبود که 
خدمات ما در آن بگنجد، چون در همه حوزه ها فعال 
هستیم، کتگوری نیازمندی ها را انتخاب کرده بوديم، 
به خاطر انتخاب کتگوری اشتباه که اين موضوع هم 
از طرف جشــنواره وب و موبايل اطلاع رسانی نشده 
بود، وب ســايت ما را رد کردند. شــايد اگر کتگوری 
پرتابل های جامع ســازمانی و خصوصی داشتند، ما 

می توانستیم آن را انتخاب کنیم. 
 مزیت  رقابتی شما چیست؟

در حوزه اطلاع رسانی مزيت رقابتی ما اين است که 
اطلاعات ما طبقه  بندی شــده اســت. چه مخاطبی 
که دانش فنــی کم دارد چه مخاطبانــی که با حوزه 
وب آشــنايی دارند به راحتی می توانند به اطلاعات 
موردنیاز خود در وب سايت آسمونی دسترسی داشته 
باشد. وب سايت آســمونی مینیمال است و مخاطب 
به راحتی می تواند به محتوای مدنظر خود دسترسی 

داشته باشد.  

   دغدغه ارتقای صنعت کشور
کاری که نماتک انجام می دهد و همان هم آن را متمايز و در 
کانون توجه قرار داده، کیفیت آموزش هاست. آموزش های 
آکادمیک و دانشگاهی در آموزشگاه با مدرسانی شناخته شده و 
خبره شاغل در صنعت. برای آموزش های اتاق های فکر سناريو 
نوشته می شود و محصول نهايی مثل فیلم های سینمايی از آب 
درمی آيد. مجید گودينی، يکی از بنیانگذاران نماتک نقطه قوت 
اين استارتاپ را در اصلی به نام انتقال تجربه می داند و می گويد: 
»هدف اولیه و دغدغه اصلی نماتک صنعت کشور است. آموزش 
در حوزه صنعت برای ارتقای صنعت کشور چراکه بايد دانست 
که کارخانه بزرگ، متوسط و کوچک به چه جنس آدم و مهارتی 
نیاز دارد تا خطوط تولید با مهارت های نیروهای کار راه بیفتد. 
در نماتک متناسب با اين هدف دوره آموزشی طراحی و 
عملیاتی می شود.« نماتک با اين شعار که »مهارت برای رشد 
کافیست« بر تولید محتوای آموزشی در زمینه هايی چون 
اتوماسیون صنعتی، الکترونیک، ابزار دقیق، تابلوی برق، بازرسی 
جوش، ساخت و ساز و ساختمان و... متمرکز شده و سعی کرده تا 

افراد در کوتاه ترين زمان، مهارت های کاربردی در صنعت 
را بیاموزند. به گفته گوينی، در نماتک يک چشم مان 

به صنعت است که چه نیازی دارد و متناسب با آن به 
جست و جوی بهترين استاد پرداخته می شود تا ادامه 
راه ممکن شود: راه تربیت کارشناسان ماهر و تبديل 

نقطه ضعف به قوت. 

   پیوند مهارت و رشد
نماتک از ايده ای دو نفره حالا به تیمی 

15نفره تبديل شده که صدها نفر 
هم به صورت غیرمستقیم با آن 
همکاری می کنند. استارتاپی که 
نقاط قوت و تمايز آن بسیارند: 
نیازمحوری، دسترس پذيری، 
اساتید برتر و آموزش  حرفه ای 
و بی پايان. کسب و کاری که 
در انتخاب جامعه هدف خود 
هم برنامه خاصی دارد. مجید 

برمايون ديگر موسس استارتاپ 
نماتک با تاکید بر اينکه در کسب 

و کارشان می خواهند گامی هم برای 
اصلاح فرهنگ مدرک گرايی بردارند، 
می گويد: »سه سگمنت آموزشی در 
نماتک دنبال می شود؛ دسته اول 

دانش آموزان و دانشجويان هستند که 
در رشته های فنی و مهندسی درس 
می خوانند. دسته دوم مدرک  گراها 
هستند و دسته سوم هم افرادی 
هستند که در صنعت تجربه دارند 
و خلأ مهارتی را حس می کنند.« به 
گفته بنیانگذاران نماتک، در دنیای 
امروز اهمیت مهارت نگاه ها را به 
مدرک عوض کرده و کارفرمايان ديگر 

به دنبال دارندگان مدرک بالاتر نیستند بلکه برای آن ها مهارت 
در اولويت است. ايده محوری نماتک هم همین است: گرچه در 
کشور کمبود شغل وجود دارد، در لايه مهندسی صنعت، بیشتر 
خلأ تخصص احساس می شود تا صرف وجود شغل. گودينی در 
همین زمینه می گويد: »ما در صنعت به تکنسین های ماهر نیاز 
داريم تا ديزاينرهای ماهر. همه قطعات وجود دارد، فقط يک نفر 
می خواهد اين دانه های تسبیح را داخل نخ و منظم کند يعنی به 
خط تولید شکل دهد. در حوزه صنعت کسی که همه دانه های 

تسبیح را بشناسد، نداريم.«

   تارگت فروش 10میلیارد تومانی
مدل کسب و کار استارتاپ نماتک با اينکه B2B است، موسسان 
آن می گويند استراتژی شان اين است که نیروی متخصص و 
کاربلد به شرکت ها و کارخانه ها معرفی  کنند. در اين زمینه 
ماژول های ارزيابی چند مرحله ای تهیه کرده اند که براساس 
آن افراد پايش می شوند تا خبره ترين افراد در لايه های مختلف 
انتخاب شوند و در مرحله بعد هم لايسنس ارائه می دهند. 
لايسنسی که بیش از آنکه مدرک باشد، تضمینی 

است که شخص می تواند کاری را که 
به او محول شده به نحو مطلوب 

انجام دهد. ادعايی که نماتک 
دارد اين است که آموزش بايد 
جامع و کامل باشد. بر همین 
اساس تمام آموزش هايی که 
در وب سايت بارگذاری شده اند، 

رايگان هستند. تفکر پشت ايده 
رايگان بودن به گفته 

بومويان اين است که برای فردی که مهارتی دارد و قصد دارد 
مهارت بیاموزد، مفید خواهد بود. اساس درآمد هم از همین 
ويدئوهاست منتها ويدئوهايی که به صورت بسته های جامع 
به فروش می رسند. بازار آموزش الکترونیک در ايران ارزشی 
معادل حدود 240میلیون دلار دارد؛ بازاری جامع که شامل 
.. می شود. نماتک گرچه با  ويدئو، پادکست و وب سايت و.
بازارهای برقی شروع کرد و حالا به مکانیک، شیمی، متالورژی 
رسیده، در تمام اين مدت با تمرکز بر حوزه آموزش های فنی، 
رشد فوق العاده ای را تجربه کرده است. آن هم در بازاری به 
ارزش10میلیون دلار که در خوشبینانه ترين حالت فقط 
5درصد آن پوشش داده شده است. سهم نماتک از اين بازار 
حدود 20درصد از رقبا بیشتر است. ارزش افزوده ای که اين 
استارتاپ سال 96 به دست آورده، يک و نیم میلیارد تومان 
معادل يک درصد بازار بوده است. مطابق داده های گزارش 
عملکردی که بنیانگذاران نماتک داده اند اين استارتاپ سال 
گذشته حدود 100میلیون تومان فروش داشته که اين رقم 
امسال به يک میلیارد تومان رسیده و برآورد می شود اين روند 
سال آينده هم با تکیه بر بازاريابی ديجیتال مارکتینگ استمرار 
يابد و فروش 10میلیارد تومانی محقق شود. مشخص نیست در 
آينده سهم نماتک از بازار آموزش آنلاين ايران چه خواهد بود اما 
بنیانگذاران آن مدل استارتاپی را در سر می پرورانند که براساس 
آن اندازه کسب و کارشان هر شش ماه بايد دو برابر شود. برمايون 
در اين باره می گويد:»برنامه ما اين است که هر سال، چهار برابر 
بیشتر از بازار سهم بگیريم.« گرچه در بازاريابی و تبلیغات، 
تمرکز اصلی تیم نماتک بر سئو است، از ديگر روش های تبلیغات 
هم استفاده می شود. از پخش تراکت گرفته تا دادن تبلیغ به 
سايت ها، کانال ها در فضای مجازی و برگزاری همايش و حضور 

در نمايشگاه ها.

   سرمایه گذاری  بر استارتاپ از سود حاصله
جنس کار استارتاپ نماتک زيرساخت محور و تجهیزمحور 
است. با اينکه تولید محتوا در حوزه آموزش آنلاين با هزينه های 
نسبتا بالايی که برای جذب اساتید و اداره استوديو و تیم های 
فیلمبرداری و تدوين و... روزانه و ماهانه صرف می شود، نماتک 
نه تنها سرمايه ای از بیرون جذب نکرده، از نقطه سربه سری 
هم گذشته است. گودينی در اين باره می گويد: »از روز اول 
متناسب با سرمايه ای که داشتیم گام برداشتیم. نقطه سربه سر 
را هم رد کرديم و به درآمدزايی رسیديم. هر ماه که درآمدمان 
طبق عرضه محصولاتمان بیشتر شده، سرمايه را به بیزينس 
برگردانديم و زيرساخت ها و کسب وکارمان را قوی تر کرديم.« 
در اين استارتاپ هزينه ها متفاوت است و پرداخت ها هم به 
پرسنل و سهامداران به صورت درصدی از فروش و سود 
است. برمايون در اين باره چنین توضیح می دهد:»حدود 
40درصد درآمدها صرف هزينه های پرسنلی می شود، 15 
تا 20درصد هم به اساتید اختصاص می يابد و بخشی هم 
صرف مارکتینگ می شود. آنچه باقی می ماند به سیستم 
برمی گردد و سرمايه گذاری می شود تا رشد 5درصدی ماه 

بعد محقق شود و فرآيند رشد سرعت بگیرد.«

   در جست وجوی »سرمایه گذار 
رشد«

چالش ها و گرفتاری های استارتاپ ها 
در کشور ما يکی دو تا نیست. نماتک 
هم با اينکه از جمله استارتاپ های 
موفق است که در فصل های مختلف به 
نقشه راه ترسیمی خود دست يافته، با 
معضلاتی روبه روست. از چالش انتقال 
تجربه گرفته تا انتخاب افراد با تجربه و 
جذب تجربه که اين آخری در بسیاری 
از کسب وکارهای نو مانعی اساسی است. 
با اين وجود اما بنیانگذاران نماتک معتقدند 
اگر شد،  و  ادامه می دهند  را  مسیرشان 
سرمايه گذار جذب می کنند. سرمايه گذاری 
و  کمک  کارشان  و  کسب  رشد  به  که 
پايداری شان را حفظ کند.چیزی که برمايون 
درباره آن چنین می گويد:»درست است که 
سیستم ما به صورت ارگانیک رشد می کند 
و بالا می آيد اما ما دنبال يک سرمايه گذار 
اسمارت هستیم که در همه زمینه ها به ما 
کمک کند. پول هست اما مهم اين است که 

بتواند به رشد کسب وکارمان کمک کند.«

تغییر معادلات آموزش 
آنلاین با نماتک

استارتاپ نماتک روی ایده آموزش تخصصی حوزه صنعت دست 
گذاشته و عملکردی فراتر از انتظار داشته است

هنوز مانده تا بازار آموزش آنلاین به حد و اندازه رقبای سنتی قدر و قدرتی که سال هاست پول های کلان در می آورند، برسد. 
چندین سال است استارتاپ ها و کسب و کارهایی وارد این بازار شده اند و با آنکه دوره های شتابدهی را نیز تجربه کرده اند، 
خروجی شان آنطور که باید و شاید راضی کننده نبوده است. در این میان البته استثناهایی هم مثل نماتک وجود دارد. 
استارتاپی که سال گذشته یک میلیارد تومان فروش داشته و به گفته دو بنیانگذار برق خوانده آن، راز اصلی موفقیت شان 
پیاده کردن مدلی جدید در عرصه آموزش مهارت های آنلاین است. نماتک که کار خود را با فروش تجهیزات صنعتی و تهیه 
کلیپ  و دی وی دی های کوتاه آموزشی و نقد و بررسی محصولات و برگزاری کارگاه آموزشی شروع کرد، حالا به استارتاپی 
موفق تبدیل شده که برنامه های بلندپروازانه زیادی هم در سر بنیانگذاران آن می گذرد. اعداد و ارقام می گویند این کسب 

و کار به زودی فروش ۱۰میلیارد تومان را هم رد خواهد کرد. 

   استادسلام چه می کند
برای گرفتن معلم خصوصی از سايت استادسلام، دو روش برای 

کاربران درنظر گرفته شده است.
روش اول اين اســت که به عنوان مثال، کاربر برای درخواست 
تدريس خصوصی رياضی ســال نهم و حسابان، آن را در باکس 
جست وجو سرچ می کند. همان طور که کاربر در حال تايپ است، 
لیست درس های مختلف و شبیه آن نمايش داده می شود، بعد 
از انتخاب کلیدواژه موردنیاز  خود،  کلید جست وجو را می زند، 
لیست معلم ها که ستاره هم دارند، در تب بالا به صورت رديفی 
نمايش داده می شــوند. حال روی  هر گزينه کلیک کند، يک 
صفحه باز می شود که شــماره معلم هم در آن درج شده است. 

البته بايد روی دکمه نمايش شماره، کلیک کند. 
در روش دوم، استادســلام برای متقاضیان معلم پیدا می کند. 
به اين صورت که در جســت وجو برای درس های خاص تر مثل 
تدريس خصوصی فیزيک، ممکن است شماره معلم ها درج نشده 
باشد، تیم پشتیبانی استادسلام، معلم و کاربر را  برای تدريس 
خصوصی با هم هماهنگ می کند. فقط کافی است در تب بالای 
سايت، دکمه »رزرو معلم خصوصی« را بزنند و با پرکردن فرم 
خیلی کوتاهی، معلم حرفه ای و باامتیاز و تجربه بالا برای کاربر 
هماهنگ می شود. اگر هم درخواســت معلم خصوصی آنلاين 

داشته  باشــند، راه های ارتباطی 
با معلم برای آن ها فعال  می شود. 

   چرا از استادسلام استفاده 
کنیم؟

برای کاربرانی کــه قصد گرفتن 
معلم خصوصی دارند شايد دفعات 
اول سخت باشــد که با معلم در 
منزل خــود يــا منــزل او برای 
تدريس قرار  بگذارنــد، بنابراين 
می توانند با ورود به صفحه »اجاره 
کلاس« در سايت،  يک آموزشگاه 
نزديک به هر دو نفر )شــاگرد و 
معلم( را پیدا و کلاس را  با مبلغی 

معقول رزرو کنند. 
مزيت دوم اســتفاده از خدمات 
ســايت آنلاين اســتاد سلام اين 
اســت که کاربران در شرايط بد 
جــوی، ترافیک، آلودگــی هوا و 

... می توانند از کلاس های آنلاين اســتاد سلام بهره ببرند. تیم 
استادسلام اعتقاد دارد که سرعت رشد مهارت ها و تخصص های 
جديد هر روز بیشتر و بیشتر می شود و برای يادگیری بايد عجله 

کرد، نبايد روزی بدون يادگیری به هدر رود.

   همکاری استادسلام با موسسه مهرآفرین
استادسلام در راستای پیشبرد اهداف مسئولیت های اجتماعی 
خود، با موسســه مهرآفرين همکاری می کند. در اين همکاری 
اقدام به برگــزاری دوره های توانمندی کودکان کرده اســت. 
استادسلام با برگزاری کلاس های آموزشی، گام مهمی در عرصه 
تربیت اجتماعی کودکان برداشته است.  همچنین با برگزاری 
کلاس های افزايش توانايی مانند کار بــا کامپیوتر و اينترنت، 
نرم افزار های کاربردی مانند ورود و فتوشاپ، اکسل و  پاورپوينت 
به اين کودکان کمــک می کند در انجام کارهــای روزانه خود 

توانمند و مشاغل بهتری در آينده داشته باشند.
استادسلام قصد دارد با شروع سال تحصیلی برای بهبود فهم و 
درک دانش آموزان از مطالب درسی برای شاگردان خوش فکر و 
سخت کوش، کلاس های تقويتی برگزار کند که شامل تدريس 

خصوصی دروس رياضی،  زبان انگلیسی و  عربی  می شود.
طی چند سال اخیر کارشناسان دريافته اند که برای ورود به بازار 
کار و کسب درآمد، تنها آموزش های دانشگاهی و مهارت آموزی 
در مدرســه کافی نیست. بلکه با 
پیشــرفت روزافزون تکنولوژی، 
نیاز بــه مهارت آمــوزی عملی و 
تخصصی تر در میان اقشار مختلف 

جامعه ديده می شود.
مجموعه استادسلام برای حمايت 
از کودکان آسیب ديده و نیازمند 
به ويــژه کــودکان مهرآفرين با 
آموزش رايــگان کامپیوتر  جهت 
مهارت آمــوزی فرزنــدان قدم 
کوچکی برداشته تا باب  همکاری 
بیشتر در اين مسیر فراهم شود. 
اگر شــما هم معلــم خصوصی 
هستید و می توانید در اين زمینه 
با استاد سلام همراه شويد، ابتدا 
وارد صفحه »اســتاد هستم« در 
سايت شــويد و ثبت نام کنید تا 
علاوه بر درآمدزايی در اين مسیر 

ما و مهرآفرين را همراهی کنید.

سلامی گرم به اساتید
نگاهی به آخرین تحولات »استادسلام« که نغمه عقیلی 

بنیان گذار آن است
مریم مهداد| استادسلام پلتفرم آنلاین آموزشی است که استاد و شاگرد را به یکدیگر معرفی می کند و خدمات 
آموزشی را که شاگرد برای یادگیری و استاد برای یاددادن، به آن نیاز دارد، فراهم می کند. استادسلام با بیش از 
4۰هزار استاد، در رشته های گوناگون مانند ریاضی، زبان، تکواندو، قلاب بافی، نرم افزارهای طراحی سایت، زبان های 
برنامه نویسی دروس رشته های مهندسی و... دوره های آموزشی برپا می کند.  هر استادی از هر شهری حتی دورترین 
مناطق ایران می تواند در سایت استاد سلام ثبت نام کندتا هم برای خود و هم دیگران ارزش آفرینی کند.  استادسلام 
با طراحی مناسب، جایگاه بسیار خوبی در موتورهای جست وجو از جمله گوگل دارد و پاسخ گوی نیازهای کاربران در 
زمینه آموزش، استاد و کلاس درس است.  نغمه عقیلی فرد، بنیان گذار استارتاپ استادسلام است. او  دغدغه اصلی 
استارتاپ اش را کمک به آموزش و تدریس خصوصی در کشور می داند. از نظر او،  آموزش تنها درس نیست، بلکه مهارت 
نیز هست. او اعتقاد دارد، اگر جوینده ای در هر کجا تمایل به آموختن دانش، حرفه یا مهارتی اعم از کارهای هنری، 
خدماتی، فنی، درس های مدرسه و دانشگاه دارد، با مراجعه سریع و ساده به سایت استادسلام می تواند با استادان و 

آموزشگاه ها ارتباط برقرار کند و قرار تدریس را به هر شیوه که تمایل دارد، بگذارد.

استارتاپ آسمونی توسط سعید زنگنه، راه اندازی شده است. او 33 
ساله است و دانش آموخته کارشناسی کامپیوتر. سعید زنگنه سال 82 که فقط ۱6سال 

داشته دغدغه اطلاع رسانی به مردم در حوزه های مختلف مثل پزشکی، ورزشی، فیلم و... 
را داشته، بنابراین تصمیم می گیرد در کنار کلاس و مدرسه وب سایت آسمونی را راه اندازی کند. 
وب سایت آسمونی این امکان را برای مخاطبان عام و خاص خود به وجود آورده است که به راحتی 

به اطلاعات موردنیاز خود در حوزه های مختلف، دسترسی داشته باشند. 

اطلاعات برای همه
سعید زنگنه از آسمونی می گوید
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